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Krawczyk Wiktor Andrzej . Remigiusza i Renaty 
Szyszka Marita Rozalia c. Marka i Violetty 
Łętowski Dominik Marcin s. Krystiana i Anny 
Staszew ka Gabriela Katarzyna c. Cezarego i Renaty 
Sikorska Dominika c. Krzysztofa i Izabeli 
jastrzembski Szymon Arkad iusz . Arkadiusza i Eweliny 
Brandebura Artur Adam s. Krzysztofa i Ewy 
Klimczak Kacper . Wojciecha i Renaty 

9. Kasperek Karolina c. Wojciecha i Renaty 
10. Gańska Patrycja c. Dariusza i Elżbiety 
11. Krówka Bartosz s . Jarosława i Anity 
12. Zalewski Marcin Kamil s . Mariusza i Iwony 
13. Stępi eń Patrycja c. Krzy ztofa i Anny 
14. Sieminiak Magdalena c. Joanny i Pawła 
15. Wujda Kacper Piotr s. Piotra i Róży 
16. Madzelan Julia c. Arkadiu za i ylwii 
17. Brzozow ki Wiktor Karol s. Krzysztofa i Izabeli 
1 . Kłos Jakub Damian . Wie ława i Małgorzaty 
19. Babych Elżbi ta c. Romana i Anny 
20. Skała Julia Anna c. Adriana i Barbary 
21. Gmerek Kacper s . Tomasza i Moniki 
22 . Ks i ądz Mateusz s. Przemysława i Kamili 
23 . Su limenko Wiktoria c. Piotra i Agnieszki 

----~c~~~n~---
l . Tabisz H nryk r. 1935 zam. M-cz 
2. Jackowicz Dominik r. 1932 zam. Kęszyca 
3. Łozow ka Dorota r. 1957 zam. M-cz 
4. Działba Broni ława 1: 1922 zam. M-cz 
5. Grupa Marian r. 1931 zam. M-cz 
6. Wagner Tadeusz 1: 1933 zam. M-cz 
7. Woja iń ka Barbara r. 1962 zam. Kę zyca Leśna 
8. Pie zchała Felik r. 1927 zam. M-cz 
9. Kuźma Kazimiera r. 1927 zam. M-cz 
10. Wasilewicz Józef r. 1930 zam. M-cz 
11 . Gamoń Kazimierz r. 1924 zam. M-cz 
12. tęp ień Jan r. 1947 zam. Kalsko 
13. Wieczorek Maria r. 1926 zam. Św. Wojciech 
14. Sawaściuk W incenty r. 1918 zam. Żółwin 
15. Szymań ka Weronika r. 1920 zam. M-cz 
16. Bla k Stefania r. 1928 zam. Wyszanowo 

CZARNA LISTA 
KURIERO CH 
DŁUŻNIKÓW 

Dziękujemy wszystkim dłużnikom KM, którzy zareagowali 
na monity wzywające do zapłaty i uregulowali zaległości. 
Poniżej drukujemy dane dłużników, którzy niestety nie za

reagowali na liczne monity wzywające do zapłaty zaległych , 
nam kwot: 

- Przedsiębiorstwo Handlowo - U sługowe 
"GRAF" Międzyrzec~ 280,80 zł 

- Magdalena Gaweł, Swięty Wojciech 
212,50 zł 

Kurierowi dłużnicy, ponownie wzywamy Was do zapłaty!! 
Zaległe nam kwoty prosimy wpłacać na konto: 
B.S. MIĘDlYRZECZ 
04 8367 0000 0026 7298 2000 0001 

Redaktor naczelna 
Anna Kuźmińska - Świder 

03-06. 11. 2005 r. 
GODZ. 17°0 "MAGICZNA KARUZELA" WLK.BRYT./fR. B/O 

GODZ. 1g>0 "DARK WATER- FATUM" U A OD 15 LAT 

10, 12 i 13. 11. 2005 r. 
GODZ. 17°0 1 19°0 " KAZANY NA BLUESA" POL OD 15 LAT 

17- 20. 11. 2005 r. 
GODZ. 17°0 I 1915 "OLMER TWIST" USA B/ O 

24 - 27.11.2005 r. 
GODZ. 17°0 ! 19°0 "CZŁOWIEK RINGU" USA OD 15 LAT 

UWAGA CZITELNICY! 
Uprzejmie zawiadamiamy, że w listopadzie 2005r. biuro redak

cji będzie czynne od poniedziałku do środy w godzinach od 900 -

1200 i w czwartek od godziny 1400 -1700 • Redakcja ma bezpośred
nie połączenie tel./fax. nr 741-88-29. 
Materiały do druku i ogłoszenia prosimy dostarczać do dnia 

17 listopada. Jeśli istnieją możliwości techniczne, to prosi
my na dy kietkach (po wykorzystaniu zapewniamy zwrot). Ze
branie redakcji KM odbędzie się lO listopada o godz. 17°0 

w siedzibie redakcji. 

Muzeum w Międzvrzeczu 
zap•asza 

do zwiedzania stałej ekspozycji muzealnej 
* Dział sztuki: Portret trumienny 
* Dział archeologiczny: Tysiąc lat Międzyrzecza 
* Dział etnograficzny: Kultura ludowa polskiej ludności rodzimej z 

Dąbrówki Wlkp. z XIX - XX wieku. 
Muzeum czynne: 

- poniedziałek, sobota zamknięte 
- od wtorku do piątku 9-16 

- niedziela l 0-16 
Ponadto: 
- l listopada 2005 (Wszystkich Świętych) zamknięte. 
- 11 li to pada 2005 (Święto Niepodległo ' ci) zamknięte. 

w gronie . 
najciekawszych 
Muzeum w Międzyrze

czu pow tało w 1945 r. 
Znane jest w całej Polsce 
przede wszystkim z naj
wi kszej w kraju kolekcji 
portretów trumiennych, tablic inskrypcyjnych i herbowych związanych 
ze taropolskim obrzędem pogrzebowym z XVII i XVIII wieku. Portrety 
i inskrypcje związane ą z szlachta polską i napływową szlachtą niemiec
ką zamieszkującą w tym cza ie teren Ziemi Międzyrzeckiej. W Muzeum 
prezentowan są też tałe ekspozycj ę, archeologii, hi torii, ztuki, Kul
tury Ludowej i wystawy czasowe. W komplek ie muzealnym znajduje 
się zamek zabudowany przez Kazimierza Wielkiego w miejscu tarsze
go grodu drewnianego. Pierwszy gród powstał w tym miejscu w drugiej 
połowie IX wieku. 

Wszy tko to zostało docenione i przedstawione w jednym z koloro
wych albumów z cyklu - Polska, wydawnictwa Kluszczyński. W edycji 
pt. "Najciekawsze Muzea" autorstwa Romana Marcinka i Andrzeja Siwka 
na str. 53 zaprezentowano Muzeum w Mi dzyrzeczu . nasze Muzeum 
znalazło ię wśród 112 najciekawszych i godnych polece nia Muzeów 
Pol ki. W wydaniu z cyklu Pol ka poświęconym zamkom i pałacom, 
nie tety obok innych warowni zabrakło też zamku międzyrzecki go, co 
patrząc obiektywniej st dużym uchybieniem wydawcy. Album "Najcie
kawsze Muz a" jest w k ięgarskiej sprzedaży w cenie 40 zł. 

Andrzej Chmielewski 
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Z przeszłości Międzyrzecza 

Kroniki z wieżY ratuszoweJ 
Podcza remontu Ratusza, w kuli wieży ratuszowej odkryto 3 kroniki: 

z roku 1751, drugą z roku 1828 i trzec i ą z roku 1924. Wszystkie kroniki 
pisane były w j ęzyku nie mieckim. Podczas re montu Ratu za w roku 
1924 oryginały kronik z roku 1751 i 1828 zo tały przekazan do Miej
skiego Muze um i zagin ęły podczas drug iej wojny światowej. W kuli 
znalazły s i ę wierne kopie oryginałów potwierdzone w roku 1924 przez 
burmistrza Herta. Niżej publikuję dwi kroniki z roku 1751 i 1828 prze
tłumaczone na język polski. Kronikę z roku 1924 Kurier udostępni czy-
telnikom w następnym miesiącu . . 

Kronika z roku 1751 obejmuje czasy, gdy Międzyrzecz n a l eżał do 
Pol ki . Mieszkańcy miasta mimo, że stanowili w większo 'ci narodowo ' ć 
niemiecką czuli się obywatelami państwa polskiego. Międzyrzecz nazy
wają Wielkopolskim Królewskim Miastem, a króla polskiego Aug usta 

Kronika z 1751 roku 
P01WIERDZONY ODPIS 

DO WIADOMOŚCI I DlA POTOMNYCH 
NAPISANO 

Z przeznaczenia boskiego przeżyło to królewskie, wiel
kopolskie miasto Międzyrzecz 24 czerwca 1731 szkody 
związane z pożarem, i tak: spłonęło nie tylko 119 miesz
czańskich domów, kościół ewangelicki i szkoła, ale rów-

. nież królewski ratusz, wraz z wieżą, zegarem i dzwona
mi w popiół się obróciły. Została odbudowana nie tylko 
większość mieszczańskich domów lecz z pomocą i obec
nością bożą również kościół ewangelicki i szkoła. Przez 
dłuższy czas prześwietny Zarząd miejski tego królewskie
go, wielkopolskiego miasta Międzyrzecza nie mógł się 
zabrać do odbudowy królewskiego ratusza, jednak nie 
wskazane było pozostawienie go dłużej w ruinie. W roku 
17 43, w czasie sprawowania urzędu przez P.T. Pana 1 a co
ba Kinzła Seniora, rozpoczęto odbudowę ratusza, w roku 
17 44 pod zarządem P.T. Pana J o hanna George Speicher
ta kontynuowano, w roku 1750 pod zarządem P.T. Pana 
Jacoba Roestela dalej kontynuowano i w roku 1752 pod 
zarządem P.T. Pana Jacoba Kinzła Juniora, zbudowano 
mury i zadaszenie a osadzenie wieży, kuli, orła i gwiaz
dy zakończyło prace. Dyrektorami budowy byli P.T. Pan 
Jacob Roestel i P.T. Pan Gottfried Pfortner, sędzia miej
ski, Pan George Spiller, starszy przysięgły. Mistrzowie 
budowlani nażywali się: Jobann Gottlieb Droker, mistrz 
murarski i Johahh George Piehahn, cieśla z Neu Zelle. 
A to wszystko wydarzyło się pod łaskawymi i łagodnymi 
rządami Jaśnie Oświeconego i najpotężniejszego króla i 
pana, Pana Augusta III. Króla Polski i Jaśnie Oświecone
go Księcia Elektora Saskiego. Biskupem poznańskim był 
Jego Książęca Mość Jaśnie · Oświecony, książe Teodor 
Czartoryski, szlachetnie urodzeni senatorowie w Wiel
kopolsce: Jego Ekscelencja Pan hrabia Józef Garczyń ski, 
wojewoda poznański Jego Ekscelencja Pan hrabia Fran
ciszek Działyński, wojewoda kaliskiJego Ekscelencja Pan 
hrabia Ludwik Szołdrski, wojewoda inowrocławski i ge
nerał Wielkopolski. Naszym najłaskawszym Panem i Sta
rostą był Stanisław WincentyJ abłonowski, wojewoda raw-

III nazywają najpotężniejszym Królem i panem ... W roku 1751 Między 
r.zecz liczył p~awclopoclobn ie około 3 tys. m ieszkańców. Polacy stano · 
h około 15% liczby mie zkańców. Skupieni byli główn ie ja~o robotni: 
pracownicy roln i w majątku starostwa i majątku kościoła Sw. Jana. 

1 

W drugiej kronice z roku 1828, gdy Mi dzyrzecz po drugim rozbi 
rze Pol~ki ~a leżał do państw.a pru kiego, losy s i ę odmi niły. Niemiec~ 
luclnośc Międzyrzecza wyraza zadowolenie z tego faktu. Stanowiska 
urzędach i administracji miej kiej obsadzane ą przez Niemców. w 

Wymienien i w kronice Wilh Im Żychli ński - starosta Mi dzyrzecza. 
Heinrich Kurnatowski - prezydent sądu , mimo i ż noszą polskie n~ 
ska byli Niemcami. Międzyrzecz w roku 1828 l iczył 4 110 mieszkańców 
w tym 2 462 ewangelików, 741 katolików i 904 Zydów. ' 

Opracował: Stefan Cyranlak 

ski i starosta międzyrzecki, którego 1 aśnie Oświeconą 
małżonką była Pani Dorota urodzona Bronicz. W 1752 
roku prześwietny Zarząd miasta składał się z następują
cych osób: 
sprawujący rządy Pan burmistrz P.T. Pan J acob Kinzet 

Junior; zastępcą burmistrza jest P.T. Pan Jacob Roestet 
Doradami byli: P.T. J eremias Lange, P.T. Pan J ohann 
George Speichert, P.T. Pan 1acob Kinzel Senior, P.T. Pq 
Samuel Filcer, P.T. Pan Teophilus Marsel i P.T. Pan J 
hann Heirich Hellwig. Służbę bożą sprawowali w 
roku P.T. Pan M. J ohann Christoph Appelt, starszy 
stor, Tit deb. Pan Gottfried Klimckbeil diakon. Sąd mi 
ski składał się z następujących osób: Pan Sędzia Miejs 
Tit. deb. Pan Jacob Pitschke. Pozostali panowie ase 
rzy: Tit. deb. Pan Gottfried Gramcke, Tit. deb. Pan Ma 
thes Kinzel, Tit. deb. Pan Gottfried Pfortner, Tit. deK 
Pan Christian Wirbig, Tit. deb. Pan George Wruzing l 
Tit. deb. Pan Martin Spiller. 
Sądowym i miejskim notariuszem był Tit. Pan Chd

stian August Herzog. 
Starszymi przysięgłymi byli: Pan Martin Knispel, Pall 

1 ohan George Wandrey, Pan George Spiller, Pan Dani 
Dollfius, Pan Gottfried Kramm, Pan Tobias Rostel, Paa 
Elias Wunsche, Pan Augustin Xenodochius, Pan Adam 
Pritz, Pan Gottfried J ockisch, Pan Gottfried Heliwig i Pan 
Jacob Wendrey. W szkole ewangelickiej pracowali nad 
młodzieżą: T i t.: Pan J ohann Gottfried Speichert, - rektor 
i Pan George Friedrich Hoffmann, - kantor. Organistą 
był: Pan Christian Model i kościelnym Elias Hoffmann. 

Oprócz luidorów, holenderskich dukatów i hiszpańskich 
ciężkich talarów, załączone były różne rodzaje monet, w 
większości tynfy, wśród nich jeden o wartości 12 groszy 
polskich i 2 szelągów, krajcary, wśród nich jeden o war· 
tości 2 polskich groszy miedzianych i w końcu szelągi, 
wśród nich 18 jednogroszowych monet srebrnych lub 
Dietchen (pol. dutki) i 22 monety o nominale l dobrego 
grosza. 

To wszystko spisał do wiadomości potomnych i zostało 
to w kuli wieży, która to z dzisiejszą datą została osadzo
na, w blaszanej puszce pozostawione. 
Wszechmogący Boże, wielki i dostojny władco całego 

świata bądź pochwalony, o uwielbiony za swą dobroć, 
chroń to miasto, kościół i szkołę, jak również ten ratusz 
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rzed wszelkim nieszczęściem i złem, szczególnie przed 
~gniem i pozostaw wszystko w chwale swego świętego 
imienia. 

Arnen! 
Kancelaria ratuszowa, Międzyrzecz 5 listopad, roku po 

narodzeniu Chrystusa naszego wybawcy tysiąc siedem-

Kronika z 1828 roku 
DO WIADOMOŚCI POTOMNYCH 

Tutejszy ratusz, któr y w.g. dokumentów z 5 listopada 
1951 roku, spłonął 24 czerwca 1971 roku i w latach 17 43 
do 1751 był odbudowywany, został 11 maja 1827 roku 
przez wybuch pożaru zniszczony. Ogień, który został 
wzniecony między domami kuśnierza Genserta i bedna
rza Brisse, i który rozprzestrzenił się o 3.00 nad ranem, 
obrócił w popiół 51 domów mieszczańskich wraz z bu
dynkami bocznymi, stajnie, kościół ewangelicki, całą ple
banię i budynek szkolny, wartownię i również ratusz, 
którego to wieżę krytą gontem dosięgnął ogień około 
6.00. 

Tylko otaczające mury pozostały nienaruszone, jak rów
nież ognioodporne, miejskie archiwum i pozostałe skle
pienia parteru. Wieża, zegar i dopiero co założone na 
nową wieżę w roku 1822 dzwony, należące do gminy ko
ścioła ewangelickiego, zostały zniszczone. 

Ten wybuch pożaru poprzedził jeszcze większy 18 kwiet
nia 1824 roku, podczas gdy to w ciągu jednego dnia, do
kładnie o 2.00 nad ranem, wybuchł pożar w budynkach 
stajennych piwowara Schulza na ulicy Poznańskiej. Do 
godziny 7.00 rano pożar pochłonął 124 domy mieszkal
ne, świątynię żydowską, dzwonnicę kościoła katolickie
go i 100 budynków sąsiadujących. Odbudowa spalonych 
budynków została prawie zakończona i z pomocą uchwa
lonej sumy odszkodowania za pożar została zakończona. 
Odszkodowanie za pożar z 18 kwietnia 1824 = 107015 ta
larów, 14 srebrnych groszy. Za pożar z 11 maja 1827 roku 
== 58712 talarów, 12 srebrnych groszy, 77 fenigów. Ra
zem 165727 talarów, 26 srebrnych groszy, 77 fenigów. 

Naprawa ratusza została oszacowana na 8678 talarów, 
rysunek jak również projekt odbudowy został opracowa
ny przez niżej podpisanego i pana Abichta kierownika 
budowy. Tutejszy mieszczanini mistrz budowlany J ohan 
Getilieb Buttel przejął wykonanie budowy za cenę 6508 
tar ów. 

Remont nie zniszczonych płomieniami, lecz bardzo 
uszkodzonych gwiazdy, orła i kuli został przeprowadzo
ny przez złotnika pana radnego Lody, mosiężnika Rein
holda, kotlarza Clemensa i blacharza Koeniga, tutejszych 
mieszczan; prace ciesielskie i budowę wieży przejął i wy
konał miejscowy mieszczanin i cieśla Martin Haake. 

Odszkodowanie pożarowe w wysokości 6193 talary zo
stało wypłacone ratuszowi z Królewskiej Generalnej Dy
rekcji Towarzystwa Pożarowego w Poznaniu, kasa miej
ska musiała dołożyć 313 talarów. Kupno zegara wieżowe
go wraz z dzwonami pozostawiono na późniejsze lata, kie
dy to również przewidziano rozbudowę ratusza. Dzisiej
szego dnia osadzono i utwierdzono kulę, orła i gwiazdę 
na wieży. 

set pięćdziesiątego pierwszego. 

Z godność z oryginałem potwierdzona 
Międzyrzecz, 15 wrzesień 1924 
Magistrat 
podpis- Hart 

Nasze miasto należy obecnie do Wielkiego Księstwa 
Poznańskiego, prowincji Królewskiej Pruskiej Monarchii. 
W czasie drugiego rozbior u Polski w 1793 roku nasze 
miasto podporządkowane Królewskiemu Pr uskiemu ber
łu , w 1807 roku w następstwie pokoju w Tylży, do Księ
stwa Warszawskiego, ale w 1815 w następstwie Kongre
su Wiedeńskiego do Wielkiego Księstwa Poznańskiego , 
ku radości wszystkich mieszkańców, ponownie zostało 
oddane łagodnemu, mądremu Władcy, Jego Królewskiej 
Mości Królowi Fryderykowi Wilhelmowi III Pruskiemu. 

Dzisiejsze miasto liczy sobie 408 mieszczańskich do
mów mieszkalnych, 48 stodół, kościół ewangelicki, któ
rego budowa w tym roku zostanie doprowadzona do da
chu, kościół katolicki, świątynie żydowską. Liczba dusz 
wynosi 4110 w tym 2462 to ewangelicy, 744 rzymskokato
lickiego wyznania, 904 Żydów. Administracja miejską i 
policją kieruje burmistrz Moritz Adolph Heinrich Brown, 
przy któryn stoją radni Christian Zacbert i J ohann Lody, 
skarbnik miejski Johan Jacob Standow i sekretarz mia
sta J ohann Daniel Buchholz. 

Poza tym mieszczaństwo reprezentowane jest przez dzie
sięcioosobową Radę Miejską, do której należą: Samuel 
Wandrey, Wilhelm Klein, Friedrich Knispel, George Fro
elich, August Ritter, Gotiel Schulz, Christoph Aberling, 
Gottfried Richter, Gottlieb Roetel, Bernhard Freyer. Dzi
siejsze miasto jest miastem powiatowym i siedzibą staro
sty, które to stanowisko piastuje radny okręgu Wilhelm 
Zychliński. Lekarzem powiatowym jest dr August Zeu
schner, powiatowym chirurgiem Christian Kallmann. 
Poza tym miasto jest siedzibą Królewskiego Sądu Rejo
nowego, któremu to przysługuje sprawowanie sądu nad 
powiatami międzyrzeckim, międzychodzkim i babimoj
skim, prezydent sądu nazywa się Heinrich Kurnatowski 
i dyrektor Ernst Henke, któremu podlega pięciu radnych 
i dwóch assesorów. 

W przyszłości powstanie tu Sąd Pokoju dla miasta i po
wiatu pod kierownictwem sędziego pokoju Carla Augu
sta Ericha, Królewski Główny Urząd Podatkowy, składa
jący się z radcy podatkowego, poborców podatkowych, 
kontrolera, asystentów; Królewski Urząd Pocztowy pod 
kierownictwem dyrektora poczty Wilhelma Schneidera i 
Królewska Powiatowa Kasa Podatkowa; Kościół ewange
licki reprezentują starszy pastor Jobann Martin Schoen
born, diakon Eduard Vatar, miejsce rektora szkoły miej
skiej jest nie obsadzone. Konrektor nazywa się Gottfried 
Klaschr, organista Sigismund Panther, kościelny Chri
stian Meyer. Katolickim proboszczem obecnie jest Ger
hard Henke. Boże wszechmogący władco świata chroń 
nasze miasto, jego mieszkańców i również ten ratusz od 
szkód i nieszczęścia. 

Międzyrzecz 5 wrzesień 1828 
Burmistrz Brown 
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Mieszkania dla żołnierzy -
W rekordowym czasie zielonogór ka firma SANBUD ukończyła bu

dowę wojskowego bloku mie zkalnego przy ul. Chopina w Międzyrze
czu. Inwestycja była realizowana przez Wojskową Agencję Mie zkanio
wą. Zaleclwie w kwietniu 
wmurowywano kamień wę
gielny pod fundame nty bu
dynku, a już pod koni c paź

dziernika wprowadzą s i ę do 
niego pierwsi lokato rzy. 42 
mieszkania, o powierzchni 60 
- 70 m2• przeznaczone są dla 
rodzin żołnierzy stacjonują
cych w 17. Wie lkopolskiej 
Brygadzie Zmechanizowanej 
w Międzyrzeczu. Uroczyste 
poświęcenie bloku odbyło si ę 
22 września. 

Zmagania niepełnosprawnych 
23 września burmi trz Tadeusz Dubicki, korzystając z zaproszenia, 

obserwował zmagania konkursowych drużyn podczas VIII Olimpiady 
Umiejętności Zawodowych Osób Niepełnosprawnych. Impreza odbyła 
się pod patronatem wicewojewody łubuskiego Joanny Kasprzak-Perki, 
starosty mięclzyrzeckiego Kazimierza Puchana oraz dyrektora Lobuskiego 
Oddziału PFRON Wacława Marceli. Gościem honorowym był senator 
RP Zdzisław Jarmużek. 

W Olimpiadzie wzięło udział 14 drużyn z Warsztatów Terapii Zajęcio
wej województwa lubuskiego, oraz jedna ekipa z zaprzyjaźnionego ośrod
ka Lobetal, koło Berlina. Ucze tnicy wy tartowali w siedmiu konkuren
cjach: krawiectwo, modelarstwo, stolarstwo, dziewiarstwo, gastronomia, 
plastyka i bukieciar two. Komisja sędziowska pod przewodnictwem 
Tomasza Ja ińskiego zadecydowała, że I miejsce w punktacji ogólnej 
oraz puchar przechodni należy się Warsztatowi Terapii Zajęciowej z 
Dębna Lubuskiego. Impreza stanowiła przecle wszystkim wspaniałą za
bawę dla uczestników, ale miała również na celu prezentację ich osią
gnięć oraz integrację środowi ka o ób niepełnosprawnych. Organizato
rzy podkreślają cenną pomoc wolontariuszy, sponsorów, a także burmi
strza Tadeusza Dubickiego i dyrektora MOSiW Janusza Iwińskiego, któ
rzy udostępnili nieodpłatnie halę widowiskowo-sportową na potrzeby 
tegorocznej Olimpiady. 

Obchody Dnia Sybiraka 
Uroczystość rozpoczęła 

się 25 września mszą w ko
ściele pw. św. Ja na, a następ
nie członkowie koła Związ
ku Sybiraków i zgromadzeni 
goście prze zli na cmentarz 
w Międzyrzeczu. Od łonię
to tam pamiatkową tablicę z 
nazwi karni Sybiraków, któ
rzy zgin ęli podczas deporta
cji i zesłania. Członkowie 
koła Związku Sybiraków, któ- • 
rernu przewodniczy Jan Antonowicz, spotkali si ę po uroczystości w Ze
spole Szkół Rolniczych w Bobowicku, gdzie 29 Sybiraków odebrało 
nadane przez prezydenta RP Krzyże Zesłańców Sybiru: Teresa Alek
sandrowicz, Leokadia Baran, Jerzy Bobrowicz, Jadwiga Bublewicz, Ju
Han Czapla, Maria Dawidow ka, Irena Górzna, Krystyna Dziernbowska, 
Zefiryna Hulnicka, Jadwiga Hołubowicz, Łary a Jakszuk, Agnieszka 
Kołacz, Bazyli Kowerczyk, Janina Michalak, Krystyna Miętka, Bronisła
wa Molicka, Józef Paramonik, Teodor Procyk, tefania Rajewska, Geno
wefa Rodak, Czesławow Kaniuk, Stanisław Szerernet, Paweł Szysz, Jani
na Story, Mieczysław Szagdaj, Janina Świder, Janina Wesołowska, Jadwi
ga Wiśniew ka i Helena Wol ka. W. obchodach wziął także udział bur
mi trz Tadeusz Dubicki. 

20 ton śmieci 
Aż tyle odpadków zebrano w gminie Międzyrzecz podczas 12. akcji 

"Sprzątanie świata". Podsumowanie imprezy, w której wzięły udział przed
szkolaki oraz uczniowie, odbyło s ię 30 września w Międzyrzeckim Ośrod
ku Kultury, w ramach "Święta Obry", organizowanego już piąty raz przez 
Urząd Miejski. W kategorii "przedszkole" pierwsze miejsce zdobyło 
Przedszkole nr l, a drugie miejsce Przedszkole nr 3. Wyróżniono rów
nież Przedszkole nr 6. W kategorii "szkoła" główna nagroda przypadła 

Szkole Poclstawowej nr 4, na
tomiast drugie miej ce zajęła 
Szkoła Podstawowa nr 2. 
Przedmiotem oceny w kon
kur ie była przecle wszy tkim 
ilość zebranych worków śmie
ci w przelicz niu na liczbę 

przed zkolaków lub uczniów, 
oraz najciekawsze zdjęcia z 
akcji i inne inicjatywy, jak na 
przykład plakaty czy hasła. 
Nagrody, ufundowane przez __ ,". .. :, ~..:-~~ ... --
Urząd Miejski w Międzyrze
czu i firmę "Ogród" ze Skwierzyny, wręczył burmistrz Tadeusz Dubicki 
oraz dyrektor MOK Jolanta Pacholak-Stryczek. 

Poclzi ękowania należą się również pozostałym sponsorom: 
Firmie ALTVATER SULO Polska Spółka z o.o. Chiropterologicznej 

Stacji Edukacyjno-Badawczej w Nietoperku 
Lidze Ochrony Przyrody przy Gimnazjum nr l w Międzyrzeczu , któ-

rej opiekunem jest p. Alina Ignatowicz 
N ad leśnictwu Międzyrzecz 
Międzyrzeckiemu Ośrodkowi Sportu i Wypoczynku w Międzyrzeczu 
Firmie INSTALKO w Międzyrzeczu 
Celowemu Związkowi Gmin CZG-12, Długoszyn 
Firmie Usługi Ogrodnicze "Ogród" p. Leszek Kułak, Skwierzyna 
Wydawnictwu "Migdal" Aleksander Migdal, Międzyrzecz 
oraz piekarniom: p. Jerzego Sroki, Państwa Ewy i Lesława Leszczyń

skich, p. Stani ława Mikanowicza, Państwa Janik oraz Państwa Jadwigi i 
Przemysława Radzi szewskich. 

Tvvórczość na emeryturze 
W dniach 3 - 8 października przebiegał VII Lubuski Tydzień Seniora. 

Z tej okazji w Międzyrzeckim Ośrodku Kultury odbyło się spotkanie 
seniorów z burmistrzem Tadeuszem Dubickim, który wziął udział w 
przeglądzie twórczości po
etyckiej i mu zycznej senio
rów, oraz obejrzał wystawę 
prac plastycznych, rzeźby i 
rękodzieła . Zespół "Echo" ży
wiołowo zaprezentował część 

swojego dorobku artystycz
nego i można jedynie pozaz
drościć energii, którą wkłada 
w każdy swój występ. 

Tegorocznej imprezie, od
bywającej si ę pod patronatem 
marszałka województwa lubu
skiego Andrzeja Bocheńskiego, przyświecały słowa Jana Pawła II: " ... 
lata szybko przemijają, a dar życia ... je t zbyt piękny i cenny, abyśmy 
mogli się nim znużyć". Ich s ns wyraża ię najlepiej w pracach wykona
nych przez seniorów, które można było oglądać przez cały paźdz iernik 
w sali wystaw Domu Kultury. 

Podpisaliśmy porozumienie z Andresy 
W dniach 6 - 9 października, korzystając z zaproszenia, międzyrzec· 

ka delegacja wraz z burmistrzem Tadeuszem Dubickim oraz przewodni
czącą Stowarzyszenia "Kontakt" Jolantą Pacholak-Stryczek, gościła we 
Francji. Celem wizyty było 
podpisanie porozumienia 
partnerskiego Międzyrzecza 
z francuskim Andresy, wień
czącego kilka lat nieoficjaln j 
współpracy. Ponieważ do
tychczasowe kontakty mię
dzy obydwoma miastami 
opierały się na zasadzie "przy
jaciele naszych przyjaciół są 
naszymi przyjaciółmi", zawar
te w ostatnich dniach porozu-
mienie pozwala teraz w pełni . 
korzystać z przywilejów przysługujących miastom partnerskim. Dla M•~ 
dzyrzecza oznacza to przede wszystkim promocję miasta poza granicarDI 
kraju, oraz częstsze kontakty młodzieży polskiej i francuskiej, któ_ra 
dzi ęki wymianie b cizie mogła zdobywać nowe doświadczenia i zacu:· • 
śniać kontakty z rówieśnikami z innych obszarów kulturowych. Obec· 
ność Polski w Unii Europejskiej nie tylko zachęca, ale wręcz oblig~Jje, 
do podobnych działań mających na celu rozwój w półpracy z zagramcą. 

Andresy to miasto położone w Departamencie Les Yvelines ok. 30 
km od Paryża. Liczy 13 tysięcy mieszkańców i jest oficjalnym partne
rem Haren (Ems) oraz Vlagtwedde, z którymi Międzyrzecz współpracu· 
je już od kliku lat. 
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Dzień Białej Laski 
w spotkan iu integracyj-

ym niewidomych i słabo 
~idzących z powiatu między
rzeckiego, które odbyło s1ę 
l2 paźdz i e rnika V: _Klub_ie 
Garnizonowym, wz1ęh udz1ał 
zaproszeni go' cie, m.in. re
prezentacja Urzędu Miej-
kiego w Międzyrzeczu oraz 

przedstawic}ele inn?'ch in sty~ 
tucji wspołpracuJących 1 
wspi erających powiatowe , 
koło Pol kiego Związku Niewidomych. Swięto, obchodzone tego dnia w 
całym kraju, ma na celu uświadomienie społeczeństwu istnienia o ób 
niewidomych i łabo widzących, ma także wyczulić na ich problemy, 
często niezauważane. Nazwa ' wi ęta wzięła się od atrybutu ni ewiclo
mych - białej laski. Na spotkaniu przewodnicząca zarządu powiatowego 
koła PZ w Międzyrzeczu Maria Szymań ka przedstawiła sprawozdan ie 
z działalności koła w minionym roku oraz podziękowała sponsorom za 
wsparcie finansowe, bez którego nie udałoby s ię wielu z tych zamierzeń 
zrealizować. Niewidomych z powiatu międzyrzeckiego wspiera m. in. 
Urząd Mi jski w Międzyrzeczu, który co roku przeznacza finanse na 
zakup sprzętu i turnusy rehabilitacyjne. 

Planują już następne 
W październiku Między

rzecki e Towarzystwo Bu
downictwa Społecznego od
dało do użytku kolejny bu
dynek mieszkalny, który po
wstał przy ul. Kołłątaja-Ście
giennego. Je t to już trzecia 
inwestycja tego typu zreali
zowana przez MTBS. Do no
wych mieszkań l, 2 i 3 poko
jowych, wprowadziło się 41 
rodzin. Zadanie realizowane 
było przy udziale środków finan owych pochodzących z Krajowego Fun
duszu Mieszkaniowego, środków Gminy Międzyrzecz, która udo tępni
la także działkę, z wkładów na za adzie partycypacji w kosztach budowy 
oraz ze środków MTB . Prace budowlane prowadziła międzyrzecka 
firm a BUD-POL Sp. z o.o. Blok posiada jedną z najnowocześniej zych 
kotłowni, którą sfinan ował Zakład Energetyki Cieplnej . Zaś jego archi
tektura zewnętrzna nawiązuje do przedwojennej zabudowy, co jest istotne 
ze względu na położenie budynku w obrębie starego mia ta. 

Dzięki tej inwestycji zostało zaspokojone w znacznej części wciąż 
duże zapotrzebowanie na mieszkania komunale w na zej gminie, a ich 
liczba zwiększyła się tym samym do 89. Najemcy, którzy je zasiedlili, 
zwolnili 45 lokali komunalnych, które z kolei w większości otrzymały 
osoby z listy oczekujących na przydział. Proces ten odbywa si ę na zasa
dzie rotacji. W planach zaś są na tępne inwestycje mieszkaniowe. Część 
lokatorów odebrała klucze z rąk burmistrza Tadeusza Dubickiego, który 
życzył mieszkańcom bloku samych łonecznych dni we własnym M. 

Nauczyciele n agr odzeni 
15 nauczycieli z gminy Międzyrzecz zaproszono 13 października do 

alinarad Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu. Okazją do potkania był 
zbliżający się Dzień Eduka
cji Narodowej, ale również 
nagrody przyznane pedago
gom za "wybitn osiągnię
cia dydaktyczno-wycho
wawcze oraz promowanie 
ziemi międzyrzeckiej". Dy
plomy z rąk burmi trza Ta
deusza Dubickiego odebra
li dyrektorzy placówek:, SP 
nr 2 - Maria Słomińska, SP 
nr 3- Teresa Kamieniarczyk, 
SP nr 4 - Alicja Błochowicz, 
Gimnazjum nr 2- Krzysztof Marzec, Przed zkole nr 4- Halina Siwczak, 
oraz nauczyciele: Gimnazjum nr l - Beata Jarnut i Joanna Obrębska
Spychała, Gimnazjum nr 2 - Maria Antonowicz i Grażyna Kownacka, SP 
nr 2 - Marian Łabuza, SP nr 3 - Irena Ki lian i Barbara Le' niewska, 
zkoła Podstawowa w Bukowcu - Dorota Guzenda-Miłota, Przedszkole 

nr 4- Ewa Wachowicz, Przedszkole nr 6- Janina Walczak. 

Jubileusz liceum 
15 października Liceum Ogólnokształcące im. Heliodora Święcickie

go w Międzyrzeczu obchodziło jubileusz sześćdzies i ęcio lecia. Podczas 
uroczysto ' ci w Międzyrzeckim Ośrodku Kultury burmistrz Tadeusz 

Dubicki wręczył na ręce dyrektora placówki Macieja Rębacza medal 
okolicznościowy oraz złożył życzenia z okazji tak za zczytnej rocznicy. 

Unijne konferencje w Międzyrzeczu 

W dniach 15 i 16 
października odby
ła się w Między
rzeckim Ośrodku 
Sportu i Wypo
czynku konferen
cja pod hasłem 

"Ścieżka Współ
pracy Euroregio
nalnej", w której 
wzięli udział m.in. 
goście z niemiec
kiego Bad Freien

walde. Konferencja miała charakter otwarty, więc w zy cy, którym leży 

na ercu promocja ziemi międzyrzeckiej, mogli w niej uczestniczyć. 
Czesław Woźniak z PTTK przedstawił szlaki turystyczne oraz sposób 
ich znakowania, natomiast Radosław Woźniak zreferował koncepcj ę 
umieszczenia w Międzyrzeczu i okolicach tablic informacyjnych, z któ
rych będą korzystać turyści. Tablice zawierają szczegółową mapę gmi
ny Międzyrzecz, wraz ze zdjęciami najciekawszych miejsc i opisem w 
trzech j ęzykach. Uczestnicy konferencji podjęli dy ku ję na powyższe 
tematy, przeanalizowano także możliwości rozwoju transgranicznej współ

pracy tury tycznej i gospodarczej terenów położonych w obrębie dzia
łań Euroregionu oraz podniesienia ich atrakcyjności pod tym względem. 
Spotkania takie są nie tylko doskonałą okazją do promocji naszego mia
sta, ale pozwalają również na wymianę poglądów z zagranicznymi part
nerami. Przykładem niech będzie chociażby nawiązany kontakt z człon
kami Stowarzyszenia NaturFreunde - Burkhardem Teichert i Yvonne 
Kase, którzy wyrazili chęć współpracy. 

Przed ięwzięcie zostało w 75% dofinansowane ze środków Unii Euro
pejskiej, z programu PHARE CBC 2003, w ramach projektów Eurore
gionu "Pro Europa Viadrina". 

Utrudnienia w ruchu 
W związku z rozpoczynającą się w listopadzie przebudową stacji paliw 

PKN "ORLEN", zostanie wyłączony z ruchu 100-metrowy odcinek ul. 
Pamiątkowej - od krzyżowania z ul. 30-Stycznia do zajezdni PKS. Pra
ce potrwają prawdopodobnie cło końca grudnia. 

Joanna Maciejewicz 
rzecznik prasowy 

Burmistrz Międzyrzecza 
zaprasza Mieszkańców miasta 

i gminy Międzyrzecz 
na obchody 

święta Niepodległości 
- 11 Listopada 

Program obchodów: 
1030 msza św. Za Ojczyznę w kościele pw. św. Wojciecha 
12°0 uroczystości na placu przed Pomnikiem Tysiąclecia 
18°0 koncert muzyki polskiej "Poloneza czas zacząć" 

- Dom Kultury 
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Jeśli istnieją anioly ... 
Rok minął a ja wciąż nie mogę pożegnać się z myślą, że Pani Danusi Sokołowskiej 

zabrakło w Kurierze, jak tego przysłowiowego powietrza. Zachowuję więc w sobie 
żywą pamięć o Niej. W świecie, gdzie jest tyle złośliwości, sztucznych podziałów, 
ironii, braku autentyczności w relacjach międzyludzkich muszę się bronić, muszę 
zachować w sobie wzorzec Człowieka. Musze mieć siłę by parni tać, że zdarzyło się 
w moim życiu spotkanie z Prawdziwym Człowiekiem bo ... w istocie Pani Danusia 
była Prawdziwym Człowiekiem. No cóż, nie wstydzę się tych stylistycznych powtó
rzeń i tego sentymentalizmu. Powiem więcej. Chciałabym jeszcze raz spotkać się z 
Panią Danusią . Chciałabym cofnąć czas, porozmawiać z Nią o życiu , o książkach, 
usiąść w Kawiarni na Zamku i tak po prostu pogadać. Te rozmowy z Panią Danusią 
nauczyły mnie wiele. Nauczyły mnie jak lepiej i mądrzej rozumieć świat, jak otwo
rzyć się na krzywdę drugiego człowieka. Pani Danusia powiedziała mi kiedyś, że nie 
można litować się nad Człowiekiem. Wystarc.zy go- ot tak sobie, po prostu- poko
chać i na tej zasadzie mu pomagać. I to jest wielkie. Pani Danusia była Wielka. I to 
wcale nie jest przesada. To właśnie jest odpowiedzialność za słowo. Powiem więcej 
nigdy w życiu tak dobrze mi się nie współpracowało, jak z Panią Danusią. Ona po 
prostu uwierzyła we mnie. Nie "stargała" mnie. Wręcz odwrotnie. Uwydatniała moje 
serce . 

Kochana Pani Danusiu, jeśli istnieją anioły to Pani zapewne jest teraz jednym z 
nich. Mam więc do Pani jedną malutką prośbę . Niech Pani, po kolei, leciutko usiądzie 
na ramionach tych wszystkich, którzy Panią autentycznie pokochali ... 

Irena Zielińska 

l 

"W Swięto Zmarłych" 

• 
Pani Dańusi Sokołowskiej 

* 
* * 

Mleczne witraże nieba 
jak oczy owiec 
szukam w nich szerokiego powietrza 
piersiaste chmury dźwięczą 

biec trzeba dalej 

wbita 
na szpilkę słońca 
oddycham głęboko 
zaniosły mnie tam owce nieba 

tam gdzie słowo 
na krawędzi bieli 
wciska się w wyłaniany kłębuszek 
cichej mowy anioła 

i wietrzy się 

(wszystkim moim znajomym i bliskim, 
których już nie mam ... ) 

Burmistrz Międzyrzecza 
MIĘDlYRZECKI OśRODEK KULTURY 

Chryzantemy białe i wrzosowy wieniec 
Ułożę na grobach tak Serdecznie zapraszają 

na 
Aby przyozdobić je dzisiaj. .. 
Zapale znicze, aby ogrzały je 
I oświeciły. .. 
Pomodlę się, aby pomóc duszom KONCERT Z OKAZJI 

l l Moich zmarłych znajomych, przyjaciół i bliskich ... 
Odpłynę ... SWIĘTA NIEPODLEGŁOSCI 
W refleksji przeogromnej o tych, 
Których dziś już nie mam. 
I przystanę na moment 
W zadumie głębokiej, 
By oddać zmarłym mój mały hołd; 
Odmówię " Wieczny odpoczynek" 
I spocznę na chwilę ... 

· odejdę w pokorze z myślą o tych, 
Którzy odeszli, 
Których już dziś wśród nas nie ma, 
Ale którzy pozostaną w mym sercu 
Na zawsze ... 

Marzena Wieczorek 

' ,~l~~~l~ ~l~~ l~~lj~ 
11. 11. 2005 godz. 18°0 

sala widowiskowa 
Domu Kultury w Międzyrzeczu 

MIĘDZTIUECKI OśRODEK KULTURY 
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LEDZEW dziesięć sezonów na tropach 
cysterskiej przeszłości 

azwę B l e d z e w u ły załem pier wszy raz kie trzy krzydla kla ztorne, na końcu zaś zwar- o., natomiast sezon 1999 już w ramach Mu-
latem 1996 r. - za sprawą zaprosze nia ówcze- ty czworobok zabudowy zamyka nowy kościół zeum w Międzyrzeczu , czyli zmiana barw fi r-
nego Wojewódzkiego Konse r wato ra Zabyt- - opactwo uzyskuje w t n sposób swój osta- mowych -po częśc i przynajmniej - wynikała z 

kóW w Gorzowie Wlkp. do złożeni a ofer ty na teczny i najokazalszy zarazem k ztałt archi tek- przygody w Bledzewie!) . 
badania archeo logiczn e tamtejszego opactwa toni czny. W sumie w c i ągu 4 pier wszych sezonów 
cy terskiego. Był to cza ogólno uropej kich Nie te ty, je zcze w trakcie końcowej fazy badań o zróżnicowanym , ale przeważnie skrom-
przygotowań do obchodów przypadającej w budowy kościoła upada Rzeczpospoli ta, już w nym zakresie, w ramach kilkunastu jednostek 
!998 r. rocznicy 900-lecia pows tania zakonu 1793 r. w wyniku II rozbi oru Biedzew prze- eksploracyjnych (wykopów i sondaży) rozpro-
cysterskiego. Lokalnym przyczynkiem miały chodzi pod panowanie pru ski e, a w 1796 r. szonych w ' ród i s tni ejącej zabudowy oraz po 
być badania kilku opactw, m. in. Bledzewa wła- następuje konfiskata wszelkich dóbr klasztor- og ródkach, adach i podwórkach aktualnych 
'nie. Przygotowana ofe rta uzyskała akc pta- nych i opackich na rzecz skarbu pru skiego. mie zkańców Placu Klasztornego - przeważ-
cię łużb konserwatorskich i w listopadzie 1996 Wreszcie w 1835 r. ma miejsce o tateczna, for- ni e wyrozumiałych i życzliwych dla poczynań 
r. pojawiłem się w Biedzewie w to- r-----------------------------, ekipy archeologów - odkryto i zacto-
warzystwie kilku studentów arch - kume ntowano okazałe fundame nty 

·r ologii. Ce le m było wykonanie klasztoru zachowane pod ziemią, zi-
wstępnych prac sondażowych, nie- ( ·. dentyfikowano i wykonano inwentary-
zwykle istotnych, ponieważ plano- ~ .. zację architektoniczną ostatniego na-
wane badania miały charakter szcze- ziemnego reliktu klasztoru zawartego 
gólny - dotyczyły bowiem opactwa, w bryle okrutnie zdewastowanego i 
które nie i stniało na powierzchni zie- przebudowanego w ostatnich latach na 
mi, a po kataklizmie II wojny świa- obiekt go podarczy budynku jeszcze 
towej i wymianie ludności w 1945 r. do niedawna mie zkalnego. Pozyska-
niemal zniknęło ono również ze wia- no też dużą ilo ' ć ruchomych źródeł 
domo ' ci obecnych mi e zkańców -. ··.~ ~; ;, ... , zabytkowych (ceramiki, kafli pieco-
Biedzewa. f'..,IJ.~~~""= - · ··:-~Bycjna K. w. Kielis i ńskiigd ·0·ka~·ująca . wych, szkła, ko 'ci i innych znalezisk-

Cysterska przeszłość miejscowo- Fr..~7-=monume.nłarne opactwo ·- niewiel·e skrom- cz ść tylko z nich przyczyniła się do 
'ci zaczęła ię natomiast już w roku niejsze od pobliśkiego Paradyża ! powstania dwóch prac magisterskich!). 
1312, ki dy to margrabia branden- Następne lata ( ezony) to zmiana 

,r. (widok od północnego wschodu 
burski Waldemar, przej ciowo wła- formy prac archeologicznych z plano-

.. - stan z września 1842 r.). 
dający zachodn imi rubieżami Wiei- wych badań opactwa, na nadzory ar-
kopolski po tragicznej śmierci króla cheologiczne nad pracami ziemnymi 
Przemy ła II, nadał wieś Biedzew związanymi z różnymi, przeważnie ko-
pobliskiemu opactwu w Zemsku. Po munalnymi inwe tycjami w niemal ca-
odzyskaniu tych ziem przez wład- lej miejscowo ci: wszak miasteczko 
ców pol kich nadanie to zo tało pod- stanowiło własność klasztoru, a więc 
trzymane przez Władysława Łokiet- nadal w zgodzie z tytułem tej notatki. 
ka w 1327 r. ami cystersi na tych Najwięk ze z tych prac to budowa ie-
ziemiach natomia t byli obecni od ci kanalizacji sanitarnej w latach 2000, 
niemal s tu lat. Pierwsze nadania 2001 i 2003- w tym o tatnim sezoni 
poczynił bowi m książę wielkopol- powrót na Plac Kla ztorny, ponieważ 
ki Władysław Odonic w 1232 r. i j den z kolektorów przecinał głównie 
dotyczyły one klasztoru w Dobrym (północne) skrzydło zabudowy opac-
Ługu (Doberlug) na Łużycach i mia- twa. Z tego też powodu rozwinięto for-
ły przyczynić si do pow tania no- mulę nadzoru w interwencyjne bacla-
wego kla ztor u w tej części Wielko- na wykopali kowe odkrytych reliktów, 
polski. Prawdopodobnie (według ponadto wykonano niewielki sondaż 
nieudokumentowanej tradycji kła z- w miejscu odkrycia skupi ka ułamków 
tornej zanotowanej dużo późni j) kafli piecowych - uzy kując wcale 
już w 1238 r. przybyło z Łużyc sied- gustowny zbiór efektownych , pokry-
miu mnichów i wzniosło w jednym tych plastycznym, często figuralnym 
z zakoli Obry na północ od Starego Kadra ekspedycji z 1997 r. na odsłoniętych fundamentach reliefem i barwnymi polewami rene-
Dworku kościół i klasztor nazwany klasztoru (narożnik południowo-zachodni skrzydła północnego). sansowych kafli (zapewne swoiste 
Nowym Dobrym Ługiem . Lokaliza- "echo" pobliskiej rezydencji opata -
cja okazała si niezbyt fortunna, głównie z po- maina kasata zakonu cy terskiego, a po nie- tylko w jego siedzibie mógł funkcjonować tak 
wodu częstych wylewów rzeki i około roku kutecznych próbach zagospodarowania opu- bogaty i reprezentacyjny piec grzewczy). 
1280 zako nnicy przenieśli się do pobli skiego stoszałych zabudowań klasztornych władze W ostatnich latach (2004-2005) ponownie 
Zem ka. Z cza e m zapadła decyzja o kolejnej wystawiają je wraz z ko ' ciołem u schyłku 1842 cały Biedzew został "pocięty" przez wykopy 
tran lokacj i klasztoru - właśn i e do Bledzewa. r. na licytacj ę z warunkiem rozebrania do fun- budowanej s ieci gazowej - znów zaistniała 
Początek przenosin miał miejsce około 1412 damentów. W ciągu 1843 r. opactwo u legło cał- okazja do wglądu w lokalną przeszłość zapisa-
r., a translokacja była proce em długotrwałym kowitej zagładzie - dopełniła się kilkuwieko- ną w żiemi. Realizowano też zereg mniejszych 
i najprawdopodobniej zakończona została do- wa historia cy tersów w Bledzewie. i całkiem małych prac, następne zaś są plano-
piero ok. 1580 r., natomiast sam Biedzew do Obecnie przez teren dawnego opactwa prze- wane (np. przebudowa Rynku). 
Połovvy XV wieku zaczyna być określany jako biega mała , brukowana "kocimi łbami" uliczka I tak uzbierało się dzies ięć sezonów - do-
mia to. o zaskakującej nieco nazwie P l a c Klasztorny, kładnie dzi esi ęć, bo przygoda z Biedzewe m 

Pierwsze zabudowania klasztoru były począt- a zabudowę stanowi kilka prywatnych domostw zaczęła się właśnie w listopadzie 1996 r. Efek-
kowo z całą pewnością drewniane . Być może wraz z towarzyszącymi obiektami gospodarczy- tem zaś tych raczej niewielkich Oak na po-
tylko prezbiterium kościoła wraz z przyległą mi oraz przydomowymi ogródkami , bądź nie- trzeby te matu) i często niezakończonych ba-
z~kry t i ą i znajdującym s i ę nad nią mi szka- wielkimi działkami uprawnymi. dań bądź nadzorów archeologicznych jest mo-
ntem opata było murowane. Po wielkim poża- Rozpoczęte w 1996 r. prace archeologiczne zolne przywracani e pamięci o ś redniowi ecz-
rze miasta i kła ztoru w 1592 r. odbudowano - - tytułowe: "na tropach cysterskiej przeszło- nych korzeniach i cysterskiej przeszłości tego 
już w cegle - najpierw kościół, a wkrótce po- ci' - kontynuowane były w latach 1997-1999 najdalej na zachód w granicach I Rzeczpo-
~em również klasztor. Kolejny czas wie lkich (tu dygresja autob iograficzna: badania 1996- spolitej położonego miasteczka (od 1945 r. 
t ~we tycji budowlanych to wiek XVIII: wznie- 1998 autor realizował w ramach Pracowni Kon- wieś gminna). 
Stone zostają wówczas kolejno nowe wszyst- serwacji Zabytków w Poznaniu - Spółka z o. Tadeusz Łaszkie~cz 
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Koniecżartów 
Do napi ania niniejszego artykułu nakło

niła mnie pewna reflek ja, której doznałem 
w konsekwencji ar tykułu ,.Autobusem po 
wiedzę" opublikowanym kilka miesięcy 

temu na łamach KM, a raczej dal zych lo
sów sprawy. Pozwolę sobie na wstępie po
krótce przytoczyć tezy zawar te w artykule. 
Po pi r wsze, umowa na podstawie, której 
wykonywane są dowozy dzieci do szkół zo
stała zawarta w roku 1997 z naruszeniem 
ustawy o zamówieniach publicznych, po 
drugie jest ona niekorzystna, Gmina płaciła 
zawyżone stawki za każdy kilometr, po trze
cie Burmistrz Tadeusz Dubicki posiadał 
wiedzę i ponosi bezpośrednią odpowiedzial
ność za zawarcie tej umowy. 
Rozpoznając sprawę , nie poprze talem na 

artykule, zwróciłem się do odpowiednich 
służb o przeprowadzenie kontroli. Regional
na Izba Obrachunkowa przekazała skargę 
do Rady Miejskiej w Międzyrzeczu. Zaś prze
wodniczący Rady Miejskiej skierował ją do 
Korni ji Rewizyjnej. 

To co zdarzyło się podczas posiedzenia ko
misji, przeszło moje najśmielsze oczekiwa
nia. 1 uż na samym początku, kierownik 
Gminnego Zespołu Oświaty Pan Urbanek 
przyznał, że faktycznie umowa narusza prze
pisy ustawy o zamówieniach publicznych. 
Następnie Burmistrz Dubicki, potwierdził iż 
mimo nieprawidłowości aneksy zawarte są 
wprost niewiarygodnie korzystne dla Gmi-

ny, gdyż osobiście negocjował ich warunki. 
Przypomniałem zebranym, że Gmina płaci
ła firmie PKS Gorzów 2,49 zł netto/km, za ' 
w tej samej firmie obowiązuje stawka wyj
ściowa 2,40 zł netto/km, a w innych gmi
nach przetargi wygrywano z ceną 2,30 zł 
netto/km, na nikim z obecnych członków 
komisji rewizyjnej nie zrobiło to jakiegokol
wiek wrażenia . Po prostu jako dogmat przy
jęto argumentacj ę, Burmistrza, który przed 
oczyma zabranych pomachał jakimiś papie
rami. W rezultacie przyjęto , propozycję rad
nego Eugeniusza Sawińskiego , który stwier
dził że moja skarga dotyczy działalności po
przedniego zarządu (choć sam nie miałem 
o tym pojęcia), to że za kadencji Burmistrza 
Dubickiego zawarto trzy aneksy, jest nie 
istotne, a ponadto umowa była korzystna 
dla Gminy. 

Tu chciałem zadać pytanie szanownym 
radnym, jak daleko jesteście gotowi się po
sunąć w t j farsie. W prezentowanej spra
wie, nawet nie pofatygowaliście się aby rze
telnie sprawdzić informacje zawarte w skar
dze. Przyjęty przez was wniosek końcowy, 
'wiadczy albo o skrajnej ignorancji wynika
jącej z niekom p tencji, leni twa albo co gor-
sza wynikający z celowego działania . 

I to wszystko dzieje się pod czujnym okiem 
przewodniczącej komisji Pani Anny Górz
nej. Mam nadzieję, że praca członka najbliż
szej rodziny Pani Ani w Urzędzie Miejskim 

A nie mówiłem, 
cZVIi Autobusem po wiedzę cd. 
Już po oddaniu do redakcji artykułu pt. "Koniec żartów', odbyło się rozstrzygnięcie przetargu 

dotyczącego dowozu dzieci do szkół na terenie Gminy Międzyrzecz. Wynik tego postępowania 
przeszedł moje najśmielsze oczekiwania, jedyną ofertę złożyła firma PKS Gorzów. PKS za roczny 
dowóz dzieci do szkół zaoferował cenę 209.980,00 zł (tylko w roku 2004r. na ten sam cel Gmina 
wydała 332.969,99 zł- przyp. autora), cena l kilometra wyrrio ła 1,85 zł, do 2,63 w roku 2004r. 
Zatem oszczędno ' ci są ogromne, blisko 30%. Efekt ten został osiągnięty tylko i wyłącznie dzięki 
uważnemu spojrzeniu włodarzom miasta na ręce, niestety ani rada miejska ani komisja rewizyjna 
nie dopatrzyły ię żadnych nieprawidłowości, stwierdzając że ceny wynegocjowane przez Burmi
strza Dubickiego (te z 2004r.) są bardzo korzystne dla Gminy. W świetle wyniku przetargu, stano
wisko woje powinni Państwo wyrzucić do kosza i po zukać winnego zaniedbań. Ponadto przypo
mnę, że te "rewelacyjne ceny" twardo negocjował Burmistrz Dubicki, o czym nie omie zkał am 
w pomnieć podczas haniebnego posiedzenia komisji rewizyjnej. 

Niestety, prawidłowe postępowanie przetargowe zosta.ło przeprowadzone, dopiero po mojej 
interwencji oraz ar tykule ,,Autobusem po wiedzę", szkoda że tak późno, bo mogliśmy zaoszczędzić 
dużo więcej społecznych pieniędzy, ale jak to mówią lepiej późno niż wcale. 

nie ma absolutnie żadnego wpływu na p 
dejmowane przez nią decyzje. Ale moim zd o
niem jest to co najmniej nie etyczne, ale mim: 
to, niestety zgodne z prawem. Na margin 
sie chciałem Pa i Górznej zadać pYtanie c; 
jest to jeden z tych odci ni szarości, kom. 
promisów o których pisała Pani w odpoWie
dzi na artykuł maturzystów Roberta, Kai 
Maćka. ! eżeli t~k to ja ~o~ę aby świat byi 
czarnobtały, tak Jak go wtdzt młodzież wcho
dząca dopiero w życi , pełna optymizmu, nie 
.znająca zgniłych kompromisów. Chciałem 
zaznaczyć że Pani Górzna niestety nie jest 
wyjątkiem wśród radnych. Dlatego na ła
mach Kuriera wzywam wszystkich między. 
rzeckichradnych do opublikowania ośWiad
czeń , czy osobi ście pracują w jednostce 
podległej Burmistrzowi, może ktoś z człon
ków ich rodzin, czy osoby te zostały zatrud
nione w trakcie trwania obecnej kadencji. ·r 
Czy znajdą się odważni. 1 estem przekona. 
ny, ż mieszkańcy mają prawo wiedzieć kogo 
wybrali, tak aby następnym razem nie po. 
pełnić tego samego błędu . 

Na zakończenie, chciałem obiecać miesz. 
kańcom, że jeżeli tylko Pani Redaktor Na
czelna pozwoli, postaram się zdemaskować 
kilka kłamstw, którymi karmi nas Burmistrz 
Dubicki, począwszy od swojej kampanU 
wyborczej. 

PS. jeżeli w Międzyrzeczu są osoby, kt6-
rym nie są obojętne losy miasta i które nie 
chcą się biernie się przyglądać temu co się dzie
je w Międzyrzeczu, mają chęć i siłę do dzialfJ. 
nia, zapraszam do wspólnego porządkowania 
naszej małej ojczyzny, naszego domu (604-87-
33-86, robertkrzych@op.pl). 

Robert Krzych 

Przepraszam 
czv tu biją?? 
Zapytałam faceta na naszym targowis 
"Pani, jest tu jeden taki (nazwisko do · 

domości redakcji), który za pomocą wyna 
tych dresiarzy, chce wykończyć konkurenCJ 
Przegania handlujących z miejsca na m· 
sce. Zajmuje dla siebie największe i najlep 
kawałki do handlowania. Pilnują ich j 
podejrzani faceci. Ludzie o tym nie wie 
ale tu jest mafia". 

Czy naprawdę na naszym targowisku 
dzi mafia w postaci... (nazwisko do wia 
mości redakcji)? Co na to handlujący? Co 
to administrator targowiska? 

Zainteresowanych proszę o kontakt z 
dakcjąKM. 

Anna Kuźmińska - Świd 

Sprawa gimbusów jest świetnym przyk.ładem na to, że niejasne uk.łady po
między przedsiębiorcami a politykami kosztują społeczeństwo ogromne 
pieniądze. 

Na zakończenie chciałem bardzo serdecznie podziękować Panu Arturowi 
Mejzie właścicielowi przedsiębiorstwa AUTO-LIDER za pomoc i fachową 
wiedzę z zakre u transportu drogowego osób, bez współpracy, którego 
sprawa ta mogłaby nie ujrzeć światla dziennego. 

ŚMIECI, ŚMIECI 

Robert Krzych 
PS. Jeżeli po iadają Państwo jakąkolwiek wiedzę na temat braku wymia

ny gruntu pod drogami, na nowym o iedlu przy ul. Marcinkowskiego, pro
szę o kontakt 604-87-33-86, robertkrzvch @oo.pl . 

Apeluję o ustawienie, choć jednego, kosza naśmieci na p 
stanku autobusowym przy ul. Marcinkowskiego. Przy płocie s 
talnym jest przystanek PKS a nie ma kosza. Ludzie deko 
więc płot butelkami, papierowymi opakowaniami itp. 
Może więc firma Altvater ustawiłaby na przystanku kosz!! 

Anna - Kuźmińska Świ 
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+++ Wieści z "Przedszkola pod Jarzębinką" +++ 
1\fy, dzieci, nie chcemy śmieci! 

My, 
dzieci, 

nie 
chcemy 
śmieci! 

Z hasłem "My, dzieci, nie chcemy śmieci" najmłodsi międzyrzeczanie 

z Przedszkola nr l " Pod Jarzębinką" 19 wrze nia 2005 r. wyruszyli na" 
Sprzątanie Świata- Polska 2005". W tym dniu pogoda nam dopisała. Na 
niebie świeciło słońce i było bardzo ciepło. Właściwym terminemprze
prowadzenia akcji były dni 16-18 wrze nia, lecz wówczas warunki pogo
dowe były bardzo niesprzyjające. Padał deszcz, panował chłód . 

Przyłączając się do ogólnoświatowej akcji jednocześnie po raz kolejny 
przystąpiliśmy do zorganizowanego przez Urząd Miejski konkurs na naj
lepiej przątające przedszkole. Wyposażeni w foliowe worki oraz w ochron
ne rękawice o godz. 10 00 grupa 71 dzieci rozpoczęła sprzątanie otoczenia 
przylegającego do przed zkola oraz terenów działek ogrodowych przy ul. 
Piastowskiej i ul. Reymonta. Tuż przed wejściem na działki znaleźliśmy 
bardzo dużą ilość odpadów szklanych oraz plastikowych i papierowych. 
Worki zapełniały się w bardzo szybkim tempie. Do kolejnych trafiały 
m.in. odpady tyropianowe, foliowe, metalowe. 

Nasi przed zkolacy już od kilku lat są wdrażani do eJektywnej zbiórki 
śmieci. Jako placówka oświatowa uczestniczymy w konkursi ogłoszo
nym przez CZG-12 "Zielone Przedszkole". Dla na zychdzieci egrego
wanie 'mieci jest czynnością naturalną i zrozumiałą, dlatego każda działa
nie z tym związane nie sprawia im żadnych trudności. Po dwugodzinnej 
wytężonej pracy zebrali ' my łącznie 18 worków po egregowanych i mie
szanych odpadów. Wszyscy byliśmy zaskoczeni efektem, ale zaskocze
nie to było bardzo niemiłe. Zamierzeniem akcji "Sprzątanie Świata" je t 
edukacja proekologiczna, ale udział w konkursie był dla dzieci dodatko
wym bodźcem do wysiłku. Starania w zy tkich uczestników konkur u 
doceniło jury Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu. 30 września br. w 
dniu obchodów "Świ ta O bry" w Międzyrzeckim Domu Kultury burmistrz 
Tadeu z Dubicki oraz zaproszeni go cie ogło ili wyniki tegorocznego 
konkursu. W kategorii "przed zkola" na za placówka zdobyła I miejsce. 
Ogromnie ucie zyli 'my ię ze zdobytego miejsca i otrzymanych nagród. 

W trakcie uroczystości przedszkolacy i uczniowie kla I-III uczestni
czyli w bardzo ciekawych konkursach z zakre u wiedzy i umiejętności 
przyrodniczo-ekologicznych. Każdego uczestnika nagradzano upominkiem. 
Sześciolatki "Spod Jarzębinki" przedstawiły program wokalno-taneczny 
związany tre 'cią z zakresem pr:-.qrody. Organizatorom konkursu "Sprząta
nie Swiata" oraz uroczystości "Swięta O bry'' bardzo dziękujemy za ogrom
ny wkład pracy w uaktywnianie i podnoszenie świadomości proekolo
gicznej najmłodsz go pokolenia Miedzyrzecza. 

Iwona Kryśkiewicz 

Osobliwe poczucie humoru 
Opiszę Państwu pewne zdarzenie a miało ono miejsce w połowie 

października br. gdy wybrałam się do Ratusza załatwić pewną 
sprawę. W drapałam się na sama górę, wchodzę zdyszana do poko
ju a tu pusto. Katem oka widzę, że w pokoju obok siedzi kilka osób, 
pomyślałam - o kurczę, mają spotkanie i pytam czy mogę zająć 
tylko minutkę. Na co ktoś zza drzwi odzywa się PRZYJDZ POt
NIEJ, TERAZJESTPRZERWA ŚNIADANIOWA. Myślę sobie: o tej 
porze przerwa śniadaniowa, jest przecież parę minut po dwunastej 
i nie daję za wygraną. Proszę aby wyszła do mnie któraś z pań, 
żadna się nie ruszyła . Wyszedł natomiast pan i pyta co chciałam, ja 
mówię, że od niego nic, że chce rozmawiać z którąś z pań. W tym 
momencie słyszę trzask i drzwi od sąsiedniego pokoju się zamknę
ły. Wierzcie mi Państwo, odebrałam to jako policzek i tak samo się 
poczułam. Wyszłam w pośpiechu, a że nie byłam sama, zapytałam 
towarzyszącą mi osobę, czy widziała to samo co ja. Stwierdziła, że 
tak. Idąc po schodach na dół miałam czas na przemyślenie całej tej 
zaistniałej sytuacji: skoro przerwa śniadaniowa, to gdzie wywiesz
ka na drzwiach informująca o czasie trwania takowej przerwy, a z 
drugiej strony takie coś w U rzędzie?? Ale cóż czasy się zmieniają. 
Niektórym pracownikom, kierownikom z awansów woda sodowa 
do głowy uderza. A tak niedawno pracowałam z tymi ludźmi i 
przyszłam ustalić czas mojego pożegnania związanego z przejściem 

na emeryturę i osobliwie zostałam potraktowana. Do dziś nie wiem 
czy to był żart, czy wybitne zlekceważenie mojej osoby. W którym 
momencie mam się śmiać? Podpowiedzcie mi Państwo. Widocznie 
z wiekiem tępi się poczucie humoru. 

Były pracownik Ratusza 
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Stowarzyszenie-Noclegownia 
dziękuje mieszkańcom miasta 

Mimo t rudności , jakie napotyka, idea istnienia Noclegowni-Przytuliska w Międzyrzeczu znajduje coraz wi ęcej 
zrozumienia wśród mieszkańców naszego miasta. Panu Zbigniewowi Flakowi pomaga już 9.wolontariuszy. 
Ludzie dobrej woli , często chcący zostać anonimowymi, n i eodpłatnie przekazują na rzecz ubogich i bezdomnych 
rzeczy i produkty pierwszej potrzeby. Dziękujemy w imieniu potrzebujących za pomoc w pracach przy organizacji 
przyszłej noclegowni wolontariuszom, m. in. panu Tomaszowi Kubiakowi , p .Marioli Swiątkiewicz , Henrykowi 
Różyckiemu oraz p .Janowi Bucznemu - za odkurzacz i bardzo potrzebny wózek ręczny , Leszkowi Duchanowi za 
butlę z gazem do ogrzewania pomieszczenia, Henrykowi Ćwirka za 40 kg ziemniaków, Tadeuszowi Biernackiemu 
za 60 jaj, panowi Ryszardowi za 25 kg ziemniaków i 5 kg cebuli i innym darczyńcom za 1 00 kg ryżu , 120 l mleka, 
100 kg mąki , prawie 1 O kg żółtego sera. Produkty te zostały już rozdane najuboższym mieszkańcom naszego 
miasta. Skromne biuro Noclegowni ma już też w składziku czynną lodówkę , która bardzo się w przytulisku przyda. 
W oczekiwaniu na decyzję władz miasta, które w wywiadzie telewizyjnym zadeklarowały szybki przydział obiektu na 
noclegownię, planuje się dalsze doraźne akcje pomocy potrzebującym , np. w Rojewie, dokąd pojedzie upieczony 
przez panie Rzanieckie z darowanej mąki spory placek .. Widziałam przyniesione przez ludzi pudła z ubrankami dla 
dzieci. W księdze Stowarzyszenia wpisało swoje dane osobowe 37 bezdomnych międzyrzeczan. 

Informujemy też , że Noclegownia ma już numer telefonu stacjonarnego 095-742-18-24 (komórkowy do p .Z 
.Flaka 0508651252) 

Wolontariusze Noclegowni-Przytuliska oznakowani są identyfikatorami ze zdjęciem i pieczątką Stowarzyszenia. 
Mieszkańców miasta prosimy o dalszą pomoc. Nr konta Stowarzyszenia Noclegownia -Przytulisko im. Najśw. 

Marii Panny w Międzyrzeczu PKO BP S.A. 971020 2036 0000 0302 0029 1831 
Iwona Wróblak 

IWiędzyPzecz 
miastem otwartvm na Europę 

"Jumelage" to pojęcie z języka francuskiego ozna
czające .bliźniactwo " miast. Po naszemu lepiej brzmi 
"partnerstwo" miast. Idea ta ma ponad 50 lat i jest 
najlepszym sposobem likwidowania ksenofobii , uprze
dzeń , stereotypów, jest bodźcem do poznawania in
nych kultur i obyczajów, jest elementem zbliżania ludzi , 
których często dzielą setki kilometrów. Dzięki .jumela
ge" dochodzi do wymiany młodzieżowej , sportowej, 
kulturalnej, szkolnej, rodzinnej ... Międzyrzecz prawie 
zaraz po przemianach ustrojowych i po ukonstytuowa
niu się samorządu lokalnego zawarł swe pierwsze umo
wy o partnerstwie: z Haren/Ems (Niemcy) i Vlagtwed
de (Holandia) . Było to 14 lat temu . Przez ten szmat 
czasu wielu międzyrzeczan przekonało się osobiście czym 
jest partnerstwo, goszcząc w swych domach Niemców 
i Holendrów, wyjeżdżając do nich z rewizytą , wysyłając 

dzieci na wymianę harcerską , sportową , artystyczną 
itp. Od 8 października mamy nowe miasto partnerskie: 
francuską miejscowość Andrasy, malowniczo położoną 
wzdłuż Sekwany, w departamencie Les Yvelinnes, w 
bliskiej odległości od Paryża. Ta współpraca nie urodzi
ła się z dnia na dzień . Obrazowo można powiedzieć, że 
legalizacja związku poprzedzona była S-letnim okre
sem .narzeczeństwa". Andrasy to b l iźniacze miasto 
naszych wymienionych wyżej miast partnerskich. Ra
zem w 1999 r. odbieraliśmy w Bilbao "Złotą Gwiazdę 
Partnerstwa", nagrodę Komisji Europejskiej. Francuzi 

byli u nas 3 razy. Władze Andrasy są dumne, że prawie 
60 % mieszkańców poparło Konstytucję Europejską , 

mimo że okoliczne miasta powiedziały "nie". Nie jest 
to przypadek. Obecny mer Hugues Ribault przez wiele 
lat przewodniczył Stowarzyszeniu Partnerskiemu i to 
on inicjował większość zagranicznych kontaktów. 

Uroczystości związane z podpisaniem naszego no
wego jumelage były wielkim wydarzeniem w Andrasy, 
okazały się promocją Międzyrzecza i Polski. Sympa
tyczne napisy:.Witamy. Dzień dobry", biało-czerwone 
flagi , biało-czerwone baloniki , zaproszenie przedstawi
ciela Polskiej Ambasady w Paryżu , plakaty i zdjęcia z 
Międzyrzecza w wielu miejscach, wystawa "Kraków
miasto królewskie"- oto jak przygotowali się gospoda
rze na przyjęcie delegacji z Międzyrzecza na czele z 
Burmistrzem Tadeuszem Dubickim. Hitem okazał się 
występ folklorystycznego zespołu polonijnego .Kalina"(ll 
miejsce na festiwalu polonijnym w Rzeszowie) z de
partamentu Nard i Pas de Calais, który uświetnił wie
czór polsko-francuski dla ponad 500 osób. Okazało się , 
że w Andrasy i najbliższej okolicy mieszka wielu Pola
ków, w różnym wieku . To oni wychodzili z koncertu 
najbardziej wzruszeni .. Jednak największą niespodzianką 
okazało się spotkanie z m iędzyrzeczaninem Rafałem 

Szczuckim, który mieszka 3 km od Andrasy (jaki ten 
świat mały!). Rafał , znalazłszy w internecie informację 
o planowanych uroczystościach , sam zgłosił się dużo 
wcześniej do pomocy organizatorom przy tłumacze
niach i okazał się naszym lokalnym ambasadorem. Sym
patyczne było to spotkanie po latach, w przededniu 60-
lecia LO ( Rafał wszystkich pozdrawia). Córeczki Rafa
ła w krakowskich strojach budziły powszechny entu
zjazm. Wracając do promocji naszego miasta- wszyst
kie przywiezione przez nas foldery i materiały reklamo
we znikały błyskawicznie, podobnie jak polskie słodycze 
i ... wódeczka, którą częstowaliśmy uczestników kon
certu. Na wspomnianym wieczorze goście obejrzeli 
amatorski, 15-minutowy fi lm o Międzyrzeczu , opatrzo-

. Młodzi~ 
z Ekonomika. w 

Eko-Parlamencie 
Zespół Szkół Ekonomicz. 

nych im. St. Staszica w Mię
dzyrzeczu przesłał swoje 
zgłoszen ia do li Europejskie
go Eko-Parlamentu Młodzie
ży , uzyskał najwyższą liczbę 
punktów i to właśnie nasza 
szkoła będzie reprezen. 
tować Polskę w 11 Euro
pejskim Eko-Parlamencle 
Młodzieży w Paryżu. 

W rekrutacji udział wzięlo kilkanaście Szkól i Mode
ratorów z terenu całej Polski. Organizator na stronie ·r 
internetowej www.rekopol.pl napisał " Jesteśmy pod 
wrażeniem osiągnięć i wiedzy pro ekologicznej jaka 
została nam zaprezentowana. Zgodnie z założeniami 
programu w Polsce mogliśmy wytypować tylko jedną 
Szkołę , która będzie miała okazję przedstawić na fo
rum europejskim konkretne działania służące rozwiąza-
niu zidentyfikowanych lokalnie problemów. Po zapo
znaniu się i ocenie nadesłanych materiałów najwyższą 
liczbę punktów uzyskał Zespół Szkól Ekonomicznych w 
Międzyrzeczu .Serdecznie gratulujemy Zespołowi 
Szkół Ekonomicznych oraz Moderatorowi - Panl 
Irenie Buzarawicz " 

My również dołączamy się do tych gratulacji. 
Uczniowie Zespołu Szkół Ekonomicznych od kilku lat 

realizują działania ekologiczne. Szkoła już dwukrotnie 
zdobyła l miejsce w konkursie " Zielona Szkoła w kat• 
rii szkól średnich , od czterech lat uczniowie sprzątają 
Obrę , biorą udział w . Sprzątaniu Świata ", startują w 
Olimpiadach Wiedzy Ekologicznej, organizują konkursy 
szkolne na ten temat. Z sukcesu szkoły cieszy się bardzo 
Pan starosta - Kazimierz Puchan bo jak stwierdzU • 
systematyczna praca szkoły została doceniona". Teraz z 
niecierpliwością oczekujemy na informacje z realizacji 
projektu. 

Naczelnik Wydziału Edukacji 
i Spraw Społecznych Halina Pilipczuk 

ny komentarzem, który został nakręcony przez Francu
zów, gdy byli u nas z wizytą . W ten sposób, ci, którzy 
nie mieli okazji odwiedzić naszego miasta osobiście, 
mogli popatrzeć na ciekawsze miejsca. Po niezwykle 
uroczystym podpisaniu umowy o partnerstwie w sobot· 
ni poranek ( wzruszający był moment, gdy francuscy 
gimnazjaliści odśpiewali polski hymn), Burmistrz Tade
usz Dubicki zasadził w parku przed Merostwem .Drzew
ko Przyjaźni "- symboliczny dar międzyrzeczan dla miesz· 
kańców Andrasy. W przemówieniach, które padały pod
kreślano , że dokument podpisywany jest z myślą o 
młodzieży , by umożliwić jej kontakty, by promować 
nauczanie języków . Wróciliśmy z konkretnym propozy
cjami od naszych francuskich przyjaciół. Za wcześnie, 
by w tym numerze pisać o szczegółach . Ze swej strony 
zapewniam, że jako Stowarzyszenie "Kontakt" zrobimy 
wszystko, by wypełnić życiem tę nową umowę partner
ską , inaczej pozostanie ona kawałkiem papieru na dnie 
szyflady, a nie o to przecież chodzi. 

Przewodnicząca KONTAKTU 
Jolanta Pacholak - Stryczek 

li 
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[i 2 listopada - Dzień Wszystkich świętych i Zaduszki -l 
-uroczystości zwiQzane z kultem zmarłych 

Dwa pierwsze dni listopada to szczególne dni. To dni r efleksji i przemy
śleń nad istotą ludzkiego życia, jego przemijaniem i nieuchronnością praw 
natury. Obecnie zwyczaj odwiedzania cmentarzy i palenia świec na grobach 
wrkracza poza sferę przekonań religijnych. Swięto zmarłych celebrowane 
głównie l listopada nie ma dziś związku z przynależnością wyznaniową. 
Wielowiekową obrzędowość pogańską z tradycją dwóch starych świąt ko
ścielnych- przypadającego na l listopada dnia Wszystkich Swiętych i na
stępującego po nim Dnia Zadusznego, ku pamięci wszystkich zmarłych. 

Uroczystość Wszystkich Świętych powsta-
ła z myślą o niezwykle licznej rzeszy anoni-

f 
mowych męczenników, któr ych nie wspo
mniano ani w martyrologiach miej cowych, 
ani w kanonie Mszy Św. po raz pierwszy 
ko 'ciół otoczył ich czcią, w Antiochii w IV 
wieku, poświęcając im w roku liturgicznym 
pier wsza niedzielę po zesłaniu Ducha Świę
tego. Do dziś w tym t rminie nabożeństwo 
za wszystkich świętych odprawia się jesz
cze w kościele greckim. U podstaw dzisiej
szych uroczysto ' ci leży konsekracja pante
onu rzymskiego przekształconego w 607 
roku w kościół i poświęconego Najświętszej 
Marii Fannie i wszystkim męczennikom 
przez papieża Bonifacego IV. 

Spójrzmy teraz głębiej na ciekawy (moim 
zdaniem) chrześcijański obrzęd Zaduszek. 
Powstał on w 988 roku, z inicjatywy opata 
Odilona z Cluny, który polecił, aby w klasz
torach odprawiano oficjum za zmarłych. Była 
to forma usankcjonowania przez kościół prak
tykowanych od dawna pośród ludu odwiecz
nych zwyczajów pogańskich i zaduszkowych 
obrzędów i nadania im chrześcijańskiego 
charakteru. Wkrótce zwyczaj ten zaczęto 
naśladować, a święto ostatecznie zatwier
dził w 999 roku papież Sylwester II. 

W Polsce obchody kościelnych Zaduszek 
pojawiły się na przełomie XIV i XV wieku. 

iezależnie od przemian, jakim w ciągu stu
leci ulegały obrzędy związane ze Świętem 
Zmarłych, sens obyczaju zaduszkowego 
pozostał niezmienny -jest on świadectwem 
naszej pamięci o tych, którzy odeszli na za
wsze. w ten dzień wspominamy bliskich, 
krewnych, znajomych, przyjaciół, bez wzglę
du na wyznawany światopogląd, snując jed
nocześnie refleksje nad przemijaniem nasze
go życia. 
Ślady ku.ltu zmarłych sięgają epoki pale

olitu (25 tys. lat temu). Święto wywodzi się z 
odległych, przedchrześcijańskich czasów. 
Bardzo długo kontynuowano prastare zwy
czaje i obrzędowości. W Polsce jeszcze w 
XIX w., zgodnie ze starym obyczajem, rzu
cano na mogiły świeżo ułamane z drzew 
gałązkijako symbol dorzucania drzewa pod
czas palenia zwłok w pogańskich czasach. 

"Karmienie dusz" i "palenie ogni"- to dwa 
elementy, które należały do istoty zadusz
kowych obrzędów od wieków. Ich sensem 
była głęboka wiara w istnienie duszy i życia 
pozagrobowego. 

W 1274 roku, na soborze w Lyonie ko
ściół ogłosił dogmat o istnieniu czyśćca, miej-

sca w którym durze odbywają pokutę za 
grzechy. 

Karmienie dusz" to zwyczaj, któr y zacho
wał się najdłużej. Wiązał się on z przekona
niem, iż w określone dni zmarli 
odwiedzają domy krewnych , 
błąkają się po polach i la
sach, a w Dzień Zaduszny 
przychodzą do własnych 
grobów. Na Pomorzu, 
głęboko zakorzeniona 
wiara nakazywała w 
noc z l na 2 listopada 
ustawiać na zewnętrz
nych parapetach do
mów ulubione potra
wy dla zmarłych. W 
tym dniu na grobach 
urządzono uczty, dzieląc 
się jadłem ze zmarłymi. 

Zwyczaj ten zachowany 
obecnie u Romów, niezwykle 

. różnorodnie rozwijał się wśród Sło-
wian. Radunica-starosłowiański obrzęd 
jest tu klasycznym przykładem. Polega ona 
na składaniu na grobach utych ofiar z ja
dła i napoju. 

Obok radunicy istniały także Dziady opi
sane przez Mickiewicza następująco: "Po
spólstwo więc święci dziady tajemnie w ka
plicach lub pustych domach niedaleko 
cmentarza. Zastawia się tam rozmaicie uczta 
z rozmaitego jadła, trunków, owoców i wy
wołuje się dusze nieboszczyków ... Dziady 
nasze maja to szczególnie, iż obrzędy po
gańskie są mieszane z wyobrażeniami reli
gii chrześcijańskiej, zwłaszcza że Dzień Za
duszny przypada około tej uroczystości. Po
spólstwo rozumie , iż potrawami, napojem i 
śpiewem przynosi ulgę duszom czyśćco
wym". Charakter zbliżony do tamtych uczt 
mają do dzisiaj panichidy- nabożeństwa ża
łobne w kościele obrządku greckiego i pra
wosławnego. Są to modlitwy za zmarłych 
połączone z ucztami na cmentarzach i pale
niem świateł. 
Dbałość o zmarłych wynika z wiary, że 

dusza w tajemniczy sposób uczestniczy w 
tym, co dzieje się nad grobem i utrzymuje 
kontakt ze światem żywych (zwłaszcza w 
Dzień Zmarłych). Dlatego kolejnym niezwy
kle ważnym elementem jest "palenie ogni", 
które początkowo rozpalano na rozstajnych 
drogach, by służyły wędrującym duszom 
dogrzania się i oświetlenia drogi. Około XV
XVI wieku zwyczaj ten przeniesiono w po-

bliże grobów lub rozniecano ogniska bez
pośrednio na grobach. Wspomnieniem tego 
zwyczaju jest dziś zapalanie zniczy na gro
bach bliskich. 

Warto więc zachować pamięć historii i zna
czenia symboli, którymi się posługujemy 
aby zapalenie świeczki na grobie nie było 
tylko gestem przyzwyczajenia. A jeśli magia 
ognia działa naprawdę, powinniśmy zdawać 
sobie sprawę z tego jak wielką rolę odgry
wamy w tym obrzędzie. 

Warto wspomnieć też o "powałkach" i "pe
retyczkach". Były to specjalne "zaduszne 
bułki" lub małe chlebki. Wszystkie miały 

kształt długiej bułki z odciśniętym po
środku krzyżem. Każda pani domu 

zanosiła na cmentarz tyle za
dusznych bułek, ilu bliskich 

leżało na cmentarzu. Często 
pieczono też bułki przypisa
ne do jednej zmarłej osoby. 
Oprócz krzyża ozdabiano je 
ulubionymi przez zmarłego 
wzorami. Przywodzono też 
na cmentarze tzw. "bułki 
puste", pieczone były one 
za dusze bezimienne, o któ
rych nikt nie pamiętał. Po 
poświęceniu rozdawano je 

cmentarnym żebrakom, a ci 
odmawiali za dusze "wieczny 

odpoczynek" - po jednej modlitwie 
na każdy chlebek. Pieczono również 

bardzo małe buł czki (głównie w tych re
gionach Polski, gdzie zwyczaj ten był bar
dzo rozpowszechniony) tak, aby każda nie
mal dusza mogła otrzymać swoją. 

Wiemy, iż w Polsce zwyczaj pieczenia za
dusznego pieczywa dawno już zanikł , ale np. 
w Hiszpanii do dnia dzisiejszego piecze się 
katalońskie słodkie kulki "panellets"- z pu
re'e z batatów i mielonych migdałów, obto
czone przed smażeniem 'w pestkach pinii. W 
Barcelonie nadziewa się je suszonymi owo
cami, a do ciasta dodaje się przyprawy ko
rzenne, mielone kasztany lub kakao. Na 
Zaduszki smaży się na oliwie "huesistos de 
santo"- "święte kości". Są to malutkie pła
skie ciastka z mielonych migdałów, cukru i 
miodu. Zaduszkowe cia teczka orzechowe 
pieczone są także w Szwajcarii. Tu noszą 
one nazwę "totebeinli" - "kosteczki zmar
łych". 

Ciekawe to wszystko - prawda? Uważam 
jednak, iż "nasze polskie Swięto Zmarłych". 
To święto niezwykle wyjątkowe, mające 
swoje własne znaczenie i symbole. To świę
to charakteryzujące się wielką dbałością o 
zmarłych wynikającą z głębokiej wiary, iż 
dusza w tajemniczy sposób uczestniczy w 
tym, co dzieje się nad grobem, a przede 
wszystkim -w nas samych - pamiętających 
o zmarłych. 

Marzena Wieczorek 
(źródło: "Polskie tradycje świąteczne" H. Szy

manderska) 
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wieści z oświaty powiatowej 
Dzień Edukacji Narodowej to okazja do spo

tkania się z dyrektorami i nauczycielami pod
ległych nam szkół i podziękowania im za pracę 
w poprzednim roku szkolnym. Tegoroczna uro
czystość odbyła się 14 października br. w Ze
spole Szkół Budowlanych w Międzyrzeczu. Za 
przygotowanie tego spotkania wszystkim 
uczniom i pracownikom szkoły serdecznie dzię
kujemy. 

Zgodnie z § 7 uchwały Nr XXVI /195/05 
Rady Powiatu w Międzyrzeczu z dnia 26 stycz
nia 2005 r. w sprawie regulaminu dotyczącego 
kryteriów i trybu przyznawania nagród dla 
dyrektorów i nauczycieli szkół i placówek · pro
wadzonych przez Powiat Międzyrzecki na rok 
2005, Pan Starosta - Kazimierz Puchan przy
znał nagrody i podziękowania dyrektorom oraz 
nauczycielom. Otrzymali je : 

e Z Zespołu Szkół Ekonomicznych im. St. 
Staszica ; 

- Anna Górzna 
- Grażyna Cejba 

e Z Zespołu Szkół Budowlanych w Między-
rzeczu; 

- Edward Rybarczyk 
- Małgorzata Sokół 

e Z Zespołu Szkół Rolniczych im. Zesłań-
ców Sybiru w Bobowicku; 

-Adam Żyła 
- Jadwiga Sokołowska 
-Wacław Gall 
e Z Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych w 

Trzcielu; 
- Piotr Górny 
- Krystyna Orzeszko 
e Ze Specjalnego Ośrodka Szkolno- Wycho-

wawczego w Międzyrzeczu; 
- Maria Lech er t 
- Arieta Rekuć 
e Z Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej 

w Międzyrzeczu ; 
- Zbigniew Koziński 
- Grażyna Fedoruk 

ZARAZIĆ EKOLOGIĄ 
W niedzielę 2 października 2005 roku na Sali 

wiejskiej w Wyszanowie odbyło ię "Widowi
sko ekologiczne" przygotowane przez grupę 
MŁODYCH EKOLOGOW działających przy Sto
warzyszeniu "ROZWÓJ POPRZEZ DZIAłANIE". 

Na imprezę bardzo licznie przybyH mieszkań
cy Wyszanowa oraz okolicznych miej cowości. 
Swoim udziałem za zczyciły nas lokalne wła
dze min. P. Starosta Kazimierz Puchan, P. 
Maria Kijak - Inspektor Wydziału Gospo
darki Komunalnej, Prezes OSP w Wyszano
wie p. Eugeniusz Zaremba, Sołtys Ireneusz Jar
nut, Leśnicy Zbigniew Mudrecki i Krzysztof 
Nowak oraz Zarząd i członkowie Stowarzy ze
nia "ROZWÓJ POPRZEZ DZIAłANIE" 

Dzieci i młodzież zaprezentowały "Widowi
sko- bajkowisko" tematyce ekologicznej, odbył 
się również konkur ekologiczny, na którym 
między innymi należało prawidłowo posegre
gować śmieci, co okazało się dość skompliko
wane dla młodych ludzi. Dziewczęta przygoto
wywane przez p. wiceprezes Stowarzyszenia 
Agnieszkę Spiczak zaprezentowały układ ta
neczny. W trakcie trwania imprezy można było 
wy łuchać ciekawostek ekologicznych przygo
towanych przez MŁODYCH EKOLOGÓW przy 
współudziale p. Katarzyny Blask-Rosińskiej, 
która z zawodu jest właśnie ekologiem. Przygo
towania do imprezy trwały od sierpnia br. Mło
dzi artyści spotykali się na próbach i pod okiem 
grupy inicjatywnej, gdzie do konaliH swoje zdol
ności aktorskie, pracowaB nad wykonaniem tro
jów i dekoracji do przedstawienia. Bardzo ak
tywnie w przygotowaniach do imprezy uczest
niczyli rodzice dzieci wy tępujących w przed-

tawieniu. Pomysł takiej właśnie imprezy naro
dził się w głowach młodzieży wysznowskiej, 
podczas pisania projektu z Programu MŁO
DZIEŻ. Projekt pod nazwą "Na ratunek przy
rodzie, czyli nau czmy się być ekologiczni" 
został zaakceptowany przez Komitet Selekcyj
ny Programu MŁODZIEŻ i od lipca tego roku 
jest reaHzowany przez młodzież z Wyszanowa. 

W ramach tego projektu zrealizowaliśmy już 
Akcję Sprzątania Terenu Wokół Jeziora Wysza
nowskiego, udział w niej wzięło około 40 osób, 
nazbieraliśmy 600 kg. śmieci. 

Planujemy jeszcze wydanie widokówek i ka
lendarza na rok 2006 ze zdjęciami naszej lokal
nej przyrody. Chcemy swoim przykładem zara
zić innych, aby dbali o otaczającą ich przyrodę. 
Nie możemy już dłużej patrzeć, jak podczas 
wakacji zostają zaśmiecone lasy i pobliskie je
zioro, które jest jedynym miejscem wypoczyn
ku dla mieszkańców Wyszanowa. Mamy nadzie
ję , że nasi są iedzi wezmą z nas przykład i zara
żą się ekologią. 

Nasze działania nie byłyby tak udane, gdyby 
nie Stowarzyszenie "ROZWOJ POPRZEZ DZIA
łANIE", które jest naszą organizacją wspierają
cą. Stowarzyszenie "ROZWÓJ POPRZEZ DZIA
łANIE" zostało założone w październiku 2004r. 
Głównym celem naszej działalności je t pra

ca na rzecz mieszkańców miejscowości Wysza
nowo, szczególnie dzieci i młodzieży oraz pro
mowanie naszej wsi - mówi Prezes Stowarzy
szenia Lucyna Nowak. Mamy na swoim kon
cie organizację wyjazdów dzieci i młodzieży 
podczas ferii zimowych na halę portową do 
Brójec, udział w spotkaniach organizowanych 
przez różne fundacje, m. in. udział w spotkaniu 
beneficjentów Programu Młodzież w Warsza
wie(udział brały prezes Stowarzy zenia Lucyna 
Nowak oraz Anna Kostecka- należy do gr·upy 
MŁODYCH EKOLOGÓW), organizację Powtórki 
z Dnia Dziecka. Bardzo ważne jest to, że młodzi 
ludzie potra:fiH zauważyć problem i znaleźli spo
sób na jego rozwiązanie. Przy na zej pomocy 
sięgnęli po unijne pieniądze na zrealizowanie 
woich zamierzeń. 
MŁODZI EKOLODzy Z WYSZANOWA 

e Z Poradni Psy. 
chologiczno-P dago. 
gicznej w Skwierzy. 
ni e; 

f -Elżbieta Marcin. 
kowska 

- Halina Działoszyń. 
ska 

Pula środków prze
znaczona na nagrody 

Pan Starosta Staro ty dla I Liceurn 
podczas podpisy- Ogólnokształcącego 

wania listów im. Heliodora Święcic-
kiego w Międzyrzeczu 

została przekazana do dyspozycji dyrektora 
szkoły z okazji obchodów 60 - lecia i tnienia 
szkoły. 

Pan Starosta podzi kował za miniony rok 
wytężonej pracy i życzył wszystkim, by ich 
codzienny trud przynosił kolejne sukcesy pe. 
dagogiczne a także był źródłem osobistej sa
tysfakcji. Całej kadrze pedagogicznej oraz 
wszystkim pracownikom administracji i obsłu
gi przekazał wyrazy szacunku i życzenia wszel
kiej pomyślności. 

Naczeln ik Wydziału Edukacj 
i Spraw Społecznych 1 

Halina Pilipczuk 
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BYŁ ZJAZD ... 
15 października 2005 roku odbył ię IV Zjazd 

A)Jsolwentów LO. Okazją było 60- lecie istnie
nia szkoły. 
o godzi nie 12.00 rozpoczęły się spotkania 

sentymentalne w zkole: odwiedzanie klas, 
rozmowy z wychowawcami, koleżeń kie u ci
ki i w pomnienia, w pomnienia ... 
0 godzinie 14.00 zjazdowicze ustawili i do 

01egazdjęcia. o godzinie 15.00 miał miejsce kolejny waż
ny punkt programu- M za w. odprawiona przez 
bi ·kupa Sochę w towarzystwie księży, absol
wentów LO. 

O godzinie 16.30 go cie obejrzeli program 
artystyczny przygotowany perfekcyjnie przez 
uczniów LO pod kierunkiem pani Grażyny Bu
lach . Było to widowisko na ocenę celującą. W 
konfrontacji z młodzi eżą oczekiwany przez 
wszystkich Zenon La kowik z ekipą wypadł 
raczej blado. 

O godzini 19.00 rozpoczął i ę w hali spor
towej Bal Ab olwentów. Bawiło się na nim oko
lo 700 osób wyposażonych w zjazdowe gadże
ty: okolicznościowy znaczek, identyfikator oraz 
monografię lO-lecia napisaną przez panią Iwo
n ę Paszkowską. Bal trwał do godziny ósmej 
rano, a zakończył się zbiorowym odśpiewaniem 
przeboju zespołu Perfekt "Chcemy być sobą" . 
Pożegnaniom nie było końca, do zobaczenia 

na V zjeździe z okazji 70-lecia LO. 
Anna Kuźmińska - Świder 

PS. Znając kulisy przygotowań zjazdowych 
chciałabym wyrnienić nazwiska dwóch osób, któ
rych wpływ na kształt imprezy był największy. Były 
dyrektor LO Dariusz Jankowski jest osobą przez 
którą zjazd byłby się nie odbył. Na szczęście dzięki 
zaangażowaniu, sile przebicia, umiejętnościom 
organizacyjnym oraz niebanalnym pomysłom 
Waldemara Glinki (matura 1978) uroczystość 
osiągnęła oczekiwaną skalę i formę. jako absol
wentka i zjazdowiczka pragnę za to podziękować 
koledze Waldkowi. W imieniu własnym oraz kole
żanek i kolegów, maturzystów 1974, dziękuję 
wszystkim, którzy umożliwili nam przeżycie wielu 
wzruszających i niepowtarzalnych chwil. 

PS. A że budynek LO to prawie ruina, to już 
temat na inna bajkę, której nie lubią słuchać dwie 
osoby w naszym mieście Starosta i Burmistrz. 

Anna Kuźmińska - Świder 
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Pewnego razu w Falkenhagen ... 
Wyjeżdżając na zagraniczną praktykę zawodową, zkolącą w 

kierunku żywienia i go podarstwa domowego, byłem pewien, 
że będzi e to nudne . Al było fantastycznie! 

Dnia 19.09.2005~: wraz z grupą uczniów z mojej szkoły wzię
li ' my udział w pol ko - ni e mieckim projekcie "Sokrates". 
Celem projektu było m.in. uzyskan ie umiej ętności kulinar
nych, dekoracja stołu na różne okazje oraz nauka j ęzyka ni e
mieckiego. Punktem finałowym było stworzenie szwedzkiego 
stołu, na którym znalazły się polsko-niemi ckie potrawy. 

2riJlUcilcriJnuo ~nlhcuhn. cu 
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Jednak tych dwóch tygodni nie pędziliśmy tylko na pracy w 
kuchni, przy garnkach, talerzach i zlewie. Był czas na rozryw
kę, od godziny 19.00, po kolacji mi e li śmy czas dla s iebie. 
Ponieważ mieszkaliśmy we wspaniałym szwajcarskim domku , 
gdzie miej ca na odpoczynek i rekreację nie brakowało . Nasza 
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Prace artvstów -
seniorów w MOK 
W sali wystaw MOK można obejrzeć wysta

wę prac plastycznych rz źby i rękodzieła arty-
tycznego. To próbki dorobku artystycznego 

naszych mi dzyrzeckich seniorów. Obrazy 
pana Hie ronima Kozłowskiego , jego p j zaże i 
martwe natury. No talgiczne kompozycje Jana 
Hanulaka, pełne zadu my nad przemijającym 
czasem i, zmieni ającą s i ę na naszych oczach, 
rzeczyw i stością zwi ązaną z po tępem cywili
zacji, czy będzie w ni ej miej ce dla przyrody, 
czy wojsicie obrazy na zych pól i łąk znikną w 
mroku niepamięci. .. J e t kilka akwar l pani 
Małgorzaty Stepczyń kiej, uporządkowany 
świat dojrzałej afirmacji, gdzie kanony piękna 
ą starannie kultywowane, warto ' ci życiowe 

stałe i niezmi nne, a otwartość i c i ekawość 
świata obecna mimo wieku . 

wspaniała 

opi eku nka 
pani Elżbieta 
Gall ciekawie 
urozmaicała 
nam wolne 
chwi le. Cho
dziliśmy na 
d ługie space

jeździli-
Śmy rowera- J .:'i\Ofll'al~~ n hagcn 

mi, graliśmy ' J d~ l on 1 .. , 10~~ 60.11213 

dużo w siat- ...._ ___________ __. 
kówkę, mieli-
, my konkur tal ntów itp. Nie sposób było się 
nudzić. W trudnych chwilach pani Elżbieta Gall 
w pierała na , pomagała, doradzała - była po pro
stu druga mamą. 

iemieccy organizatorzy tez o nas p omy ' leli. 
Zorganizowali dla nas całodniową wycieczkę do 
Berlina. Zwiedziliśmy wszystkie najciekawsze 
miejsca stoli cy Niemiec. Najbardziej utkwiły mi 
w pamięci "mimy", które pozowały do zdj ć pod 
Bramą Brandenburską. 

Życzę każd emu uczniowi mojej szkoły, aby 
mógł odbyć tak w paniałą praktykę i przeżyć tyle 
wspaniałych chwil. 

Paweł Sochacki Kl. 11 ŻB, ZSR Bobowieko 

Wystawa pośw ięcona je t nie tylko malar
stwu. Sztuka ludowa w rzeźbie pana Antoniego 
Kowalewskiego to drewniane figurki wiejskich 
kobi et, grajków, żeńców i przed tawicieli in
nych rzemiosł, świat, którego już nie ma dzi
siaj, chyba że na kartach lit ratury pięknej. 
Podziwiam rękodzi eła wyszywane na szarym 
płótnie autor twa p. Zofii Nisiewicz. Poprzez 
la ta praktyki ni emal do konałe śnieżn białe 
se rwety z aplikacjami, krochmalone, piękn i 
wyglądające na nawet najbardziej e leganckim 
stole. Pani Zofia Ratajczak użyczyła wystawie 
swoje szydełkowe erwety, torebki, szale i 
chustki oraz inne drobiazgi'. Praktycyzm, użyt
kowość i piękno rzeczy, które nosimy. Rów
nież dziergane kwiaty i dzwonki pani Czesła
wy Kaemajer zadziwiają pomysłem i staranno
, cią wykonania. 

Nasi lokalni nestorzy sztuki mają nam wiele 
do przekazania. W swoich bogatych zufladach 
mają jeszcze na pewno dużo pięknych rzeczy. 
Czekamy na dalsze prez ntacje . 

Iwona Wróblak 

Serdeczne podziękowania 
dla Pana Romana Nowaka 

za zorganizowanie wycieczki oraz za wzorr~,IT~I .. " 
podejście do ucznia. Z podziękowaniami 

IV a z Bobowieka 
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Naszą klasę VI "e" w dniu 28 wrze ' nia bieżącego roku na lekcjach j. 

polskiego i godzinie wychowawcz j odwiedzili dwaj weterani II Wojny 
Swiatowej, pan Kazimierz Kulas i pan Antoni Kowalewski, który miał na 
sobie mundur z wieloma medalami. Wszyscy myśleliśmy, że to będzie 
kolejna nudna powtórka z historii. Kiedy jeden z panów zaczął mówić, 
w klasie zapanowała cisza, bo pan Antoni opowiadał bardzo ciekawie, 
nie zanudzając nas, a w dodatku cytował wiersze, między innymi Adama 
Mickiewicza, Jana Kochanowskiego, Marii Konopnickiej, Juliusza Sło
wackiego i Władysława Broniewskiego. Było dla nas zaskoczeniem, że 
osoba w starszym wieku ma taką doskonałą pamięć. Potem wszyscy 
zostaliśmy poczęstowani cukierkami. Następnie wstaliśmy i wyrecyto
wali ' my utwór Konstantego Ildefon a Gałczyń kiego pt. "Pieśń o żoł
nierzach z Westerplatte". Wzbudziło to w naszych gościach wielkie wzru
szenie. Podczas tego niezwykłego spotkania poznaliśmy wiele cieka
wych faktów z historii Pol ki, dowiedzieliśmy się ilu ludzi i ile państw 
brało udział w II wojnie światowej , oraz ile było ofiar. Poszerzyliśmy 
również swoją wiedzę w informacje na temat obecnej wojny w Iraku. 
Nauczyliśmy się także robić z papieru krzyż, dwie świece, i swastykę. 

Dowiedzieliśmy się, że takie spotkania odbywają się również w in
nych szkołach. Mamy świadomość, że ludzi, którzy przeżyli II wojnę 
światową zostało niewielu, a my mieliśmy okazję wysłuchania ich prze
żyć. Pod koniec naszego nadzwyczajnego spotkania panowie weterani 
wręczyli nam wszystkim fantastyczne pamiątkowe płaskorzeźby, przed
stawiające twarze, własnoręcznie wykonane przez pana Antoniego, a 
pani dyrektor Tere a Kominiarczyk otrzymała brzozowy krzyż katyński 
z Jezusem również autorstwa pana Antoniego Kowalewskjego. Następ
nie w zyscy ustawiliśmy się do pamiątkowego zdjęcia. Wszystkim nam 
na pewno ta niezwykła lekcja historii pozostanie na długo w pamięci. 
Uważamy, że takie spotkania powinny częściej odbywać się w szkole. 

Kinga Bil, Monika Chachaj, Karolina Modlińska, Paulina 
Nowicka VI "e" SP nr 3 

CHARIVARI 
W SZKOLE MUlYCZNEJ 

Charivari to pieśń szydercza wykonywana z rożnymi instru
mentami muzycznyn;ti i przedmiotami wywołującymi olbrzymi 
hałas, którymi odpędzano złe moce. Zwyczaj pochodzi ze śre
dniowiecza z czasów pogaństwa. 
Taką nazwą przyjął zespół muzyczny, wykonujący muzykę średnio

wieczną i tradycyjną europejską. Cząstkowy skład zespołu w osobach 
Barbary Wilińskiej i Zofii Janiczek, które śpiewały i grały całym ciałem 
gościliśmy w szkole muzycznej 26 wrzesnia br. Występ bardzo przypadł 
do gustu słuchaczom naszej szkoły. Wymienię, że obie wykonawczynie 
śpiewając akompaniowały na licznych instrumentach muzycznych jak: 
kontre litewski, lira korbowa, duley mer, dudy hiszpańskie, flety pro
ste, kastaniety, tamburyno i janczary, które miały założone na nogach. 
Wykonawczynie wystąpiły w oryginalnych ludowych strojach z kresów 
wschodnich. Bogate instrumentarium, śpiew oraz image sceniczne two
rzyły frapującą całość. Dodam, że wszystkimi in trumentami można by 
obdzielić sporą grupkę występujących. Niektóre słuchane utwory -
ludowe melodie pol kie i rumuń kie - wywoływały wesołość wśród 
uczniów i nauczycieli szkoły muzycznej . Duet multiinstrumentalny chęt
nie bisował jedną z melodii ludowych na gorący aplauz słuchaczy. 

Powakacyjny koncert Filharmonii Poznańskiej prowadził prelegent 
Marian Korzeniewski. Wyjśnię za M. Korzeniew kim, "że słowo filhar
monia (z greckiego) fil. - to miłośnik, harmonia - coś dobrze współbrz
miącego. Muzyka ma bardzo duży wpływ na poczucie e tetyczne współ
czesnego człowieka, w tym również dziecka". Zachęcamy mieszkańców 
naszego tysiącletniego grodu na kolejne koncerty F P w PSM w każdy 
trzeci poniedziałek miesiąca o godz. 16/00. 

Z wielkim ubolewaniem informuję; że są to chyba jedyne koncerty 
muzyczne dostępne dla melomanów w naszym mieście. Kiedyś zkoły 
średnie (LO i inne) uduchowiały i dbały o wszechstronny rozwój kultu
ralny swoich uczniów. W obecnej chwili uczniowie zkół w Bobowieku 
i Trzcielu mogą smakować wartości prawdziwej muzyki. Ten szlachetny 
zwyczaj chyba powoli u nas zanika. A szkoda. Na. zachodzie jednak 
kładzie ię duży nacisk na artystyczną sztukę muzyczną, w tym kontakt 
przyszłej elity z muzyką na żywo np. w szkołach. 

Z muzycznym pozdrowieniem 
Zdzisław Musiał 

KONCERT W BANKU 
Uczniowie i nauczyciele Państwowej Szkoły Muzycznej I st. w Mię

dzyrzeczu uświetnili swym koncertem uroczyste otwarcie nowej siedzi
by oddziału Banku GBS w Przytocznej. Wystąpił Kwartet saksofonowy 
i Duet gitar klasycznych, przeplatany pokazem tanecznym Ani i Bartka 
(MOK Międzyrzecz). Po czę ' ci oficjalnej, rozpoczęła się cześć arty
styczna. Kwartet saksofonowy w składzie: Ewelina Waśkowiak, Jakub 
Ratajczak, Grzegorz Szauro i Czesław Nowakowski (nauczyciel klasy 
saksofonu) zaprezentował s i ę po europejsku wykonując na powitanie 

prz d tawiciele władz samo
rządowych z Kazimierzem Pu
chanem- Starostą Powiatu Mię
dzyrzeckiego na czele, Prze
wodniczącym Rady N adzor
czej GBS tefanem Karpciwem 
i innymi licznie zaproszonymi 
gośćmi. Dodam, że zdaniem b. 
wielu słuchaczy była to bardzo 
udana i różnorodna czę ć ar
tystyczna, trwająca za krótko. 
Wrażenia zanotował 

Zdzisław Musiał 

Hymn Zjednoczonej Euro
py - czyli Odę do Radości 
L. van Beethowena. Alek
sandra Frankiewicz i 
Agnieszka Wojtkowiak two
rzące Duet gitar klasycz
nych (nauczyciel piszący te 
słowa) wykonały utwory w 
stylu boogie i latynoamery
kańskim. Cieszy fakt, że 
ab olwenci naszej muzycz
nej szkoły- G. Szauro czyn
nie występują z młodszy
mi uczniami, a wykonywa
nie muzyki sprawia im ra
do ' ć. Młodych wykonaw

okła kiwali min.: 
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w dzisiejszych czasach wiele mówi się o inte-
racji. Media rozpowszechniają wiedzę na ten 

~ernat, powstają liczne programy informujące o 
tej tematyce, ale czy tak do końca wiemy o co w 
t rn wszystkim chodzi ? 

NIE BÓJMY SIĘ INTEGRACJI !!! 
Y Mieszkam w małej miejscowości , gdzie temat ten, 

niestety nie jest zbyt dobrze rozumiany, zastanawiam 
się z czego to wynika? Zauważyłam iż mieszkańcy mojej 
miejscowości spotyk~jąc .na uli~y o~obę n iepe.łn.ospraw
ną nie wiedzą do konca jak mają s1ę wobec mej zacho
wać, na ogół wyrażają współczucie , ale nie o to przecież 
chodzi!. 

Definicje słownikowe podają , iż jest to "proces scala-
nia się , zespalania zachodzący w społeczeństwie . Wyra
ża się częstotliwością kontaktów, ich intensywnością oraz 
wspólnotą ideową . W kontekście dzieci niepełnospraw 
nych to idea, kierunek, nurt przemian społecznych na 
rzecz tych dzieci , przeciwstawiający się ich segregacji , 
izolacji i dyskryminacji. Na podstawie tej definicji, można 
by rzecz, iż głównym celem integracji społecznej dzieci 
niepełnosprawnych jest przeciwdziałanie tendencjom se
gregacyjnym, izolacyjnym, nietolerancji i dyskryminacji 
tych dzieci. Uważam , iż konieczne jest zatem generowa
nie w środowisku społecznym takich warunków dla roz
woju, nauki , pracy i spędzania czasu wolnego przez dzie
ci niepełnosprawne , które umożliwiałyby im wychowanie 
się w naturalnym środowisku. Dzieci te powinny korzy
stać ze wszystkich stopni szkolnictwa oraz zdobyczy kul
turowych. Każdy z nas wie, że niepełnosprawność stwa
rza dziecku różne trudności , ale to, jak ono je pokonuje i 
jakie są ich skutki w jego rozwoju i nauce jest kwestią 
wysoce indywidualną i zależy od jego dyspozycji osobo
wościowych. Tak więc ustalenie cech wspólnych dzieci 
niepełnosprawnych i pełnosprawnych oraz cech swoistych, 
związanych z niepełnosprawnością dzieci stanowi pod
stawę tworzenia dla nich odpowiednich warunków roz
woju i edukacji. Istotne jest zatem ustalenie pod jaki 
względem i w jakich zakresach nie ma różnic , a pod 
jakimi te różnice występują między dzi ećmi. Wiedza o 
podobieństwach stanowi podstawę do tworzenia wspól
nych warunków opieki, wychowania i edukacji tych dzie
ci, natomiast wiedza o cechach swoistych, różniących 

stanowi podstawę zapewnienia tym dzieciom odpowied
niej pomocy specjalnej. 

Każde dziecko jest nośnikiem pewnych dyspozycji i 
wartości , które mogą powodować u innych dzieci pozy
tywne zmiany. Tak więc dążyć należy do takiego unor
mowania środowiska życia i rozwoju dzieci , aby każde 
dziecko mogło w nim samorealizować się i wzbogacać je 
tym, co do niego wnieść może . Każde dziecko-chore czy 
zdrowe- jest tak samo ważne . 

W jaki zatem sposób możemy uzyskać społeczna inte
grację? 

Wiadome jest, i ż nie możemy jej osiągnąć przez samo 
pozostawienie czy umieszczenie niepełnosprawnego dziec
ka w społeczności dzieci pełnosprawnych- to nie wystar
czy. Myślę , że istota społecznej integracji tkwi w odczu
wanych przez dziecko niepełnosprawne więzi emocjo
nalnych z innymi dziećmi , w poczuciu przynależności do 
nich, a także w przeświadczeniu , ze jest się przez nich 
akceptowanym. Proces wzajemnej integracji obejmuje 
wzajemne relacje między dziećm i i prowadzi do coraz 
wyższego stopnia włączenia dzieci niepełnosprawnych w 
społeczność osób pełnosprawnych . Najbardziej znaczą
cym wskaźn ikiem społecznej integracji tych dzieci jest 
jakość i częstotliwość ich wzajemnych kontaktów z peł

nosprawnymi rówieśnikami. 
Możliwość aktywnego funkcjonowania w środowisku 

osób pełnosprawnych stwarza niepełnosprawnym dzie
ciom integracyjny system edukacji specjalnej, rozumiany 
jako zespół skoordynowanych działań podejmowanych w 
procesie ich kształcenia i wychowania. Istota tego syste
mu wyraża się w maksymalnym włączeniu dzieci niepeł
nosprawnych do zwykłych szkół i innych placówek oświa
towych, umożliwiając im w miarę możliwości , wzrasta
nie w gronie zdrowych rówieśników . 

W systemie edukacji funkcjonują różne formy integra
cyjnego nauczania dzieci i młodzieży niepełnosprawnej . 

Są to : 

WSPOMNIENIA z 25 WRZEŚNIA 
Miałem zaszczyt uczestniczyć i przewodni

czyć 25 września br. w Okręgowej Komisji Wy
borczej nr 16 w Kursku. Do tego niezmierne 
ważnego społecznego zadania, jakim było 
ucze tniezenie w OKW - nio ąc ciężar odpo
wiedzialno ści narodowej - przygotowali się 
bardzo rzetelnie wszyscy członkowie komisji. 
Nikt nie zaspał i wszyscy byli na posterunku 
pracy od wczesnych godzin porannych. Wieź-

li my głos narodu, który był ogromnie ważny 
i mieliśmy wszyscy pełną świadomość tego 
wydarzenia. Wszystkim zapewne udzielała ię 

też nieco nerwowa atmosfera (około północy) 
w Ratuszu, ale był to wynik zmęczenia. Myślę, 
że wszystkim osobom należą się słowa podzię
kowania za zaangażowanie, współpracę i wyro
zumiałość. 

Z życzeniami dal zych sukcesów 
Zdzisław Musiał 

"Wszystko co wielkie jest wielkie przez serce" 
/C.K. Norwid/ 

W imieniu Dyrekcji, uczniów Gimnazjum nr l pragniemy serdecz
nie podziękować darczyńcom , którzy swoją hojnością i darem serca 
wspomogli i zakupili książki do biblioteki szkolnej. Klasyka pol ka i 
obca oraz lektury wzbogaciły nasz księgozbiór o 165 voluminów. 

Oto pon orzy: 
PaniAurnna Jarmużek 
Pani Iwona Dobrudzka - Biuro Audytorskie 

· Klasy integracyjne w szkołach i przedszkolach pu
blicznych. 

· Klasy specjalne w szkołach i przedszkolach publicz-
nych. 

· Nauczanie zindywidualizowane w klasie normalnej. 
· Nauczanie indywidualne w domu. 
· Zajęcia korekcyjno-wyrównawcze. 
· Klasy kooperacyjne. 
Zainteresowanie kształceniem dzieci niepełnospraw

nych w oddziałach integracyjnych wzrasta szczególnie w 
ostatnich latach. 

Proces integracji dzieci w oddziałach i klasach integra
cyjnych realizowany jest przez ich wzajemne poznanie 
się w atmosferze akceptacji i zaufania do siebie, trakto
wanie niepełnej sprawności jako jednej z wielu cech 
osobowości dziecka, maksymalny rozwój możliwości i 
zainteresowań dzieci oraz tworzenie prawidłowych rela
cji społecznych miedzy nimi. To dobrze, że istnieją takie 
formy edukacji. Skuteczność społecznej integracji dzieci 
niepełnosprawnych wymaga właśnie zabezpieczenia wielu 
niezbędnych i koniecznych warunków, które powinniśmy 
tym dzieciom stworzyć zarówno w systemie edukacji , jak 
i w środowisku społecznym. 

Drodzy czytelnicy nie bójmy się zatem integracji. Pa
miętajmy o tym, że na życie , rozwój i zachowanie dziec
ka z n iepełnosprawnością istotny wpływ wywiera środo
wisko, czyli każdy z nas. Jakość życia niepełnosprawnych 
dzieci w sposób zasadniczy zależy od systemu uznawa
nych społeczn ie wartości oraz przejawianych wobec nich 
postaw społecznych . Nie litujmy się nad tymi dziećmi , 
lecz po prostu akceptujmy je takimi jakimi są , bo one od 
nas tego oczekują . Jeśli połączymy swoje siły możemy 
stworzyć wspaniały system integracyjny. My, czyli pełno
sprawni , możemy również wiele nauczyć się od osób 
niepełnosprawnych -wystarczą dobre chęci , aby zaistnia
ła prawdziwa integracja społeczna-czy to tak wiele? 

Monika Pilipczuk 

Z ROKITNA •.• 
Ks. kardynał Stefan Wyszyński powiedział 

na Jasnej Górze, że współczesnemu światu, 
ludzko ci, Kościołowi, każdej rodzinie domo
wej, i naszej Ojczyźnie potrzeba macierzyń
kich ramion i macierzyńskiego serca. Bar

dziej nam potrzeba serc aniżeli stali. Bardziej 
nam potrzeba miłości, aniżeli jakichkolwiek 
dóbr materialnych. Chociażby nagromadzili Pan Józef Kowalczyk- Kable i Osprzęt Elektryczny 

Pan Kazimierz Pawliszak - "Bud - Drew- Bauholtz" 
Pan Ignacy Wesołowski - ,,Alwopol" 
Pan Stefan Kaźmierowski- Firma Usługowo- Handlowa 
Pan MarianGajda-Sklep Masarniczy 

wszystkie dobra świata, a miłości by nam zabrakło, nic nam nie 
pomoże, bo dobra zni zczeją, zniweczy je zazdrość. Tymcza em 
wielkie wartości i dobra mogą być zachowane tylko wtedy, gdy 

Paru Ewa Szarata - Biuro Planowania i Kreśleń Technicznych 
Pan Ryszard Winnicki - "BrukBet'' 
Pan Bernard Woźniak-"Praefa" 
Przedsiębiorstwo Usług Technicznych" Instal- Prim" 
Li ta spon orów nie jest zamkn ięta. 

świat zacznie się rządzić macierzyńskim sercem miłości. 
Gdy w listopadzie staniemy nad grobami naszych najdroższych 

to pamiętajmy wszyscy, że na końcu będziemy sądzeni z miłości. 
Ks. Tadeusz Kondracki Rektor Sanktuarium 

PS. Msze Święte w Bazylice Rokitniańskiej odprawiane są w 
niedzielę o godzinie 9.00; 12.00; 15.00;18.00. 
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1 o. lecie DPS Międ:zvrzec 
i VIII Olimpiada Umiejętności zawodowych 
czyli jak wydobyć ukryty potencjał z osobowości człowieka 

Z okazji Olimpiady Umiejętności i Przeglą
du Twórczości Artystycznej Hala Sportowo
Widowi kowa stała się małą galerią plastyczną. 
Napocząt k oglądam prace artystyczne Grze
gorza Białeckiego, Marzeny Górskiej, Piotra 
Wolniaka, Agnieszki Lubockiej i Tomasza Ba
ranowicza z naszych międzyrzeckich Warszta
tów Terapii Zajęciowej. Kolorowe formy pla
styczne, które tak wiele komunikują, wyrażają 
poprzez sztukę. Na jednym z obrazów dziecię
co radosny zwierzak, stoi na tylnych łapach, 
nos ma wielki i brwi uniesione bardzo wyso
ko, może jest nieco zdziwiony tym, co widzi na 
zewnątrz swojego świata? Postacie na innym 
obrazie są jak mokra bielizna porozwieszane 
na sznurku, czy autor czuje się jedną z 
nich ... Przyglądam się ogniście czerwonym 
makom, czy ich kolor jest przypadkowy? Czło
wiek, który jestgeometryczny jak figura nary
sowana szablonem ma takiż sam uśmiech, 
może ten sam wymiar majego empatia i forma 
jego świata .. .Jest też na obrazach architektura, 
stojące wysokie domy z oknami, pejzaż. Twarz, 
której jedna połowa jest inna od tej drugiej, 
pod kątem odwrócona do jej wewnętrznej stro
ny. W postaci w kapeluszu uśmiech zamienio
ny w ciemną strużkę spływa kącikiem ust. Po
stać jest jakby napiętnowana artystycznie, nie
co smutna, a z lewej strony, pod pachą niesie 
maskę-pół twarzy, może własnej? Gdzie indziej 
zwraca uwagę rozsunięcie na przestrzeni obra
zu elementów na pewny od siebie dystans, ale 
zachowują przecież ład , który tak łatwo można 
dostrzec, nieco uważniej się tylko, i z empatią, 
przyglądając. 

W centralnym miejscu hali już są przygoto
wane puchary dla zwycięzców Olimpiady i duży 
Puchar Przechodni Senatora RP p. Zdzisława 
] armużka uraz nagrody rzeczowe, które dosta
ną wszyscy uczestnicy. W Olimpiadzie biorą 
udział: WTZ-y z Zielonej Góry- WTZ "Tęcza", 
WTZ "Rehabilitacja" i WTZ "Rehabilitacja II" 
oraz WTZ-y ze Świebodzina, z Gorzowa Wlkp, 
z Chwalęcic, z Lubska, z Kamienia Wielkiego, 
z Wiechlic, z Gubina, z Dębna Lubuskiego, z 
Lobetat z Niemiec i z naszego Międzyrzecza. 
Jest szereg konkurencji zawodowych. Stolar
stwo, modelarstwo, plastyka-zdobienie strusich 
jaj, układanie bukietów w pięknych formach 
wazonu, wyszywanie i szycie na maszynach, 
konkurencje gastronomiczne-kultura na co 
dzień czyli podstawy estetyki przy stole. Ko
misja sędziowska ocenia staranność, estetykę, 
pomysłowość i własną inwencję. Uczestnicy 
bardzo długo przygotowywali się do Olimpia
dy. Dzisiaj nagradzani są oklaskami przede 
wszystkim za odwagę i siłę ducha. · 

Hala wypełniona jest gośćmi. Są przyjaciele 
i rodziny uczestników. Taka jest idea tych co
rocznych spotkań, integracja społeczna, możli
wość pokazania się w środowisku. Ważny ele
ment rehabilitacji. Rozmawiam z gośćmi. Do
ceniają przede wszystkim wysiłek organizacyj
ny gospodarzy, są gratulacje dla władz miasta, 
spon orów i wolontariuszy. Ci odpowiadają, że 

radość i uśmiech podopiecznych WTZ-ów wart · 
jest każdego wysiłku .Puchary i dyplomy otrzy
mują z rąk dyr. WTZ Międzyrzeczjana Schne
idera, starosty Kazinlierza Puchana i przew. ko
misji sędziowskiej Tomasza Ja ińskiego 
wszy tkie biorące udział w Olimpiadzie druży
ny. Puchar Przechodni zdobywa drużyna z 
Dębna Lubuskiego. Imprezie patronuje wice 
woj.lubuski]oanna Kasprzak-Perka, starosta 
Kazimierz Puchan i dyr. oddziału PFRON Wa
cław Marcu la. 

Przed prezentacjami artystycznymi kilka 
słów o historii DPS Międzyrzecz . Pow tały w 
1994 r. jest Domem Stacjonarnym Stałego i 
Okresowego Pobytu zapewniającym całodobo
wą opiekę. W 1995 r. rozpoczęły działalność 
WarsztatyTerapii Zajęciowej. Mieszkańcy zwie
dzają ciekawe miejsca w Międzyrzeczu, biorą 
udział w imprezach organizowanych przez mia
sto, spotykają się z przyjaciółmi z innych DPS
ów, wyjeżdżają na turnusy rehabilitacyjne, za
wody sportowe, występują na różnych festiwa
lach i przeglądach. Dom przygotował wiele kon
ferencj i i szkoleń zawodowych dla pracowni
ków z innych ośrodków zajmujących się reha
bilitacją osób niepełnosprawnych, był organi
zatorem tzw." Dnia otwartych drzwi". Od listo
pada 1995 r. do grudnia 2005 r. funkcjonował 
Środowiskowy Dom Samopomocy, celem tej 
struktury było tworzenie warunków dla fizycz
nego i osobowego rozwoju osób z obniżoną 
sprawnością psychiczną oraz ich aktywne i god
ne uczestnictwo w życiu społecznym . Realizo
wano program mieszkań chronionych .W cza
sie wielkiej powodzi w 1997 r. mieszkańcy i 
pracownicy Domu przygotowali i rozdali 2.200 
paczek powodzianom. Placówka wyróżniona 
zo tała wieloma listami gratulacyjnymi i odzna
czeniami. 

Dzisiaj w planie są jeszcze prezentacje arty
styczne. DPS Międzyrzecz przedstawia piosen
ki i scenki teatralne z uroczystości ludowych 
zaślubin i oczepin. Z DPS Rokitno jest zespół 
"Arkana", wielokrotnie nagradzany za ciekawą 
inscenizację i scenariusze. Spektakle są przej
rzyste w odbiorze, pełne uniwersalnych prawd 
o człowieku i kulturze. Wychowankowie DPS 
Tursk śpiewają piosenki z repertuaru "Filipi
nek". Swój program artystyczny ma D PS B rzeź
nica i dziewczęta z DPS Szarcz, DPS Skwierzy
na i DPS Jasieniec. Zespół Teatralny "RA" z 
Międzyrzecza w widowisku "Pulter" mówi o 
popularnym na ziemi łubusklej zwyczaju we
selnym, na którym rozśpiewana i często po
przebierana grupa sąsiadów pod domem pan
ny młodej głośno tłucze glin iane naczynia. 
Młoda para musi je pozbierać. Chodzi o odpę
dzenie złych duchów. O przyszłym szczęściu 
młodych decyduje ilość rozbitych naczyń. Pa
trząc na występujących myślę o pracownikach 
DPS-ów, instruktorach. O tych wspaniałych lu
dziach, otwartych na innych, ciepłych, bez któ
rych nie byłoby tej niesamowitej atmosfery na 
dzisiejszej Olimpiadzie i Prezentacjach. Jak się 
pracuje w DPS-ie, czy to bardzo trudne, pytam. 

Starannie dobiera ię kadrę. Oprócz wysokich 
kwalifikacji trzeba mieć artystyczne uzdolnie
nia- i pasję pracy na rzecz innych, naturalną 
empatię . Lubić to zajęcie. Mieć serce dla ludzi 
o mniejszej sprawności. I nastawić się, jak 
mówi p. B. Macina z DPS Rokitnona partner-
ką współpracę z podopiecznymi, z których 
każdy jest odrębną osobowością. Dopiero Wie
loletnia praktyka, jej nabycie pozwala na J>ełne 
wykorzystanie teorii ze studiów. I nie ma goto. 
wych recept Pani Katarzyna Strylewicz, która 
przeszła przez wszystkie szczeble łącznie z 
instruktorem, mówi, że do tej pracy trzeba miet 
jednak predyspozycje. Chodzi o własną otwar
tą osobowość, którajest potrzebna, by wydo
być z człowieka ukryty w nim potencjał. Po to 
się organizuje prezentacje artystyczne. Tak 
pojęta praca z niepełnosprawnymi przynosi 
instruktorom wiele satysfakcji , korzyść jest 
więc obopólna. A porażki- brak wystarczają
cej ilości czasu, na rozmowy, na kontakty. Mówi, 
że ma ciągły tego niedosyt. Pani Strylewicz
nie musimy bać się niepełnosprawnych-nie 
bójmy się ich inności, bo ta inność ma nam 
wiele do zaoferowania. 

Organizatorzy bardzo dziękują soonso
rom: 

Cukiernia Stanisław Mikanowicz· 
Przytoczna, "DUEf'' Hotrl Restaura
cja Jacek i Beata Bełz, PHU Przed
siębiorstwo Handlowo-Usługowe Sp 
z o.o., "FLORA" Sp. z o.o. Małgorza· 
ta i Krzysztof Krajewscy, BERGER 
BAU Gmbh Biuro Budowy Obwod· 
nicy-p.Marek Sadowski Między· 
rzecz, BUD-DREW-BAUCHOIZ Sp. 
z o.o-p. Marek Pawliszak Między· 
rzecz, Fabraka Mebli-SWEDWOOD 
POIAND Chlastawa, Zakład Elek· 
troniki Dźwigowej IRENEUSZ STĘ· 
PIEŃ i JANUSZ WIEREMSKI Go· 
rzów, "WERTH-HOLZ" POLSKA 
Sp.zo.o Pszczew, P AUL HARTMANN 
Polska Sp. zo.o.,burmistrz miasta· 
Tadeusz Dubicki, ELTERMA Świe· 
bodzin, Sprzęt reehabilitacytno-me· 
dyczny Eugeniusz Kruczek Swiebo
dzin, ,,AFPOL" Przedsiębiostwo Te· 
echniki Instalacyjnej-Andrzej Fra· 
biński Międzyrzecz, J .R.PURTEC 
~p.zo.o Międzyrzecz, RIVA Sp.zo.o. 
Swiebodzin, Ewa Niewiadomska 
Kwiaciarnia - Skwierzyna i innytn 
ofiarodawcom oraz fundatorom na· 
gród: wice wojew.Joanna Kasprzak· 
Perka, Senator RP Zdzisław Jarmu· 
żek, Mieczysław lamcha-prezes mło· 
dzież .spółdzielni mieszkaniowej, 
Wacław Marcula-dyr. łubuskiego od· 
działu PFRON, sklep NE'ITO Mię· 
dzyrzecz. 

Iwona Wróblak 



Adam i Jolanta Krystjan 
Międzyrzecz, ul. Piastowska 32, tel. 741-76-60, 603-3 35-480 

Organizujemy: 
. esela 
. emunie 
. hrzciny 
. inne imprezy 

kolicznościowe 

, 
Zapraszamy na WIEClOR AIDRZEJKOWY 

Restauracjia "Feniks" przy ul. Chopina w Międzyrzeczu 
zaprasza na DYSKOTEKĘ ANDRZEJKOWĄ 

Rezerwacja miejsc! 

Kacper Klimczak, ur. 26.09. Patrycja Stępień , ur. 26.09. Patrycja Gańska, ur. 27.09. Magdalena Siemieniak, ur. 27.09. Bebło (syn), ur. 28.09. Bartosz Krówka, ur. 01.10. 

Kacper Wujda, ur. 01.10. 

Julia Skala, ur. 05.10. 

Nikola Ligara, ur. 07.1 0. 

Marcin Zalewski, ur. 03.10. Wiktor Brzozowski, ur. 03.10. Piotr Zaworski, ur. 03.10. Julia Madzelan, ur. 03.10. Jakub Kłos , ur. 04.10. 

Mateusz Ksiądz , ur. 05.10. Elżbieta Babych, ur. 06.10. Kacper Kasperski, ur. 06.1 0. Kacper Gmerek, ur. 07.10. Aleks Górny, ur. 07.10. 

Bieżące i zaległe zdjęcia noworodków 
do odebrania w Redakcji KM. 

Serdecznie zapraszamy. 

Fot. K. Antonowicz 
Łukasz Józefiak, ur. 16.1 O. Luiza Baranowska, ur. 16.10. 
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NAJWIĘKSZY SKLEP MEBLOWY W REGIONIE 
CENTRUM MEBLOWE 

UL. REYMONTA 4 
66-300 MIĘDZYRZECZ 
TEL. 0-95 741 22 55 

.-, 
S.OIM Rober! 

Orli 

PN-PT 9:30-18:00 
SOBOTA 9:30-14:00 

NIEDZIELA 11 :00-13:00 

ul. Poznańska 16A, 66-300 Międzyrzecz 
tel. (0-95) 741-27-16, 601-707-500 
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śWIATOWY DZIEN ZDROWIA PSYCHICZNEGO 
Jak co roku, również i w tym, 10 październi

k odbyły s i ę w Samodzielnym Publicznym 
:pitalu dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 
Międzyrzeczu obchody Światowego Dnia 

~drowia Psychicznego. Zaproponowali śmy ha
lo czytelne i okre' l ające problem, z którym 

boryka się spora część naszych podopiecznych 
"l co dalej z ta chorobą?" . Może brzmieć ono 
prowokacyjni~ dla u~ha, do czasu, gdy ~damy 
obie sprawę Jak duzym problemem moze być 

akceptacja swych problemów psychicznych 
przez pacjentów. 

Obchody rozpoczęły się uroczystą Mszą Św., 
w której udział chor ych był nieco inny niż tra
dycyj nie. Mie li śmy wrażeni e, że czytanie Sło
wa Bożego przez ucze tników Mszy dopełnia 
;ą i powod uje, że obecno ć chor ych jest peł
~iej za, także w wymiarze duchowym. 

Po zakończeniu Mszy potkaliśmy ię w ali 
kinow j Szpi tala, by wysłuchać trzech mini -
wykładów dotyczących w pomnianego wyżej 
problemu - akceptacji choroby - nie tylko jako 
"trudnego lo u", ale także jako drogi rozwoju 

wewnętrznego i możliwości głęb zego pozna
nia s iebie. Krótki prz kaz, którego au torami 
byli reprezentanci gru p: pi e lęgni arskiej, psy
chologicznej i terapeutycznej odno ił s i ę tak
i do odwiecznego, niezmiernie ważnego pro
blemu - akceptacji społecznej chorego, a także 
akceptacji choroby przez najb li ższych. 

Jeśli do tej po r y ni e zn a leźli śmy odpowie
dzi na główne pytanie, to recital niep Inospraw
nej ar tystki Karoliny Szulgi był odpowiedzi ą 
pełn ą. Odpowi edz i ą: jak radzi ć sobie może 
osoba dotknięta chorobą i jak wiele może zro
bić dz i ęki har towi ducha i wsparci u n ajbliż
szych. Tą drogą jeszcze raz p i ękni e dz i ękuje
my za wzruszający koncer t Karolinie i jej ro
dzicom. 

Jedynie panel dyskusyjny, któr y miał mieć 
miej ce po koncercie muzycznym, nie do koń
ca się udał. Je t to znak, że wiele jeszcze pracy 
przed nami, by pacjenci w relacji z per one
lem czuli ię zupełnie wobodnie. 

Już po obiedzie blisko 150 chor ych bawiło 
s ię w zpitalnym klubie na zabawie tanecznej 

"Oddział Terenowy informuje'' 
W celu upowszechnienia wiedzy o die- ® wi Szkoleniowemu EDU PART NER i 

tach eli minacyjnych w zczególno ' ci o P.H.U. "ART.-GAZ" s.c. przy ul. Waszkie-
diecie bezglutenowej członkowie stowa- wicza w Miedzyrzeczu. 
rzy zenia przekazywali materiały infor- Stowarzyszeniu nadal brakuje środków 
macyjne w czasie trwania różnorodnych finan owych na bi żącą działalność staŁu-
imprez odbywających i ę na terenie powiatu. tową, w tym udzielanie pomocy rzeczowej naj-
Były nimi: Dni Międzyrzecza, Dożynki Gmin- bardziej potrzebującym. 
ne w Kę zycy Leśnej i Bledzewie, Jarmark Sponsorów i ludzi dobrej woli prosimy o 
Magdaleński w Pszczewie i Festyn Charyta- pomoc w tym zakre ie i kontakt z zarządem 
tywny w Międzyrzeczu . oddziału w Mi dzyrzeczu (e-mail: oddzialmie-

Ulotki znajdują s i ę aktualnie w aptekach i dzyrzecz@oo.pl, te1. 503746200) . 
ośrodkach zdrowia. Przypominamy, że w biurze oddziału w Mię-
Materiały informacyjne mogliśmy wykonać dzyrzeczu przy ul. Konstytucji 3 Maja 24 

dzięki pomocy fi nansowej i organizacyjnej ta- (wej ' ci e od podwórza) czynny jest we wtorki 
rostwa i zespołu szkół ekonomkznych w Mię- (gdz.17-18} punkt informacyjny-szkoleniowy. 
dzyrzeczu. Dziękuj emy Panu Kazimi rzowi Informacje o schorzeniach, diecie, a pektach 
Puchanowi - Starości e, Annie Górznej - Dy- prawnych znajdują s i ę na polskich i zagranicz-
rektor ZSE, zespołowi redakcyjnemu Szkolnej nych stronach internetowych: 
Agencji Reklamowej nomik oraz ich opiekun- www. celiakia.pl 
ce Pani Marii Jaruta. www. freshsite .pl 
Dziękujemy również Radnym, Burmistrzom www.glutenfree.com 

i Wójtom Gmin, w szczególności Międzyrze- www.celiac.com 
cza i Bledzewa za pomoc przy organizacji im- www.glu tenfreemall. com 
prez i dodruk ulotek informacyjnych. www.gicare .com/index.htm 

Dodatkowo za pomoc dziękujemy Ośrodka- Zarząd Oddziału Terenowego 

o ekologii czyli święto O bry 
Święto Obry. Nie tylko chodzi o ilość kilo

gramów zebranych odpadów, która oczyści na
sze najbliższe otoczenie, chociaż to bardzo · 
Ważne . Chodzi o wiedzę sączoną w duszę naj
młod zego pokolenia na temat proekologicz
nych działań i inwestycji, których efektem bę
dzie czystsza woda, powietrze i gleba. Jak twier
dz='! uznane autorytety nie istnieje na świecie 
Przestrzeń życiowa wyłącznie dla jednego ga
tunku. Nasza dominacja jako homo sapiens 
zobowiązuje nas do ochrony biocenozy. Zry
wanie ogniw łańcucha troficznego skazuje rów
nież nas- prawców- na wyniszczenie własne
go gatunku . W tym roku my Polacy będziemy 
Po raz pierwszy mogli czynnie włączyć się w 

proces kształtowania unijnego prawa dotyczą
cego kontroli procesu produkcji i wykorzysty
wania substancji chemicznych. Tym samym 
nie tylko my, ale i przyszłe pokolenia zyskają 
szansę na bezpieczną przyszłość. "Zielona che
mia" to szukanie, projektowanie i wdrażanie 
chemicznych produktów i procesów umożliwia
jących redukcję lub eliminację używania i wdra
żania niebezpiecznych substancji. W Święcie 
Obry chodzi o taką edukację. Także w zakre
sie zasad turystyki tzw. alternatywnej, która 
nie niszczy zasobów przyrody. 

Ekologia jest potężnym środkiem edukacji i 
samowychowania. Umiejętność łuchania mu
zyki natury, rozkoszowania się pięknem świa-

przy muzyce "na żywo". Oceną tego, czy była 
to dobra zabawa niech będzie fakt, że pan Ry
szard, który nie po raz pierwszy grał nam do 
tańca, mu s i a ł zredukować przerwy, które za
zwyczaj orkiestrze przysługują - do kilku chwil , 
bo uczestni cy zabawy praktycznie nie chcieli 
schodz ić z parkietu . 
Chcie libyśmy podziękować panu Dyrekto

rowi mgr. inż . Andrzejowi Kielichowi za zain
te resowanie i finansowe wsparcie tegorocz
nych obchodów Światowego Dnia Zdrowia Psy
chicznego; prelegentom: mgr Marzenie Kuź

nar, mgr. Grzegorzowi Frelichowskiemu, mgr. 
Robertowi Pieli; Pani Teresie Skoludzie - za 
przygotowanie pacjentów do Mszy Św. i wszyst
kim, któ rzy pomogli nam w organizacj i dnia 
mającego dać pretekst do postawienia sobie 
pytania o granicę między zdrowiem psychicz
nym a tanem, któr y pecj a li ści uznaj ą już za 
chorobę . 

Promocja Zdrowia 
Dział Rehabilitacji 

S.P. Szpitala dla Nerwowo 
Psychicznie Chorych 

w Międzyrzeczu 

ta, czuwania nas nim i pomnażania go zaszcze
pia się dzisiaj dzieciom już w przedszkolu. 
Myśleć globalnie, działać lokalnie. Dzisiaj w 
MOK turniej wiedzy ekologicznej. W holu wita 
tematyczna wystawa prac plastycznych dzieci i 
młodzieży. N a rysunkach obrazy- czysty świat 
i brudny świat. Sprzątamy go. Zebrano 55 wor
ków odpadów. Wisi mapa dzikich wysypisk 
śmieci w Międzyrzeczu. Turniej wiedzy eko
logicznej dla grup dzieci podzielonych wieko
wo, od przedszkoli do gimnazjów. Pytania to 
np.- czy można palić ogniska w lesie, do czego 
jest potrzebna woda, jak zadbać o czystość oto
czenia, jak wykorzystać surowce wtórne. Spon
sorzy tej ważnej imprezy to Urząd Miejski , 
MOK oraz firmy międzyrzeckie. Sprzątanie 
świata to coroczna impreza wpisana na stałe do 
kalendarza. 

Iwona Wróblak 



Str. 24 KURIER MIĘDlYRZECKI 

Jednq z ważniejszych wartości w życiu iest 
111ożlhlvość realizacji 111arze ..... 

Rożne są drogi do tego prowadzące , najlepiej sprawdzić jest jedną z nich. W maju 
2005 roku dzięki inicjatywie Władz Międzyrzecza i Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury 
mieliśmy możliwość uczestniczenia w tygodniowych warsztatach zorganizowanych przez 
urząd dzielnicy Wilmersdorf- Charlittenburg , z którym nasze miasto łączy od dawna 
serdeczna przyjaźń . Efektem wspólnej pracy był spektakl, który pokazywaliśmy w berliń
skim ośrodku kultury. Nowe doświadczenia mogliśmy wcielić w życie w dniach 6, 7, 8 
października 2005r. w Malborku ,gdzie odbył się Międzynarodowy Festiwal Teatralny. 
Impreza została zorganizowana przez Miejski Dom Kultury w Malborku. Część fundu
szy, potrzebnych na sfinansowanie festiwalu, została pozyskana ze środków Unii Euro
pejskiej. Międzynarodowy Festiwal Teatralny był otwarty na młode , często amatorskie 

grupy teatralne z kraju i 
zagranicy. Podczas trzech 
dni festiwalowych , 15 
grup teatralnych zapre
zentowało przygotowane 
przez siebie sztuki. W sali 
kinowej tym również my, 
a mianowicie grupa 
"Pchła " w składzie : Moni
ka Jura, Katarzyna Wyso
ta, Zuzanna Bratuś , 

Agnieszka Polit, Sylwia 
Klewańczuk , Barbara 
Przywoźna , Aleksandra 

Chicuń, Marek Jura, Krzysztof Brończyk , Mateusz Filipkiewicz oraz Daniel Gąska. 
Teatry wykorzystywały bardzo różne formy wyrazu: słowo, gest, taniec. Tematyka sztuk 
dotykała rozmaitych tematów, ogólnie wszystkim znanych. Dotyczyła groteski życia 
codziennego; sposobu na iskierkę piękna w życiu na blokowisku, w zabawie dzieci na 
śmietniskach miast... W ramach warsztatów, które zostały zorganizowane w czasie 
trwania festiwalu, uczestnicy wszystkich grup wspólnie przygotowali sztukę , której 
nadali charakter teatru ulicznego. Zaprezentowali ją ostatniego dnia festiwalu na 
placu, przed kasami Zamku w Malborku. Na zakończenie Międzynarodowego Festi-

OBCHODY DNIA SYBIRAKA 
W niedzielę, 25 września 2005 roku obchodzono uroczyście Dzień 

Sybiraka. Organizatorem był Zarząd Koła Związku Sybiraków w Między
rzeczu, prezes Zarządu -Jan Antonowicz. Na tę uroczystość przybyła 
delegacja z Gorzowa z prezesem Oddziału - Jad wiga Ostrowską, staro
sta międzyrzecki - Kazimierz Puchan, burmi trz Tadeusz Dubicki, pocz-

walu Teatralnego, w Karwanie 
wystąpił zespół Pod Budą. Za
brzmiały wszystkim nam dobrze 
znane utwory, Na chwilę zapa
nował sympatyczny, krakowski 
klimat. Serdecznie dziękujemy 
naszym dobrym duchom- Mo
nice Ziółkowskiej z MOK oraz 
naszej pani reżyser Jolancie 
Glurzeza okazane serce, czas i 
pracę. 

Grupa teatralna "Pchła" 

ty sztandarowe, harcerze, kombatanci, mieszkańcy Ziemi Międzyrzec
kiej. Centralnym punktem uroczystości była Msza Św. w kościele p.w. 
Jana Chrzciciela, która odprawił i homilie wygłosił ks. Marek Walczak, 
proboszcz i Dziekan Dekanatu Pszczewskiego. Po Mszy Św. uczestnicy 
przejechali autobusem na cmentarz, gdzie o godz. 12 została odsłonięta 
tablica z nazwiskami ich bli kich. 

Minęło siedem lat i pięć dni, .kiedy dla uczczenia pamięci tych, którzy 
cierpfeli i ginęli w więzieniach, łagrach i zesłaniach Sybiru postawiliśmy 
ten monument. Dziś obok niego umieściliśmy TABLICĘ EPITAFUNĄ 
zawierającą 67 nazwisk zmarłych na zesłaniu osób z rodzin Koła Związ
ku Sybiraków w Międzyrzeczu. Jest to część osób z tej ogólnonarodo
wej tragedii, jaka dotknęła blisko jeden milion osiemset tysięcy obywa
teli polskich przesiedlonych w głąb Związku Sowieckiego. 

Po przemówieniu, przy Pomniku Sybiraków odsłonięto tablicę z na
zwiskami Sybiraków, którzy zginęli w czasie deportacji i zesłania. Tabli
ce odsłonili: pani Jadwiga Ostrowska, pan burmistrz Tadeusz Dubicki 
oraz gen. bryg. Mirosław Różański. Aktu poświęcenia dokonał ks. Ma
rek Walczak. Poczem składano wiązanki kwiatów i zapalano znicze. 

Po tej uroczystości na cmentarzu, Sybiracy spotkali się w Zespole 
Szkół Rolniczych im. Zesłańców Sybiru w Bobowicku. Aż 29 z nich 
odebrało Krzyże Zesłańców Sybiru nadane przez prezydenta RP Alek
sandra Kwaśniewskiego. 

Oto oni: Teresa Aleksandowicz, Leokadia Baran, Jerzy Bobro· 
wicz, Jadwiga Bublewicz, Julian Czapla, Maria Dawidowska, Kry· 
styna Dziębowska, Irena Górzna, Zyfira Hulnicka, Jadwiga Ho· 
łubowicz, Łarysa Jakszuk, Agnieszka Kołacz, Bazyli Kowerczyk, 
Janina Michalska, Kry
styna Miętka, Bronisła
wa Molicka, Jóżef Par
monik, Teodor Procyk, 
Stefania Rajewska, Ge
nowefa Rodak, Czesław 
Saniuk, Stanisława Sze
rement, Paweł Szysz, 
Janina Story, Czesław 
Szgdaj, Janina Świder, 
Janina Wesołowska, Ja
dwiga Wiśniewska, He
lena Wolska. 

Kazimierz Kulas 
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paląc śmieci -płacisz swoim zdrowiem! 
zanieczyszczen ie środowiska szkodliwymi 
viązkami chemicznymi powod uje w coraz 

~;iększym sto~niu pogarsz~~ie i~ . stan~ zdro
ia ludzi i zwierząt. RozwOJ cywilizacyJny po

:~ini en uwzględ~_iać ni_e tylko po~rz_eby ~zra
tającej populacJI ludzi, ale rówmez komecz
o ' ć utrzyman ia równowagi ekolog icznej śro
~owiska. S po ' ród wielu zwi ązków chemicz-
nych występujących w przyrodzie jako skaże
nie środowiska naturalnego, niektóre tanowią 
poważny prob lem ekologiczny, gdyż ą bar
dzo ilnymi truciznami o różnorodnym działa
niu toksycznym. Jedną z takich grup związ
kÓW chemicznych są dioksyny - należące 
do najsilniej działających trucizn. 

Dioksyny ą to związki organiczne - zbudo
wane z dwóch pierścieni benzenu , które są 
połączone dwoma mostkami tlenowymi. Naj
bardziej znaną dioksyną je t w krócie ozna
czana diaksyna TCDD, która je t j edną z naj
silniejszych trucizn znanych człowiekowi (oko
lo 10 000 razy bardziej trująca niż cyjan k po
tasu i 500 razy bardziej tok yczna od strychni
ny) . Do rodziny nazwan j umownie rodziną 
diaksyn zalicza się: dioksyny, furany, polichlo
rodwufenyle, polichloronaftaleny. Związki ro
dziny d i ok yn występują w ' rodowisku , głów
nie w mieszaninach. 

Dioksyny do u troju człowieka mogą prze
dostawać się przez płuca, skórę oraz przewód 
pokarmowy. Udowodniono w badaniach klinicz
nych, że dioksyny działają silnie mutagennie, 
naruszając właściwą strukturę kodu genetycz
nego rozmnażających się komórek żywych or
ganizmów. Są zatem odpowiedzialne za powsta
wanie mutantów i nabytych zwyrodnień u po
tomstwa. Działają również teratogennie, czyli 
u zkadzaj ą płód. 

Przede wszy tkim dioksyny podejrz wa się 
o silne działan i e rakotwórcze. W ciągu ostat
nich kilku lat przeprowadzono wiele badań nad 
ich rakotwórczym działaniem na różne formy 

organizmów żywych oraz ich działaniem muta
genn ym, teratogennym, a także alergicznym. 
Przypi uje i ę im podobnie, jak innym chloro
organicznym związkom działa nie powodujące 
obniżenie zdolności immunologicznych orga
nizmów (ludzi i zwierząt) . 

Konsekwencje szkodliwego działania cliok
syn zależą od czasu ekspozycji i wielkości daw
ki. Działanie diok yn ma charakter skryty, po
czątkowo niezauważalny i daje znać o sobie po 
dłuższym okresie czasu . 

W przeciwień twie do większa · ci toksycz
nych substancji chemicznych yntetyzowanych 
w ściśle określonym celu (p stycydy, herbicy
dy, środk i farmakologiczne itp.) - dioksyny 
nie ą wytwarzane celowo w żadnym procesie 
technologicznym i nie znajdują żadnego zasto
sowania technicznego. Stanowią one niepożą
dany balast, głównie podczas otrzymywan ia 
środków ochrony roślin, a także tworzą się w 
dużej ilości w procesach spalania różnych 
odpadków organicznych, zwłaszcza z od
padów komunalnych. 
Głównym źródłem diaksyn w środowisku 

naturalnym je t niekontrolowane palanie od
padów komunalnych, co ma miejsce w piecach 
domowych, przestarzałych spalarniach bez 
oczyszczania spalin i w spalaniu odpadów na 
wolnym powietrzu. 

Wszelkie procesy niekontrolowan go spa
lania odpadów, a w szczególności spalania 
śmieci z indywidualnych gospodarstw do
mowych w piecach węglowych, czy w sto
sach przed domem - stwarza idealne 
warunki fizyczne i chemiczne do powsta
wania dioksyn , które tworzą się podcza spa
lania związków zawierających chlor i węgiel -
stanowią efekt ubocznych procesów chemicz
nych zachodzących podczas spalania. 

Paleniska domowe są źródłem powstawania 
dioksyn, gdyż spala się w .nich praktycznie 
w zy tkie odpady nie nadające się do dalsze-

go wykorzystania. Przy spalaniu tworzyw za
wierających PCV w paleniskach tych istnieją 
idealne wręcz warunki termiczne do powsta
nia dioksyn, które wraz ze spalinami wydosta
ją się do atmosfery. 

Problem ten dotyczy zarówno środowisk 
miejskich, jak i wiej kich. Ciągle jeszcze ten 
sposób pozbywania się odpadów komunalnych 
jest dominujący, co wynika z chęci ogranicze
nia wydatków na ich wywóz. Wynika to rów
nież z małej świadomo · ci społecznej z konse
kwencji tego działania. 

Podobna sytuacja występuje przy spalaniu 
na wolnym powietrzu (pola, działki, ogrody, 
sady itp.) zbędnych opakowań po nawozach i 
środkach ochrony roślin razem z innymi odpa
dami tj. badyle i gałęzie. Również i w tych przy
padkach istnieją wręcz idealne warunki termicz
ne do powstawania diok yn. 

Produkty spalania i środki ochrony roślin 
zawierające diok yny pozostające w glebie 
przedo tają się do płodów rolnych, a w dalszej 
kolejnośc i do organizmów zwierząt hodowla
nych będących źródłem pożywienia człowie
ka. Także diok yny dostające ię do wód grun
towych pozo tają w glebie na długie lata. 

Jak widać powszechnie tasowane posoby 
likwidacji odpadów przez ich spalanie 
w bardzo prymitywnych warunkach (paleni
ska domowe i ogniska) stanowią potencjalne 
źródło powstawania dioksyn, które należą do 
naj ilniej działających trucizn poznanych przez 
człowieka. 

Skutki szkodliwego działania diaksyn ude
rzają szczególnie w przyszłe pokolenia. Czło
wiekowi zatem w obecnej rzeczywistości musi 
towarzyszyć świadomość odpowiedzialności 
przed przyszłymi pokoleniami. 

Więcej informacji - Roman Glapa, 
kierownik Oddziału Higieny 

Komunalnej WSSE, teł. 722-60-57 

GODZINY OlWARCIA KASY BILEJOWEJ PKP 
OD PONIEDZIAŁKU DO PIĄTKU 
6.00 - 9.45 

11.30 - 12.10 
14.30 - 18.45 

TEL. (095) 741 70 48 

SOBOTA 
6.00- 9.45 

14.30 - 17.10 

NIEDZIELA 
6.00 - 9.45 

14.30 - 18.45 

ROZKŁAD .JAZIIY POCIĄGÓW 
STACJA MIĘDZVRZECZ 

PRZYJAZD 
6.24, 11.450, 14.49, 15.32, 18.43 
6.28, 9.31, 15.35 
6.28, 15.35 

Objaśnienie: 

STACJA 
Gorzów Wlkp. 
Zbąszynek 
Zielona Góra 

ODJAZD 
6.29, 9.32, 12.05°, 15.36, 17.04 
6.30, 14.50, 18.44 
6.30, 14.50 

V Pociąg kursuje od poniedziałku do piątku oprócz świąt oraz l listopada 2005r. 

STACJA SKWIERZYNA 

PRZYJAZD 
6.01, 11.220, 14.26, 15.09, 18.19 
6.51, 9.45, 12.270, 15.58, 17.26 
6.51, 9.45, 15.58 
9.54, 15.58 

Objaśnienie: 
kursuje od poniedziałku do 

STACJA 
Gorzów Wlkp. 
Międzyrzecz 
Zbąszynek 
Zielona Góra 

ODJAZD 
6.51, 9.45, 12.27°, 15.58, 17.26 
6.02, 11.230, 14.27, 15.10, 18.19 
6.02, 14.27, 18.19 
6.02, 14.27 

oraz l listopada 2005r. 
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c u 
Cukrzyca jest przewlekłą chorobą me

taboliczną spowodowaną brakiem lub nie
prawidłowym działaniem hormonu nazy
wanego insuliną. Insulina jest wytwarza
na w organizmie człowieka przez specjal
ne skupiska komórek znajd ujące się w 
trzustce. Wraz z innymi hormonami insu
lina bie rze udział w regulacji wszys tkich 
procesów przemiany ma te rii zachodzą
cych w organizmie człowieka. Zapewnia 
ona stały dopływ substancji odżywczych 
do wszystkich komórek ciała, zarówno po 
spożyciu posiłku jak i między posiłkami
niezależnie od długości prze rw między 
nimi. 

Rola insuliny polega na: 
-wykorzystaniu cukrów i tłuszczów jako 
materiału energetycznego dla komó
rek, 

-magazynowaniu nadmiernej ilości cu
krów w postaci zapasów, 

- wytwarzanie białek z substancji znaj
.dujących się w pożywieniu. 

Aby żywy organizm mógł użytkować 
glukozę jako źródło energii, konieczna 
jest obecność odpowiedniej ilości pra
widłowo działającej insuliny. Stanowi 
ona jakby klucz otwierający drzwi w 
komórce, przez które do jej wnętrza 
wnikają cząsteczki glukozy. Przy braku 
insuliny lub w przypadku jej nieprawi
dłowego działania komórki pozbawio
ne są materiału energetycznego (cukier, 
tłuszcz) i budulcowego (białko) . Jedno
cześnie nie mogą wykorzystywać gluko
zy, w związku z czym wzrasta jej stęże
nie we krwi chorego. Krew z bardzo 
dużą zawartością cukru przepływa przez 
nerki i tam część glukozy przenika do 
moczu. Pojawia się cukromocz oraz inne 

KURIER M IĘDlYRZECKI 

objawy choroby: zmęczeni e, osłabien i e, 

senność, w ielomocz (częs te oddawanie 
dużej ilośc i moczu) , nad mie rne pragnie
nie, zwiększony ape tyt, utrata wagi, in
fekc je skórne (grzybice, czyraki) , uczu
cie su chości w jamie ustnej, zabu rzenia 
w idzenia. Należy zaznaczyć, że u pew
nej grupy chorych ni e występuj ą żadne 
objawy pomimo utrzymywania si ę wy
sokiego poziomu cukru. ?ods tawowe 
znacze nie przy rozpoznaniu cukrzycy 
mają badania bioche miczne krwi i ozna
czenie zawartośc i cukru w e krwi (tzw. 
glike mii). 
Cukrzycę można rozpoznać, jeżeli: 

l . w przypadkowym badaniu poziom cu
kru (tzn. o dowolne j porze dnia, bez 
względu na czas, jaki upłynął od ostat
niego posiłku) przekracza 200mg%; 

2. s tężenie glukozy na czczo (tj. co naj
mniej 8 godz. od ostatniego posiłku) 
przekracza 125mgo/o (rozpoznanie na
l eży potwierdzić jeszcze jednym po
miarem glukozy na czczo); 

3. poziom cukru jest wyższy od 200m g% 
po 2 godz. od obciążenia 75 gramami 
glukozy rozpuszczonymi w 300 mi 
wody (doustny test obciążenia gluko
zą- OGTT). 

W olbrzymiej większości przypadków 
przyczyny cukrzycy pozostają nieznane. 
Jedynie u niewielu chorych można 
stwierdzić powód wystąpienia jej obja
wów. Mogą to być na przykład ostre i prze
wlekłe choroby trzustki , nadużywanie al
koholu, wynik działania niektórych leków, 
choroby o podłożu genetycznym. 

Cukrzyce dzieli się na następujące 
podstawowe typy: 

l. cukrzyca typu l (zwana także insuli-

DBAJMY O KRĘGOSŁUPY 
NASZYCH DZIECI! 
Powiatowa Stacja Sanitarno-Epidemiolo

giczna w Międzyrzeczu w pierwsżej poło
wie roku szkolnego 2004/2005 przeprowa
dziła ocenę obciążenia uczniów plecakami/ 
tornistrami klas I-III w wybranych Szko
łach Podstawowych. Ogółem zważono 492 
tornistry /plecaki uczniów objętych bada
niem. Ocena wykazała: 

- ponad 44% uczniów nosi tornistry o 
wadze powyżej 3 kg. Przekroczenia wy
tępowały znacznie częściej u dzieci 

uczęszczających do szkół mi jskich, 
- przekroczenia wagi powyżej 3 kg wy-

stępowały częściej u dziewcząt, 
- waga tornistrów w znacznym stopniu 
była uzależniona od materiału, z które
go producent wykonał tornister - tor
ni try wykonane z kartonów pokrytych 
materiałem z dodatkiem gumowo-pla
stikowych uchwytów były cięższe, 

- dzieci nosiły w tornistrach wiele pod
ręczników i zeszytów niepotrzebnych w 
danym dniu nauki a także inne zbędne 
rzeczy takie jak książki z biblioteki, słow
niki, segregatory z karteczkami , pa
miętniki, zabawki, butelki z napojami. 

nozależną bądź młodzieńczą) - rozpozna. 
wana, gdy trzustka w ogóle nie produku. 
je insu liny. Ten rodzaj cukrzycy występu. 
je częśc iej u lu zi młodych oraz dzieci. 

2. cukrzyca typu 2 (cukrzyca dorosłych 
insulinoniezależna) -rozpoznawana, gdy 
insuliny jest zbyt mało lub komórki ciała 
nie są zdolne do wykorzys tania własnej 
insuliny. Najczęściej cukrzycy typu 2 to
warzyszy otyłość oraz bardzo często nad
ciś nienie tę tn i cze. 

3. cukrzyca ciężarnych - po raz pierw. 
szy rozpoznana w czasie ciąży i występu. 
jąca do mome ntu urodzenia dziecka. 

4. cukrzyca wtórna- najbardziej zróż. 
nicowana e tiologicznie, charakterystycz. 
ne dla te j postaci cukrzycy jest współist
nienie innych zaburzeń lub zespołów cho
robowych. 

Pornocnym badaniem, którego wynik 
może potwierdzić podejrzenie choroby 
jest badanie cukromoczu (glikozurii). 

Zarówno cukrzyca typu l jak i typu 2 
ma podłoże genetyczne , co oznacza, że 
ryzyko wystąpienia cukrzycy jest znacz
nie wyższe u tych osób, które są blisko 
spokrewnione z chorymi na cukrzycę. 

Szansa zachorowania na cukrzycę wzra
sta z wiekiem, dlatego też osoby po 45 
roku życia powinny przynajmniej raz do 
roku kontrolować poziom cukru. 

Cukrzyca znacznie częściej występuje 
u osób otyłych, prowadzących siedzący 
tryb życia, obciążonych nadciśnieniem tęt
niczym, zaburzeniami lipidowymi. Cukrzy
ca występuje znacznie częściej u osób, u 
których w przeszłości występowały zabu
rzenia tolerancji glukozy, a także u kobiet 
z cukrzycą ciężarnych w wywiadzie. Oso
by te powinny mieć regularnie kontrolo
wany poziom cukru. 

Przygotowała: 

Ewa Butkiewicz 
Promocja Zdrowia i Oświata 
Zdrowotna Powiatowa Stacja 

Sanitarno - Epidemiologiczna 
w Międzyrzeczu 

Zbyt ~iężki tornister może doprowadzić 
·do deformacji układu kostnego, dlatego też 
należy zwracać · uwagę przy zakupie na two
rzywo, z jakiego został wykonany tornister. 
Ponad to torni ter/plecak powinien być 
dobrany do sylwetki dziecka, musi być 
sztywny, lekki i mieć miękkie, wygodne 
zelki. 
Drodzy rodzice, dokonujcie codzien· 

nych przeglądów tornistra"'/ plecaka swo
jego dziecka, co pozwoli uniknąć nosze
nia niepotrzebnych rzeczy i zmniejszy 
jego ciężar. Zwracajcie się z prośbami do 
Dyrektorów Szkół Waszych dzieci o 
umożliwienie pozostawiania niepotrzeb
nych podręczników w klasach. 

PrzygotowałaAleksandra Gomuła 
Higiena Dzieci i Młodzieży 

w Powiatowej Stacji Sanitarno· 
Epidemiologicznej w Międzyrzeczu 
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Nasi 
krWiodawcy 
Są rodziny, w których już drugie pokolenie przychodzi do Punk

tu Honorowego Krwiodawstwa. Ojciec i syn, córka, matki i dzieci. 
Oddają cenny dar, żeby inny człowiek, którego nawet nie znają, 
przeżył. Anonimowi i liczni. Od lat. 

Krwi nigdy nie jest dosyć. Wypadki drogowe, 
planowe operacje. Dlatego też ,na przykład w na
zej jednostce wojskowej, co miesiąc, co dwa mie

siące, organizowane są akcje pobierania krwi. 
Zgłasza się po sto osób. Zadziwiające, ilu w naszym 
pozornie złym świecie spotyka się ludzi, których bez
interesowność je t aż tak wielka. 
Każdy, Ty i ja, możemy któregoś dnia potrzebować 

krwi. Dlatego z góry dziękujemy tym ludziom. W imie
niu tych, którzy otrzymali dar życia, czy będą go potrzebować w 
przyszłości. W imieniu Służby Zdrowia, która dzięki nim ma narzę
dzie ratowania życia. 
Nasimiędzyrzeccy krwiodawcy, którzy w tym miesiącu oddali 

krew: 
Piotr i Paweł Bińczak, Roman Szajkowski, Krzysztof Kra

kowski, Marcin Wojtas, Tomasz Leśkiewicz, Krzysztof Bąbel
czyk, Piotr Nowakowski, Mariusz B es ser, Zygmunt Jedynak, 
Ryszard Łukaszewski, Adam Jachimczak, Wiesław Skała, 
Paweł Kaczkowski, Agnieszka Skaskiewicz, Agnieszka Boro
wiec, Robert Czerniani n, Piotr Czarnecki, Jerzy Nowak, Mi
rosław Filipkiewicz, Mateusz Filipkiewicz, Seweryn Otczyk, 
Bogumiła Jędrzejczak, Jarosław Walczak, Wojciech Sommer-

feld, Zbigniew Wawruch, Ilona Sajda, Daniel Mackiewicz, Rafał 
Bielecki, Kamil Przeworski, Krzysztof Swaryczewski, Robert 
Szywała, Piotr Bucholc, Piotr Sokołowski, Grzegorz Dur
kot, Janusz Derdziński, Jarosław Białecki, Ariel Czajkowski, 
Mariusz Czarnecki, Sebastian Wojtaś, Leszek Siudy, Maciej 
Zep, Mariusz Kapica, Eugeniusz Brodziak, Piotr Nowak, 
Mariusz Kamyszek, Łukasz Kłodziński , Damian Szukała, 
Antoni Wyduba, Zbigniew Smejlis, Bartłomiej Talarek, Sła
womir Wachowiak, Michał Broniszewski, Jacek Kąkolewski, 
Sławomir Podyma, Jan Woźnica, Sębastian Kaźmierczak, 
Maciej Pasek, Łukasz Wołek, Tomasz Sliwa, Mariusz Makuch, 
Sebastian Moszek, Piotr Moszek, Jerzy Hadyda, Dariusz Grela, 
Janusz Barszczak, Tadeusz Łata, Kinga Górka, Aleksandra 
Rakoczy, Agnieszka Kaczmarek, Łukasz Domaszewicz, Kamil 
Hepner, Arkadiusz Kowalski, Marian Bulicz, Henryk Sosz
ka, Damian Perz, Wojciech Kot, Michał Wołk, Łukasz Myśli
wiec, Damian Skrzypkowiak, Zbigniew Grobosz, Mariusz 
Marcinkowski, Piotr Gerc, Stefania Gomóła, Grażyna Krzy
kowska, Piotr Włodarczyk, Barbara Kowalczyk, Bogdan Po
kolenko, Justyna Piotrowska, Ilona Łuczak, Partycja Mikow
ska, Aleksandra Woźniak, Zbigniew Kłosowicz, Ryszard Swo
boda, Marek Cofała, Krzysztof Brandenbur, Michał Lofek, 
Krzysztof Kowal, Grzegorz Kroczak, Sławomir Semkło, Łu
kasz Semkło, Andrzej Mizera, Przemysław Lehmann, Mariusz 
Rój, Zdzisław Nalepa, Sławomir Rybicki, Paweł Grobys, Woj
ciech Wyruszyński, Monika Koniecz
na, Marcin Gądek, Tomasz Li
siecki, Marcin Myć, Krzysz
tof Kasprowicz, Radosław 
Talarek, Mieczysław Piere
piołkin, Robert Mikoś, Cze
sław Gomóła, Eugeniusz 
Dziobek, Rafał Ofiara, An
drzej Urbaniec, Mateusz 
Suchecki, Łukasz Gacyk. 

Przygotowała Iwona Wróblak 

Tu ojczyzna moja. 
Tu jest mój dom. 
Tu moje są domowe ściany, 

Tu sens mojego życia. PREZENT DLA WOJSKA 
Tu ojczyzna moja. 

(Stanisław Ryszard Dobrowolski) 

22 września br. przy ulicy Chopina w Mię
dzyrzeczu został oddany blok mieszkalny 
dla 42 rodzin wojskowych. Blok wieloro
dzinny, budowała w szybkim tempie Woj-
kowa Agencja Mieszkaniowa, Oddział 

Regionalny w Zielonej Górze. 
WAM wykonuje zarówno zadania własne 

jak i zadania zlecone przez Ministerstwo 
l ... 1. 

Obrony Narodowej. Generalny wykonaw
ca budynku mieszkalnego wielorodzinne
go: Przedsiębiorstwo Inżynieryjno-Budow
lane SAN-BUD w Zielonej Górze. 

Blok mieszkalny jest usytuowany prawie 
w centrum Międzyrzecza, przy miłej i spo
kojnej części miasta. Powierzania użytko
wa bloku wynosi 2 281m2, struktura miesz
kań obejmuje 36 mieszkań typu M-3 i 6 
mieszkań typu M-4. 

l .. 

Agencja na uroczystość oddania do użyt
ku bloku mieszkalnego zaprosiła m.in.: wi
cemarszałek Jolantę Danielak i byłego wi
ceministra Andrzeja Brachmańskiego. Dzie
kana śląskiego Okręgu Wojskowego ks. płk 
Stanisława Szymańskiego, zastępcę Dowód
cy 11 Lubuskiej Dywizji Kawalerii Pancer
nej gen. bryg. Jerzy Krzywiecki, Senatora 
Zdzisława Jarmużka, Burmistrza- Tade
usz Dubickiego. 
Były tez wpisy do pamiątkowej księgi, 

przecięcie wstęgi, przemówienia. Ks. kap. 
płk Stanisław Szymański dokonał aktu po
' więcenia bloku mieszkalnego. 
Wstęgę przed pierwszą klatką wojsko

wego budynku przecięli: zastępca preze
sa Wojskowej Agencji Mieszkaniowej płk 
Leszek Łuczak, wicemar załek Senatu 
ostatniej kadencji Jolanta Danielak, za
stępcą Dowódcy 11 Lu bu ski ej Dywizji 
Kawalerii Pancernej gen. bryg. Jerzy 
K.rzywiecki i Burmistrz Międzyrzecza -
Tadeusz Dubicki. 

Było też zwiedzanie mieszkań, wykonaw
ca tez zadbał o zieleń - murawę oraz za
drzewienie ozdobnymi jabłoniami. 

W śród rodzin wojskowych można było 
usłyszeć: "piękny prezent dla wojska ... " 

Kazimierz Kulas 
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"Mil)dzy Obrq i Paklicq" 
W życiu dziecka, jednym z najważniej

szych etapów, mającym szczególne znacze
nie dla rozwoju, jest młodszy wiek szkolny, 
tzn. klasy I-III. Jest to bowiem okres kształ
towania się stosunku młodego człowieka 
do świata poprzez naturalną aktywność. 
Niezwykle cenne jest wówczas nabywanie 
doświadczeń społecznych w kontakcie ze 
środowiskiem bliższym i dalszym. Rolą do
rosłych w tym okresie jest takie organizo
wanie czasu dzieciom, aby tę naturalną 
aktywność wykorzystać i odpowiednio nią 
pokierować. 

Z doświadczenia wiem, że uczenie dzie
ci w oparciu o otaczający je świat jest naj
bardziej skuteczne. Obecnie rozpoczęłam 
piąty rok pracy zawodowej z innowacją pe
dagogiczną mojego autorstwa o nazwie 
"Między Obrą i Paklicą", która polega na 
realizowaniu /wraz z obowiązkowymi tre-

ściami dydaktycznymi i wychowawczymi/ 
treści regionalnych. Działalność ta jest za
twierdzona przez Łubuskiego Kuratora 
Oświaty, aj j główne założenia to: realizo
wanie zadań w ścisłej integracji ze śro
dowiskiem /wycieczki, spotkania z cieka
wymi ludźmi/,przygotowanie moich pod
opiecznych do aktywnego i świadomego 
uczestniczenia w życiu społecznym /wi
zyty w urzędach, instytucjach, przygląda
nie się pracy dorosłych/,wychowanie mło
dego pokolenia w szacunku dla miejsca 
pochodzenia /uczniowie poznają historię 
oraz przyrodę Międzyrzecza i okolic/. 

Dla realizacji w /w założeń przygotowa
łam zestawy kart pracy do poszczególnych 
etapów: w klasie I źródłem treści jest gmi
na Międzyrzecz, w klasie II -powiat mię
dzyrzecki, a w klasie III- województwo 
lubuskie. Organizuję dla moich wycho-
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wanków wyci czki, podczas których pozna. 
ją swoją Małą Ojczyznę. Angażuję ich w 
działalność na rzecz środowiska- m.in. przy. 
gotowują pod moim kierunkiem ~roczyste 
spotkania z okazji ważnych dla szkoły, mia
sta i kraju dni, są pomocni przy organizacji 
Międzyszkolnego Turnieju Wiedzy oZie. 
mi Międzyrzeckiej. 

Podczas pracy korzy tamy z pomocy 
zgromadzonych w kąciku regionalnym 
dzięki przychylności Urzędu Miejskiego. 
Mamy swoją piosenkę i wiersze o Między. 
rzeczu. 
, Obecnie przygotowujemy program na 
Swięto Niepodległości. 

Bogata i ciekawa jest dokumentacja do
tycząca mojej kilkuletniej działalności w za
kresie realizacji tre 'ci regionalnych. Wiele 
jest dowodów na to, że taki sposób pracy z 
dziećmi wpływa na ich rozwój stymulują
co, sprzyja nabywaniu przez uczniów umie
jętności kluczowych, a tym samym przygo
towuje je do godnego i aktywnego uczest
niczenia w życiu społecznym. Jako miesz
kańcy mamy szansę znaleźć w przyszłości 
wśród nich dorosłych już patriotów lokal
nych, którym losy Ziemi Międzyrzeckiej nie 
będą obce. 

Przekonana o słuszności swojej pracy 
zwracam się z prośbą do wszystkich 
osób, którzy mogliby wesprzeć finanso
wo moją działalność. Potrzebuję pieniąż
ków głównie na wycieczki, drukowanie 
autorskich kart pracy dla uczniów, upomin
ki dla uczestników konkursów o Ziemi Mię
dzyrzeckiej, doposażenie kącika regional
nego. 

Wpłaty proszę dokonywać na konto: 

Gminny Zespół Oświaty 
Ul. Świerczewskiego 21 
66-300 Międzyrzecz 
PEKAO S.A. I O. Międzyrzecz 
10 1240 3578 1111 0000 4445 7529 

koniecznie z dopiskiem na dowodzie wpłaty 
Szk. Podst. Nr 2 "Między Obrą i Paklicą" 

Irena Kubik 
n~uczanie początkowe Szkoła 

Podstawowa nr 2 Międzyrzecz 

Jak ustrzec się przed przeziębienie 
Je sień i zima to okres częstych zachoro

wań na wszelkie rodzaje infekcji górnych 
dróg oddechowych. · 

Obecne skoki temperatury mogą sprzy
jać tym zachorowaniom. 

-Przeziębienie rozpoczyna się powoli, naj
pierw pojawia się drapanie w gardle i katar. 
Zwykle przebiega ono łagodnie i nie daje po
wikłań - mówi lek. med. Beata Szyszka -
J ędrachowicz, kierownik Oddziału Epide
miologii Wojewódzkiej Stacji Sanitarno -
Epidemiologicznej w Gorzowie Wlkp. 

Zdrowy organizm broni się przed zaka
żeniem uruchamiając mechanizmy obron-

ne. Większość odczuwalnych przez nas 
objawów przeziębienia to właśnie obrona 
organizmu przed drobnoustrojami. 
Chcąc się ustrzec przed przeziębieniem 

należy : 
- pamiętać o odpowiednim ubiorze: nie 
przegrzewać się, ale i nie doprowadzać 
do wychłodzenia i przemarznięcia 

- jeśli już zmokniemy i zmarzniemy - to 
weźmy ciepłą kąpiel i wypijmy coś go
rącego np. herbatę z malin 

- przyjmujmy witaminy, zwłaszcza wita
minę C 

- dbajmy o dietę - powinna być urozma-

icona, zawierać dużo warzyw i owoców 
- unikajmy dużych skupisk ludzkich -

tam ryzyko zarażenia jest największe 
- pamiętajmy o umiarkowanej tempera

turze w mieszkaniu, należy je regular
nie wietrzyć i dbać o nawilżanie powie
trza. 

Jeśli dojdzie do zachorowania, trzeba 
skonsultować się z lekarzem. 

Więcej informacji - lek. med. 
Beata Szyszka - J ędrachowicz, 

kierownik Oddziału Epidemiologii 
WSSE w Gorzowie, teł. 722 - 60 - 57 
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BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

• Projekty budowlane i ttcbnoloeiczne 
• Modernizacja i rozbudowa budynków istniej.cych 
• Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

Os.Gen.Sikorskiego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 742 92 os 

Doradztwo ltchniczne * 
Wyceay i kosztorysy * 
Opinie tec:bicznc 

SPRZEDAż "PROJEKTÓW GOTOWYCH" 

Zarząd Cmentarzy Komunalnych Gminy Międzyrzecz 

ProductSP.H.u. z.P.chr. 
USŁUGI 

CMENTARNE l POGRZEBOWE 

66-300 Międzyrzecz , ul. Konstytucji 3-go Maja 35 
tel. (095) 742 82 85, 0606 837 843 (czynny całą dobę) 

NASZA FIRMA OFERUJE: Jl 
* kompleksową organizację pogrzebów . · 

. . ~:: _ * transpo~ karawanem (kraj ,i zagranic~) .. ··~p~' ~~.·~ 
~~~ . . ~udo~ę grob~w~o~ . , , ~~~ 
'l}~r~ sprzedaz trum1en, odz1ezy 1 w1enco~-- --~~;~1 

OGÓLNOPOLSKA 
INFORMACJA 
GOSPODARCZA 
GORZÓW 

TE LVINET 
1r94-74 

MEDICUS- Ryszard lis 

USG/24 h/EKG 
cholesterol i cukier 

DOM PACJENTA 
GABINEf LEKARSKI 

Zbąszynek, ul. Chrobrego 7 
Tel.kom. O 602 291 0 75 

24 h - teł. kom . O 668 l 09 005 

lndvwidualna Specjalistyczna Praktyka Lekarska 
lek. med. Roksolana Tyburska 

specjalista psychiatra 
Przyjmuje w poniedziałki od 1600 

Gabinet Psychiatryczny, 
Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3 Maja 16 

(Apteka "N agi e tek") 

teł. O 502 672 889 

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. (0-95) 741 -24- l l 

Danuta Sawka 
PRACOWNIA PROTE1YCZHA 

CzlJnne od poniedziałku do piątku 8.00 • l 5.00 
~IĘDZVRZECZ, OS. GEN. SIKORSKIEGO 7 

STANISłAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 

Badanie słuchu audiometryczne. 

Przyjmuje w pierwszy i trzeci piątek miesiąca 
od godz. 17.00 - 18.00 

Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 16 
za apteką }}Nagietek" 

Telefon 741-23-92 kom. 0602 224 290 

lek. med. Jadwigo Kozińsko 
specjalista rehabilitacji 

medycznej 
przyjmuje w środy w godz. 17.00 • 18.00 

Międzyrzecz Os. Zamkowe 18 

Tel. 7 41-29-98 

CYKLINOWANIE 
podłóg i parkietów, 

szpachle gipsowe i glazura 
teł. (095) 741 22 57 lub 606 827 525 

•!• laserowe zamykanie naczyń na twarzy 
•!• depilacja nadmiernego owłosienia 
•!• wymrażanie brodawek 
•!• leczenie blizn potrądzikowych 

Dermatolog Janina KoRątaj 
Prywatny Gabinet Lekarski 

Międzyrzecz, ul. Marcinkowskiego 15 

Informacja: teł. 0601 98 37 55 oraz 742 18 33 
lub osobiście w poniedziałki w godz. 17.00- 19.00 
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BURMISTRZ MIĘDZYRZECZA ogłasza 
l przetarg pisemny nieograniczony 

na sprzedaż nieruchomości gruntowych położonych na terenie 
Międzyrzeckiego Parku Przemysłowego 

Pow. Cena 
Podatel-. Cena 

L. p 
r 

VAT (::!2% ) wywoł awcza Wadium 11 ;l 
d.d alki w ha KW gruntu w t ł w,, w tł 

4 6 7 
l . 427/1 5.54 77 41794 512.619,00 112.776,18 625.395,18 95.0()(),00 

::!. 4::!712 3,3943 41794 313.860,00 69.049,20 382.909,20 60.()()0,()() 

3. 427/3 4.2257 4 1794 390.598,00 85.931,56 476.529,56 70. 000,()() 

4 . 427/4 4,5819 41794 423.475,00 93.164,50 516.639,50 80.00{),00 

5. 427/6 2JJ)07 41794 193.538,00 42578,36 236./16,36 35.0()(),00 

6. 427n 2,0000 4 1794 185.166,00 40.736,52 225.902,52 35.000,00 

Zgodnie z uchwalą Nr XXIV/234/2005 Rady Miejskiej w Międzyrzeczu z dnia 22 lutego 2005 
r. w sprawie sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta i 
obrębu Święty Wojciech gmina Międzyrzecz ogłoszoną w Dzienniku Urzędowym Województwa 
Lubuskiego Nr 21 /05 poz. 442 z dnia 04 maja 2005 r. teren dzialek nr: 

+42711, 42712, 42713 i 42714 oznaczony jest w planie miejscowym symbolem: P 5 - tereny 
przemysłowe , z przeznaczeniem podstawowym pod zakłady produkcyjne, rzemieślnicze , bazy 
transportowe, bazy budowlane, sklady i hurtownie, 

+42716 oznaczony jest w planie miejscowym symbolem: P 1 -tereny przemysłowe , z prze
znaczeniem podstawowym pod zakłady produkcyjne, rzemieślnicze , bazy transportowe, bazy 
budowlane, składy i hurtownie, 

+427n oznaczony jest w planie miejscowym symbolem: P 4- tereny przemysłowe , z prze
znaczeniem podstawowym pod zaklady produkcyjne, rzemieślnicze , bazy transportowe, bazy 
budowlane, sklady i hurtownie, 

Sposób zagospodarowania: zgodnie z ustaleniami miejscowego planu zagospodarowa
nia przestrzennego. Dzialki podlegają wyłączeniu z produkcji rolnej na podstawie ustawy z dnia 
031utego 1995 roku o ochronie gruntów rolnych i leśnych (tekst jednolity z 2004 r.- Dz. U. Nr 121 , 
poz. 1266 z późniejszymi zmianami). 

Podłączenie mediów należy uzgodnić z administratorami odpowiednich sieci : energetycznej, 
wodnej i kanalizacyjnej. Nieruchomości nie są obciążone żadnymi długami ani ciężarami. Brak 
jest zobowiązań , których przedmiotem są przedmiotowe nieruchomości. Pisemne oferty można 
składać osobiście w Sekretariacie Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu , pokój nr 202, ul. Rynek 
1, 66-300 Międzyrzecz w godzinach od 7,30 - 15,30 lub korespondencyjnie na adres tut. 
Urzędu w terminie do dnia 07 listopada 2005 r. 

Oferty należy składać w zamkniętych kopertach z dopiskiem: "Przetarg na sprzedaż nieru
chomości gruntowej oznaczonej jako działka nr .... (tu: odpowiedni nr działki) , położo
nej na terenie Międzyrzeckiego Parku Przemysłowego ". 

Pisemna oferta powinna zawierać : 
1 )imię , nazwisko i adres oferenta albo nazwę lub firmę oraz siedzibę, jeżeli oferentem jest 

osoba prawna lub inny podmiot; 
2)datę sporządzenia oferty; 
3) oświadczenie , że oferent zapoznał się z warunkami przetargu i przyjmuje te warunki 

bez zastrzeżeń ; 
4)oferowaną cenę i sposób jej zapłaty ; 
S)koncepcję zagospodarowania działki w tym : termin realizacji zadania, docelową liczbę 

zatrudnionych osób, przewidywane nakłady finansowe na realizację planowanej inwestycji. 
6)posiadanie zdolności kredytowej na minimum 50% wartości nakładów na realizację inwe

stycji , o której mowa w pkt 5, udokumentowanej opinią banku prowadzącego rachunek oferen
ta, wystawioną nie wcześniej niż 6 miesięcy przed upływem terminu składania ofert. 

Do oferty należy dołączyć kopię dowodu wniesienia wadium oraz kopię dowodu tożsamości , 

a w odniesieniu do podmiotów gospodarczych wypisy z rejestru lub ewidencji działalności 
gospodarczej oraz właściwych pełnomocnictw osób reprezentujących te podmioty. Wagi kryte
rium oceny ofert: cena: 60%, koncepcja zagospodarowania działki: 40% 

Przetarg może się odbyć, chociażby wpłynęła tylko jedna oferta spełniająca warunki określo
ne w ogłoszeniu o przetargu. Przetarg składa się z części jawnej i niejawnej. Część jawna 
przetargu odbędzie się , w obecności oferentów, w dniu 10 listopada 2005 r. o godz. 10.00 
w Sali Narad (pokój nr 202) Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu ul. Rynek1 . Wadium w podanej 
wysokości należy wpłacić na konto Urzędu nr 46124035781111 000044442525 w Banku Polska 
Kasa Opieki SA w Międzyrzeczu lub za pośrednictwem Gospodarczego Banku Spółdzielczego 
i PKO BP, najpóźniej na 7 dni przed terminem otwarcia przetargu, tj. do dnia 03 
listopada 2005 r. (dowody i daty wpłaty sprawdzane będą przed rozpoczęciem przetargu) . 

Aby uczestniczyć w przetargu na daną nieruchomość należy uiścić określoną kwotę wadium. 
Chcąc uczestniczyć w sprzedaży kilku lub wszystkich działek należy wpłacić wadium na każdą 
z tych nieruchomości. Wpłacone wadium będzie przekazane na wskazany przez Wpłacającego 
rachunek bankowy, nie później niż przed upływem 3 dni od dnia odwołania , zamknięcia , 

unieważnienia przetargu lub zakończenia przetargu wynikiem negatywnym. Wadium wniesione 
w pieniądzu przez uczestnika przetargu, który przetarg wygrał zalicza się na poczet ceny nabycia 
nieruchomości. Osoba wyłoniona w przetargu nabywcą nieruchomości zobowiązana jest zapła
cić , przed zawarciem notarialnej umowy sprzedaży , ceny zaoferowaną w przetargu, pomniej
szonej o wpłacone wadium. Termin zawarcia umowy ustalony zostanie najpóźniej w ciągu 21 
dni od dnia rozstrzygnięcia przetargu. Uchylenie się nabywcy od zawarcia umowy notarialnej w 
ustalonym terminie, powoduje przepadek wadium na rzecz Gminy Międzyrzecz , a przetarg 
czyni niebyłym. Gmina zastrzega sobie prawo odkupu nieruchomości w przypadku niespełnienia 
warunków oferty. Z dodatkowymi warunkami przetargu można zapoznać się w Wydziale 
Gospodarki Mieniem i Rolnictwa tut. Urzędu (pokój nr 204, ul. Rynek 7) , tel. (95) 742 69 47 lub 
(95) 742 69 61. 

Zastrzega się prawo zamknięcia przetargu bez wybrania którejkolwiek z ofert. 

Do Redakcji 
Kuriera Mil)dżYtZeckieg, 

Oburzeni informacją zamieszczoną w oficjalnym erwi ie inte _ 
netowym MOW ORZEŁ Międzyrzecz z dnia 16.10.br 0 dy r_ 
plinarnym wykluczeniu Czołowego Zawodnika Pana Karola~
chuły za naru zenie przepisów regulaminu ja:ko wierni kibic 
ORłA wraz z mężem wyrażamy na z sprzeciw wobec decyzji Z: 
rządu klubu. 

Dnia 12.10.br byliśmy świadkami spotkania dwóch zawodni
ków ORłA wraz z trenerem drużyny w jednej z międzyrzeckicb 
restauracji. Nie widzieli śmy by którykolwiek z zawodników spo. 
żywał alkohol! Nie nam jest również oceniać czy zawodnicy znaj
dowali się pod wpływem alkoholu! Jedno jest jednak pewne Ich 
stan nie różnił si od stanu w jakim znajdował się trener drużyny! 

Pytamy więc czym kierował ię Zarząd klubu sto ując tak wyso. 
kie kary wobec zawodników? Dlaczego ukarani zostali zawodnicy 
a żadne ankcje nie zostały zastosowane wobec trenera drużyny 
ORłA, który powinien być wizytówką drużyny i przykładem oraz 
wzorcem do naśladowania dla zawodników? Na czym polega poli
tyka Zarządu, który wyklucza z ze połu czołowego zawodnika? 
Czy kara, którą poniósł i ceną którą zapłaci za Jego odejście cała 
drużyna nie jest zbyt wysoka? 

Biorąc pod uwagę fakt przegranych czterech meczy z rzędu (w 
tym trzech z BENIAMINKAMI LIGII!) takie rozwiązanie było słusz. 
ne i sprawiedliwe? 

Naszym zdaniem, NIE! Jesteśmy zbulwer owani przeczytaną 
wiadomością. Uważamy, że przed rozliczaniem zawodników z za. 
niechaniaobowiązków w/c drużyny i klubu należy najpierw roz. 
liczyć wizytówkę Orłów- czyli trenera, który nie ukrywajmy, ale 
również nie wywiązuje się ze swych obowiązków o czym świad
czą ame porażki meczowe! Najkorzystniejszym rozwiązaniem 
dla całej drużyny byłoby podanie si ę trenera do dymisji, a nie 
broniąc wojego stanowiska chowa głowę w piasek i wyklucza z 
zespołu czołowego zawodnika na czym traci cała drużyna! 

Drogi Zarządzie! ie ośmieszalibyście się chociaż tak radykal
nymi zmianami, które zamie zczacie na stronie internetowej, bo 
wszyscy wiemy doskonale ellaczego Pan Karol Hachuła został 
u unięty z drużyny. Tak naprawdę nie chodziło tutaj o polepsze. 
nie wyników (o czym świadczą rezultaty w tabeli!) tylko obrona 
.trenerska, którajak widać nie przynosi odpowiednich oczekiwań! 
Bo czy trenerowi można wszystko? 

Panu Karolowi życzymy POWODZENIA w o iągnięciu wielu 
sukcesów sportowych. Mamy również nadzieje, że Władze Klubu 
który będzie w przyszłości reprezentował będą bardziej ohiek· 
tywne i sprawiedliwe przy podejmowaniu jakichkolwiek decyzji. 

Z poważaniem: 
Jan i Elżbieta Nowakowie 

(wierni kibiceMOW "ORZEŁ" Międzyrzecz) 
P.S. Mamy nadzieje, ze redakcja Kuriera Międzyrzeckiego 

we prze nas w tym sprzeciwie i opublikuje nasz list na łamach 
swojego pisma. 

Oburzeni J .E. Nowc:tkowłe 

STUDIO PAZNOKCI 
Ul. 30 stycznia 47 
Nad restauracją "Trzy Komnaty" 

Godziny otwarcia: Pn-Pt 9.00 -17.00 
So 9.00 -14.00 

te l. O 508 7 42 239 

ZAPRASZAMY 
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TERMINARZ MECZÓW 
l LIGI SIATKARZY 
MKS MOW ORZEŁ MIĘDlYRZECZ 

01. 0.2005 
08.10.2005 
15.10.2005 
22.10.2005 
26.10.2005 
05.11.2005 
09.11 .2005 
12.11 .2005 
19.11 .2005 
23.11 .2005 
26.11 .2005 
03.12.2005 
10. 12.2005 
14.12.2005 
17.12.2005 
07.01 .2006 
11.01 .2006 
14.01.2006 
21.01 .2006 
28.01.2006 
04.02.2006 
11.02.2006 
15.02.2006 
18.02 .2006 
25.02.2006 
01.03.2006 
04.03.2006 
11.03.2006 
15.03.2006 
18.03.2006 

Bzura Ozorków - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - lawkrze AZS UWM Olsztyn 
MCKiS Energetyk Jaworzno - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - SMS i PZPS Spała 
AZS PWSZ Nysa - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz- SK Górnik Radlin 
BKS Delekta Chemik Bydgoszcz - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - KS Jadar Radom 
PAUZA 
BBTS Siatkarz - Orginal Bielsko - Biała - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - GTPS Gorzów Wlkp. 
KPS Skra 11 Bełchatów- MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - Moderator OSiR Hajnówka 
ASPS Avia Świdnik - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - STS Olimpia Sulęcin 
MOW Orze/ Międzyrzecz - MKS Bzura Ozorków 

lawkrze AZS UWM Olsztyn - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - MCKiS Energetyk Jaworzno 
SMS i PZPS Spała - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - AZS PWSZ Nysa 
SK Górnik Rad lin - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - BKS Delekta Chemik Bydgoszcz 
KS Jadar Radom - MOW Orze/ Międzyrzecz 
PAUZA 
MOW Orze/ Międzyrzecz- BBTS Siatkarz- Orginal Bielsko- Biała 

GTPS Gorzów Wlkp. - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz- KPS Skra 11 Bełchatów 
Moderator OSiR Hajnówka - MOW Orze/ Międzyrzecz 
MOW Orze/ Międzyrzecz - ASPS Avia Świdnik 
STS Olimpia Su lęcin - MOW Orze/ Międzyrzecz 

w odpowiedzi do ariVIWIU 
Bogusława Kowalika "Chlopcvz 

SP 3 wicemistrzami Polski w minipiłce siatkowej" 

Gdzie sq chłopcy z Mi,dzyrzecza? 
Cieszy przypomnienie pana Kowalika 

o sukcesach siatkarzy w Mistrzostwach 
Polski na przełomie kilku ostatnich lat. Z 
całą pewnością wychował Pan siatkarzy 
na miarę ambicji dzisiejszego Orła . Co 
się z nimi dzieje? Oto jest pytanie do 
wielu działaczy ostatnich kilku lat. 

Pana byli podopieczni zajmujący czc
Iowe lokaty w Mistrzostwach Polski , na
wadzani jako najlepsi zawodnicy turnie
JÓW i także przez Pana trenowani, dzisiaj 
mogliby pokazać swoje umiejętności w 
zespole Orła . Kolejni trenerzy, kolejni dzia
łacze nie są zainteresowani rodzimą mło
dzieżą , rokującą nadzieje na dobrych siat
karzy. Zamiast stworzyć w oparciu o za
Wodników z Międzyrzecza , młody , per
s~ektywistyczny zespół , w którym drze
mią duże możliwości , a zapewne byłaby 
to kwestia miesięcy , sezonów i byłoby już 
~lko lepiej. Niestety, nie ma wśród nas 
?SO?y, która podjęłaby się tak ambitnego 
1 ?aJącego w przyszłości satysfakcje zada
nia. Wola walki , młodzieńczy zapał , to 
sa~.e pozytywy, które pomogłyby w reali
~aCJI marzeń o godnej pozycji, nie ubliża
Ją~ pr.zy tym nikomu. Od lat w naszym 
mlesc.le tworzy się "drużynę zbieraninę" , 
a nas1 zawodnicy siedzą "na ławie" i koń
c~ą z siatkówka w wieku 19 lat, ponieważ 
~:~ .ma się , kto nimi zająć, innych zawod-

ow rodowych - klub się pozbywa. W 

zamian widzimy coraz to nowsze twarze 
i bardziej znane nazwiska, co nie zawsze 
świadczy o umiejętnościach . l w tym mo
mencie no niestety - spójrzmy prawdzie 
w oczy! Co dzisiaj jest dla nas ważne? 
Sukces odniesiony przez "obcych" w Na
szych barwach? Czy pamiętamy jeszcze 
wielkie widowisko i wielkie serce, z jakim 
oddawały się grze składy Orła Między
rzecz na hali wojskowej? Coraz mniej ki
biców na meczach, coraz to większe ro
tacje w drużynie . W moim odczuciu, nie 
wyjdzie nam to na dobre. Nikt w ostat
nich latach nie zadał sobie trudu stworze
nia dobrego zespołu . Wypłacane są kolo
salne sumy pieniędzy zawodnikom no
wym, i bardzo łapczywie pozyskiwanych 
przez klub. 

To nie jest rodzima siatkówka, ta tra
dycja to przeszłość, jest to wyścig działa
czy w górę tabeli i ich chore ambicje. 
Utopijne wizje zwycięstw , których ostat
nio nie doświadczamy , niestety nie otwie
rają one oczu działaczom .. 

Tak już pewnie u nas będzie, skoro 
prezesem zostaje kibic z trybuny, a prze
pustką do zarządu jest karnet, a trener z 
Polski jest już prawie rodowitym i rozpa
noszonym Międzyrzeczaninem , pozosta
ją marzenia .. 

Międzyrzeczanin Michał 

WOKÓŁ PINGPONGOWYCH STOŁÓW 
25 września br. w Drzonkowie rozegrano półfinał do l Ogólnopolskiego Turnieju 

Klasyfikacyjnego w kategori i MŁODZIKÓW. Wśród 24 zawodników z czterech woje
wództw: lubuskiego, opolskiego, dolnośląskiego i śląskiego wystąpiła Anna Żyła, 
reprezentująca SP3 w Międzyrzeczu . Zajmując miejsca w przedziale 13-16, była o 
krok od zakwalifikowania się do finału l* ~g.ó l nopolskiego Turnieju . 

1 października br. miała miejsce inauguracje rozgrywek Ligi Okręgowej sezonu 
2005/2006. Drużyna UKS "TRÓJKA" Międzyrzecz rozegrała mecz wyjazdowy z "Lu
buszaninem" Drezdenko ulegając 10:3. zaznaczyć trzeba, że jest to najmłodszy 
zespól ze wszystkich drużyn woj. lubuskiego, dlatego na zwycięstwa musimy jeszcze 
trochę poczekać . 

Skład drużyny : Marcela Jarek, Michalski Filip, Kurtek Krzysztof, Kądziela 
Marek, Marcela Jan, Żyła Anna, Koszela Arek oraz Klemenczak Sebastian. 

Drużyna ZSR Bobowieko nie miała trudności z odniesieniem zwycięstwa ze "Spój
nią" Ośno Lubuskie wygrywając 10:2. 

Skład drużyny : Nowak Jan, Szyszka Andrzej, Kądziela Przemysław, Szyszka 
Łukasz i Chocimko Michał. 

(ciąg dalszy na str. 32) 
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Jubileusz 25-lecia 
Przedszkola nr 4 w Międzvrzeczu 

Czas mija i sprawia, że każdy człowiek, każda insty
tucja, ma swoją historię . Ma ją także Przedszkole nr 4, 
które obchodzi 25-lecie istnienia. Dla takiej placówki jest 
to już okres czasu, który prowokuje do przemyśleń . 

Przedszkole nr 4 powstało jeszcze w innych czasach, 
innym ustroju społeczno- politycznym i gospodarczym. 
Dlatego budowano je trochę inaczej, tzn. w czynie spo
łecznym. Na placu budowy spotykali się nie tylko budow
l ańcy , ale także rodzice dzieci , które miały do niego 
uczęszczać i personel, który mial w nim pracować. Przy 
pracach porządkowych uczestniczyła również młodzież 
ze szkól. Gdy dzi
siaj oglądamy 

kroniki przed-
szkolne doku-
mentujące wkład 

firm i osób w bu
dowę przedszko
la, jawi się obraz 
ogromnej grupy 
ludzi pragnących 
rozwiązać wspól
ny problem bra
ku miejsc w 
przedszkolach. 
Tak właśnie na 
fali zapału i po
trzeb powstała 

nowoczesna pla
cówka. Dzięki pierwszej Pani dyrektor Janiny 
Frąckowiak także teren wokół budynku zo
stał zagospodarowany w taki sposób, że do 
dziś jest oazą zieleni. Godną kontynuatorką 
rozpoczętego dzieła okazała się kolejna dyrek
tor przedszkola - Teresa Cierpicka. 

Od początku swej działalności przedszkole 
tętniło życiem i aktywnością. Młody personel 
pod sprawnym kierownictwem organizował ży
cie przedszkolne dla licznych grup dzieci. Już 
wtedy rozwijano kontakty zewnętrzne, w tym 
kontakty międzynarodowe. W miarę upływu 
czasu kształtowały się tradycje kultywowane 
do dziś - spotkania najpierw z milicjantem, 
teraz policjantem, wycieczki do Poznania, za-

bawy noworoczne, z których zdjęcia pokazują często ro
dziców naszych obecnych dzieci w podobnych jak one 
strojach. 

Kiedyś Dzień Wojska Polskiego obchodzono 12 paź
dziernika i zawsze była to okazja do spotkań dzieci z 
żołnierzami. Od zarania swych dziejów placówka uczest
niczyła również w konkursach organizowanych przez róż
ne instytucje, takie jak Muzeum, Dom Kultury, przed
szkola z różnych miejscowości i inne. Świętowano też 
hucznie Dzień Kobiet, na który zapraszano mamy na
szych dzieci. Istniała też tradycja udziału dzieci w pocho

dzie 1- Majowym. Zawsze 
ogromną radość sprawia
ły dzieciom obchody ich 
święta , zwłaszcza , gdy 
wyjeżdżały na Głębokie. 
Zakończenie edukacji 
przedszkolnej to dla dzie
ci duże przeżycie , ponie
waż były przyjmowane 
uroczyście w poczet oby
wateli naszego miasta. 
Współpracowano też z ra
dziecką Jednostką Wojsko
wą w Kęszycy i placówką 
w Bad Freinwalde w by
lej NRD. Współpraca z 
przedszkolem niemieckim 

trwa od 1984 r. do dziś. Zaowocowała wieloma impre
zami , między innymi odbył się plener malarski na terenie 
naszej placówki, wyjazdy naszych dzieci , które spotkało 
wiele atrakcji w zaprzyjaźnionym przedszkolu. 

Zawsze też w dz lalności edukacyjnej kształtowano 
w dzieciach post?WY patriotyczne:obchody rocznicy wy. 
buchu 11 Wojny Swiatowej, święta PKP, Straży Pożar
nej, pracowników Poczty, Dzień Nauczyciela, Dzień Służby 
Zdrowia. Z okazji Barbórki dzieci jeździły na wycieczki do 
kopalni w Sieniawie. 

Jedną z imprez wspominanych bardzo gorąco by~ 
zimowe kuligi. Ale zm ieniło się otoczenie, upływ czasu 
sprawił, że przetrwała tylko część tradycj i. 

Nasza działalność się jednak poszerzyła. Od kilku lat 
dzięki staraniom Pani dyrektor Hanny Sikorskiej, ~ 
naszym przedszkolu istnieje grupa integracyjna. Dlatego 
mamy ścisłe kontakty ze Szkolą Podstawową Nr 3, w 
której dzieci niepełnosprawne kontynuują naukę w klasie 
integracyjnej. 

W latach 90-tych dzieci nasze zaczęły występować na 
uroczystościach z okazji Dni Międzyrzecza , prezentują 
Jasełka , występują w ko~certach "Dzieci - Dzieciom·, 
uczestniczą w obchodach Swiatowego Dnia Ziemi, Sprzą. 
taniu Świata. Miały także okazję nagrywać słuchowiska 
radiowe w Radiu Zachód w Zielonej Górze. Placówka 
może też pochwalić się ścisłą współpracą z Domem 
Kultury i Biblioteką Publiczną, która zaowocowała wielo
ma imprezami. 

Uroczystość jaka odbyła się z okazji obchodów 25-
lecia naszej placówki miała bardzo podniosły charakter. 
Zostali na nią zaproszeni przedstawiciele władz z burmi
strzem Tadeuszem Dubickim, przedstawiciele władz 
oświatowych z Oddziału Zamiejscowego Kuratorium 
Oświaty w Międzyrzeczu oraz reprezentanci osób uczest· 
niczących w budowie naszego przedszkola i zasłużonych 
dla jego pomyślnego rozwoju. Uroczystość uświetnU 

występ dzieci , które rozumiejąc 
wagę chwili wykazały ogromne 
zaangażowanie. Patrząc w przy
szłość należałoby sobie życzyć, 

aby kolejne lata były równie 
pomyślne jak minione. 

Pragniemy serdecznie po· 
dziękować wszystkim sponso
rom, a szczególnie Państwu H. 
i K. Praczykom za "oslodze· 
nie" nam jubileuszu. 

Elżbieta Śmiałek 
Krystyna Cichocka 

Rojek 
Przedszkole nr 4 w 

Międzyrzeczu 

WOKÓŁ PINGPONGOWYCH STOŁÓW 
1. "Pelcz" III Górki Noteekie 2 mecze 4 pkt 

(ciąg dalszy ze str. 31) 

8 października rozegrano mecze drugiej kolejki Ligi Okr~gowej . 
UKS "TRÓJKA" występująca w składzie: Marcela Jan, Zyła Anna, Koszela Arek, 

Klemenczak Sebastian przegrała z " UNIĄ" Lubiszyn Tarnów 10:0. ZSR Bobowieko 
wygrało na wyjeździe 10:0 z "Bocianem" Słońsk . Punkty zdobyli : Nowak Jan -2,5; 
Szyszka Andrzej - 2,5; Kądziela Przemysław 2,5; Chocimko Michał - 2,5. 

Tabela: 

Drużyna ZSR BOBOWICKO w wygranym meczu ze "Spójnią" 
Ośno Lubuskie 

2. ZSR Bobowieko 2 mecze 4 pkt 
3. "Gorzovia" IV Gorzów 2 mecze 4 pkt 
4. "Unia" Lubiszyn Tarnów 2 mecze 4 pkt 
5. "Lubuszanin" Drezdenko 2 mecze 2 pkt 
6. "Spójnia" 11 Ośno Lubuskie 2 mecze 2 pkt 
7. S.O.K.S. i R. Sulęcin 2 mecze o pkt 
8. UKS " Trójka " Międzyrzecz 2 mecze o pkt 
9. "Gorzovia" V Gorzów 2 mecze o pkt 
10. "Bocian" Słońsk 2 mecze o pkt 

Jan Nowak 

Szyszka Łukasz Szyszka Andrzej 
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,,60 lat minęło jak jeden dzień ... " 
Już na początku września jednym z głównych tema

tóW rozmów w naszej szkole stały się obchody jej 60-
tecia. Mówiło się o nich niemal codziennie. Jednak nic w 
tym dziwnego. Pani pedagog Grażyna Bułach , jako 
jedna z osób zajmujących się organizacją obchodów nie 
traciła czasu i, niemal od razu po inauguracji roku szkol
nego, zaczęła poszukiwania młodych talentów, mogą
cych uświetnić oficjalne uroczystości towarzyszące jubile
uszowi. Nie było to zbyt trudne, bo uczniów z artystycz
nym zacięciem w naszej szkole nie brakuje, a chętnych 
do udziału w tak wielkim wydarzeniu było wielu. 

Czas mijał w zawrotnym tempie. Codziennie odby
wały s ię próby uczestników programu artystycznego przy
gotowanego przez obecnych uczniów naszego liceum. 
czuwali nad nami p. Grażyna Bułach i p. Artur Duda, 
którzy stale mobilizowali nas do pracy. Długie dyskusje 
nad punktami akademii, żmudne ćwiczenia układów ta
necznych, śpiewu , recytacji .. . Wydawać by się mogło , że 
to nic przyjemnego, ale biorąc pod uwagę , że każdy z 
nas robił to, co lubił , próbom poświęcaliśmy się niemal z 
pasją . Każdy jubileusz jest okazją do wspomnień . Aby 
pomóc absolwentom naszego liceum przywołać obrazy z 
lat spędzonych w tej szkole, postanowiliśmy zebrać re
kwizyty z minionych dziesięcioleci. W klasach pojawiały 
się więc wystawki ze starymi zdjęciami i zakurzone pod
ręczniki. Dzięki temu również my - współczesne pokole
nie uczniów liceum, mogliśmy lepiej poznać historię na
szej szkoły i jej tradycje. Zbliżał się dzień obchodów 
jubileuszu. Do naszych uszu dotarła informacja, że swo
je przybycie na zjazd absolwentów zapowiedziało .. . ok. 
500 osób, czyli znacznie więcej niż przewidywano. 

15 października już od rana szkoła była otwarta dla 
przybywających gości. Absolwenci mogli przejść się po 
szkolnych korytarzach, usiąść w "swojej" ławce , przejrzeć 
stworzoną z okazji 60-lecia szkoły publikację czy zajrzeć 
do kawiarenki, gdzie czekały przepyszne ciasta. Koło 
południa odbyły się spotkania klasowe .minionych roczni
ków", na których można było porozmawiać z koleżanka
mi ze szkolnej ławki , a także z nauczycielami z dawnych 
lat. Na szkolnym dziedzińcu wykonano pamiątkową 
fotografię. Następnie odprawiono uroczystą Mszę Świętą 
w kościele Św . Jana Chrzciciela z udziałem ks. biskupa 
Pawła Sochy. 

O 16:30 w Miejskim Domu Kultury odbyła się jubile
uszowa akademia, którą poprowadził absolwent liceum 
- p. Mirosław Podgajski. Uroczystość rozpoczął nasz 
szkolny zespół wokalny (E.Grela, P. Bratkowska, M.Kwa
śniewski , B. Przywoźna , M.Dylejko, R .Jończyk, J.Tere
dowska, B . Rozpędowska) wykonując pieśń "Gaude Ma
ter Polonia". Po niej przyszedł czas na przemówienia 
dyrektora liceum - p. Macieja Rębacza oraz gości hono
rowych, czyli starosty międzyrzeckiego - p. Kazimierza 
Puchana i burmistrza Międzyrzecza - p. Tadeusza Du
bickiego. List z kuratorium oświaty przeczytał natomiast 
wicedyrektor szkoły-p. Dariusz Jankowski. Swoimi wspo
mnieniami z czasów szkolnych podzielil.i się absolwenci -
p. Andrzej Arcimowicz i p. Wojciech Szymczak. 

Po części oficjalnej rozpoczęła się , wspomniana już 
przeze mnie, część artystyczna. Zaszczyt jej prowadze
nia przypadł autorce tego tekstu oraz Rafałowi Urbanko-

wi. Absolwenci jeszcze raz tego popołudnia mieli okazję 
podziwiać zdolności zespołu wokalnego, który tym ra
zem wystąpił w lżejszym repertuarze, wykonując piosen
kę Skaldów .Cała jesteś w skowronkach". Następnie na 
scenie pojawili się p ierwszoklasiści - Joanna Jurczyszyn i 
Piotr Gromadecki, którzy zaprezentowali pełne ekspresji 
tango, zaś po nich "Koło Gospodyń Wiejskich" (K.Wyso
ta, A.Polit, D.Marcinkowska, A.Hudzińska , A.Chudzik, 
M.Michalczyk, A.Szewczyk, J.Meissner, H.Zaborowska), 
poruszając się w rytmie piosenki Norbiego, udowodniło , 
jak gorące potrafią być kobiety . Następnie zmieniliśmy 

nastrój -przy dźwiękach mistrzowskiego wykonania .Sam
by Pati" Carlosa Santany ( w tym miejscu wielkie brawa 
dla Rafała Jończyka) tańczyli Asia i Piotrek, którzy poka
zali nam również , jak powinno się tańczyć cha-chę . Dla 
odmiany supernowoczesny układ taneczny zademonstro
wały M.Ostrowska, S.Szmulkis, A.Targoni i K.Bosiac
ka. Goście wysłuchali również przeboju .Dwudziestolat
ki " w wykonaniu Izabeli Bachty i Mateusza Filipkiewicza 
oraz nowych wersji "Tanich drani" (p.Mariusz Wąsiel , 
p.Artur Duda - nauczyciele z naszego LO) oraz .Wspo
mnień z dawnych lat" (zespół wokalny) . Na zakończenie 
na scenie pojawiły się d~iewczyny (M.Ciesielczyk, A.OI
szewska, M.Rybicka, K.Zarska, W.Paczkowska, A.Sko
łuda , P.Biask, K.Mackiewicz) w brawurowym pokazie 
kankana oraz .artyści baletu moskiewskiego" (M.Filipkie
wicz, T.Górgurewicz, A.Stachowiak, T.Wawrzyniak, 
P.Kiersztan, J.Przybylski, Sz.Podkowiński , G.Szyngiel , 

Sz .Trawiński , K.Denicki , P.Pawela) we fragmencie .Je
ziora łabędziego" Piotra Czajkowskiego. Chłopcy w krót
kich spódniczkach, białych pończoszkach i kokardkach we 
włosach zrobili prawdziwą furorę . 

Przed występem wszyscy mieliśmy wielką tremę. 
Panowała pełna nerwowego oczekiwania atmosfera. 
Dopiero siedząc za kulisami i słysząc gromadzące się 
tłumnie w sali kinowej audytorium, zdaliśmy sobie spra
wę z tego, jak ambitne zadanie zostało nam powierzone 
oraz z faktu, że nasz występ wystawi świadectwo współ
czesnemu Liceum Ogólnokształcącemu im. Heliodora 
Święcickiego w Międzyrzeczu. Myślę, że bez fałszywej 
skromności można powiedzieć , iż nasze obawy, choć 
były ogromne, okazały się bezpodstawne. Cóż może być 
dowodem większego uznania dla artysty niż owacje na 
stojąco? Po występie byliśmy naprawdę szczęśliwi i ..... 
dumni. W końcu nasz główny cel - umilenie czasu go-
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ściom , został osiągnięty . Co więcej, zdaje się , że prze
konaliśmy wszystkich o tym, że tradycje naszej szkoły są 
godnie kontynuowane. No i , jak to powiedział późn i ej 
jeden z nauczycieli, możemy być pewni, że biorąc udział 
w tym przedsięwzięciu , na swój sposób wpisaliśmy się 
w historię naszej szkoły. 

Kulminacyjnym punktem u roczystości w MDK-u był 
występ kabaretowy absolwenta naszej szkoły z roku 1963 
- pana Zenona Laskowika, który bawił publiczność wraz 
ze swoim zespołem . W uznaniu talentu pana Zenona i w 
podziękowaniu za to, że zechciał uświetnić swoim wy
stępem obchody 60-lecia szkoły , postanowiliśmy wrę

czyć mu honorową statuetkę .Złotej Pyry" w kategorii 
"Mistrz Improwizacji" . "Złote Pyry" to, mające już kilku
letnią tradycję, nagrody wręczane nauczycielom z okazji 
Dnia Edukacji Narodowej za ich wyjątkowość i niepo
wtarzalność (są więc np. Złote Pyry w kategorii "Kosiarz 
Umysłów", "Najlepiej Wyczesany" czy .Złote Usta"). 

Po zakończeniu akademii absolwenci bawili się na 
balu zorganizowanym w hali widowiskowo-sportowej. 
Co prawda nie miałam okazji w nim uczestniczyć, ale z 
tego co słyszałam , bawiono się do białego rana - zaba
wa musiała być więc wyjątkowo udana. Chciałabym w 
imieniu wszystkich uczniów, biorących udział w progra
mie jubileuszowym gorąco podziękować pani dyrektor 
Miejskiego Domu Kultury - Jolancie Pacholak-Stryczek 
za udostępnienie nam sali kinowej, a także panom Sta
nisławowi Węcłowskiemu i Józefowi Bartkowiakowi (spe
cjalistom od efektów dźwiękowych i świetlnych) , bez 

których nasz występ na pewno nie byłby tak udany. 
Na koniec zostaje mi tylko życzyć sobie oraz moim 

kolegom i koleżankom , żeby obchody kolejnych dziesię
cioleci były równie udane i żebyśmy wracali do naszego 
liceum z taką samą radością i pięknymi wspomnieniami 
jak obecni absolwenci. 

Sonia Jerzykawska ki.IIIC 

Komitet Obchodów Jubileuszu 
60-lecia Istnienia liceum 

Ogólnokształcącego w Międzyrzeczu 
składa serdeczne podziękowania 

wszystkim, którzy pomogli 
w· organizacji IV Zjazdu 

Absolwentów naszego Liceum. 
Szczególne podziękowania składamy: 

•!•p. Kazimierzowi Puchanowi - Staro
ście Powiatu Międzyrzeckiego, 

•!•p . Tadeuszowi Dubickiemu - Burmi-
strzowi Międzyrzecza, 

•!•p. Waldemarowi Glince, 
•!•p. Ryszar dowi Berczyńskiemu, 
•!•przedsi ębiorstwu MOW, 
•!• Gospodarczemu Bankowi Spółdziel-
cze mu , 

•!•p. dyrektor Jolancie Pacholak-Stry
czek i pracownikom MDK, 

•!•pracownikom Straży Pożarnej, 
•!• Dyrekcji Gimnazjum nr l i Gimna
zjum n r 2, 

•!•p. Nadziei Szczepaniak l za wypoży
czenie strojów dJa tancerzy l 

•!•p . Zbigniewowi Rudowiczowi l za uży
czenie zdjęcia na znaczek okoliczno
ściowy/, 

•!•stolarni p. Jerzego Małego. 
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Czy masz ochotę poznać historię Zie
mi Międzyrzeckiej? Czy lubisz opowie
ści o duchach i nietoperzach wampirach? 
A może interesują Cię znaleziska, jakie 
kryje ziemia w okolicach Międzyrzecza? 
Czy chciałbyś zwiedzić podziemne mia
sto? Jeśli na te pytania dałeś odpowiedź 
twierdzącą, koniecznie przeczytaj, co 
napisała Klaudia Bratkowska z Gimna
zjum nr2 w Międzyrzeczu. 

29 września wszystkie pierwsze klasy Gim
nazjum nr2 wraz ze swoimi wychowawcami 
wybrały ię na rajd ekologiczny. Docelowo 
mieliśmy zwiedzać Międzyrzecki Rejon Umoc
niony. 

Zebraliśmy ię o godz.8.30 na boisku szkol
nym. Szybko odnalazłam swoje koleżanki. Po 
sprawdzeniu obecności wsiedliśmy do autoka
rów. Niepokoiliśmy ię , bo ciemne chmuryi 
chłód nie zapowiadały niczego dobrego. Po 
kilkucizi ięciu minutach jazdy, gdy wysiedli
śmy z ciepłych autokarów, chłodny poranek 
wydał się być jeszcze chłodniejszy niż w rze
czywistości, a czekał nas długi marsz wśród 
pól i lasów przez Rezerwat Przyrodniczy Nie
toperek Mimo to dobry humor nas nie opusz-

** * * 

KURIER MIĘDZVRZECKI 

czał. W końcu dotarliśmy do wsi Pniewo. Przy
witał na pan Przewodnik. Opowiedział nam 
histo rię bunkrów od ich powstania aż do dzi
siaj oraz zapoznał z niecodziennymi lokatora
mi - nietoperzami. W tym, o czym mówił pan 
Przewodnik, było sporo ciekawostek. 

Np. przeszkody przeciwczołgowe, zwane 
"zębami moka", ciągną się aż prz z 15 km i 
przetrwały w tanie nienaru zonym do dzisiaj . 

Na początku chodziliśmy wokół zielonych 
kopuł wystających z ziemi. Wokół obwodu miały 
on otwory służące do ostrzeliwania wroga. 
Na szczycie wystawiano peryskop, przez któ
ry oglądano to, co było na powierzchni. 

Potem zeszliśmy po błotnistej ścieżce w dół, 
pod stromą ' cianą bunkrów i stanęli my przed 
żelaznymi drzwiami z napi em "W tęp wzbro
niony". To było wejście do podziemnego mia
sta. Pan Przewodnik ostrzegał na , iż bunkry 
są bardzo rozległe i można łatwo się zgubić, 
dlatego też powinniśmy przestrzegać bezpie
czeń twa i nie oddalać się od opiekunów. 

Trasa, którą przemierzaliśmy, tylko w czę
ści była oświetlona, więc mu ieliśmy pomagać 
sobie światłem latarek. W podziemiach panuje 
chłód i temperaturajest tała . Mimo, że są głę
boko pod ziemią, mają dobrą wentylację . 

Idąc jednym z korytarzy, co rusz napotyka
li ' my pogrążone we śnie nietoperze, wi zące 
do góry nogami. W Nietoperku jest ich około 
20 ty ięcy, ponad 12 gatunków. 

Je t to największe "zimowisko" tych s aków 
w Europie. Ponieważ nie toperze przygotowu. 
j ą ię do snu , trasa dla zwiedzających je t udo
stępniona tylko do końca września . 

Po wyj ściu na powierzchnię wracaliśmy po 
"zębach smoka" i dla niektórych była to nie 
lada atrakcja. Na koniec piekliśmy na ognisku 
kiełbaski i jabłka oraz kupowaliśmy drobne pa
miątkL Uważam, że to była świetna wycieczka 
połączona z nauką przyrody i his torii na zeg~ 
regionu. 

Dziękujemy panom Przewodnikom. Dzię
kujemy pani kierownik rajdu Danucie Taborek 
i wychowawcom oraz opiekunom: Ewie Fran
ków, Annie Grabskiej, Annie Wiśniewskiej, 
Joannie Nowak, Renacie Marcinkow kiej,Jo
lancie Lorenz, Agnie zce Bogucie, Piotrowi 
Krukowi, Stefanowi Fur takowi, Ks. Dariuszo. 
wi Przybyszewskiemu, za zorganizowanie wy
cieczki, stworzenie mił j atmosfery oraz opie
kęnad nami. 

Klaudia Bratkowska ki.Ia 
Gimnazjum nr 2 w Międzyrzeczu 

UWAGA!!! INFORMACJA DLA OSÓB POSIADAJACYCH 
ORZECZENIE O NIEPEŁNOSPRAWNOSĆI €-l= S _"OD ROZPOZNANIA POTRZEB DO PROFESJONALIZMU W DZIAŁANIU" 

Europejski Fundusz Społeczny 
Sprawy ludzi niepełno prawnych i proble

my jakie muszą rozwiązywać w życiu są przed
miotem zainteresowania wielu osób i instytucji. 
Wynikiem wnikliwych analiz jest tworzenie co
raz lepszych warunków i umożliwienie ludziom 
niepełnosprawnym jak najpełniejszego udziału 
w życiu . Właściwe rozwiązanie problemów nie 
jest jednak możliwe bez własnego głosu osób 
niepełnosprawnych. 

Powiat Międzyrzecki rozpoczyna badanie 
mające na celu poznanie potrzeb i oczekiwań 
osób niepełnosprawnych . Chcielibyśmy zebrać 
informacje, które pozwolą nam na tworzenie 
skuteczniejszych programów wspomagających 
osoby niepełno prawne. 

Cel projektu: 
· Badanie ankietowe, metodą spisu pow zech

nego wszystkich mie zkańców powiatu Między
rzecz posiadających orzeczenie o niepełno
sprawności, mające na celu zbadanie potrzeb w 
obszarze rehabilitacji zawodowej i społ cznej 
oraz zatrudnienia. 

· Uzyskane informacje o potrzebach· środowi
ska osób niepełnosprawnych łużyć będą opra
cowaniu i rezalizacji wi lu programów ukierun
kowanych na za pokojenie tych potrzeb 

· Powiat realizuje projekt finansowany ze środ-
ków Unii Europejskiej z udziałem środków kra
jowych - Państwowego Fundu zu Rehabilitacji 
Osób Niepełno prawnych w ramach Sektoro
wego Programu Operacyjnego Rozwój Za obów 
Ludzkich, Działanie : 1.4 - Integracja zawodowa 
i społeczna o ób niepełnosprawnych pn. "Od 

rozpoznania porzeb do profesjonalizmu w 
działaniu" 

Badanie odbywać się będzie w li topadzie i 
grudniu 2005 r. W związku z tym, mam gorącą 
prośbę do wszystkich mieszkańców powiatu 
Międzyrzecz, żeby wpuścili do swoich domów 

Europejski Fundusz Społeczny 

"OD ROZPOZNANA 
POTRZEB 

DO PROFESJONALIZMU 
W DZIAŁANIU" 

Powiat Międzyrzecz 
li topad-grudzień 2005 r. 

SEKTOROWY PROGRAM 
OPERACYJNY 

ROZWÓJ ZASOBÓW 
LUDZKICH 

fotografia 

Nazwisko i imi ę 

ankieterów, którzy oznakowani będą poniżej 
prz dstawionymi identyfikatorami 

Ankieter zada pierwsze pytanie: Czy Pan (i) 
lub inny członek rodzin posiada orzeczenie o 
niepełnosprawności ? Jeżeli je t, wówczas pro
szę wyrazić zgodę i umożliwić ankieterowi prze
prowadzenie ankiety. 

Orzeczenie o niepełnosparwnośsci może być 
wydane przez na tępujące organy: 

· Zakład Ubezpieczeń Społecznych 
· Ka a Rolniczego Ubezpieczenia Społeczne

go 
· Powiatowy Zespół Orzekania o Niepełno

parwności 

· Inne orzeczenia wydane przez Korni je Bran-

żowe 

Wiemy, że wielu z Was pozostawionych jest 
samym sobie z problemem niepełnej prawno
ści. Wielu z Was nie wie do kogo zwrócic się o 
pomoc, w tydzi ię wyjść ze swoim problemem. 
Wielu z Was nie wie jakle przysługują Wam ulgi 

i przywileje mające na celu ułatwić życie, 
znieść ograniczenia i bariery. 

Dlatego chcemy poznać Was bliżej, aby 
kutecznie Wam pomagać. Zamierzamy dzia

łać na rzecz osób niepełnosprawnych ale kie
rując się zasadą "Najpierw rozpoznać czego 
osoba niepełnosprawna potrzebuje, a potem 
zaproponować jej pomoc". 

Powiat dysponuje narzędziami pomocy: 
·Środki finansowe Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych, 
·Środki Funduszu Pracy, 
·możliwo ' ć wnioskowania o środki Unii Eu
ropej kiej 

Pro imy zatem Pana(ią) o wzięcie udziału 
w tym badaniu, o dokładne i rzetelne odpowie
dzi na pytania naszej ankiety. Zapewniamy, że 
wszy tkie Pana (i) odpowiedzi będą traktowane 
jako całkowicie poufrte i nie zo taną udostęp
nione osobom postronnym. 
Wyrażeni przez Was zgody na udzielenie 

odpowiedzi ankieterowi jestjednoznaczne z tym, 
że zostani cie włączeni w tworzony system 
wspierania osób niepełnosprawnych. Dzięki 
niemu będziecie informowani o wszelkich dzia
łaniach mających ułatwić codzienne życie, moż
liwo ' ci dokształacania, przekwalifikowania za
wodowego itp. 

Maria Górna -Bobrowska 
Koordynator Projektu 
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J{SIĄDZ Z 
pUCHAREM 

W hali portowej Mię

dzYrzeckiego Ośrodka Spor
tu i Wypoczynku rozegra
nY zo tał otwarty turniej 
badm intona o Puchar Prze
wodnicząc go Rady Miej
skiej. Wśród przedstawicie
lek płc i pięknej, które g ra
ly syst mem "każda z każ
dą" n ajl epszą okazała s i ę 
Anna Kowalska. Siedem
nasto le tnia reprezentantka 
międzyrzeckiego ogólniaka 
dość łatwo wygrała wszyst
kie pojedynki, tracąc w pię
ciu grach zaledwie dwa 
małe punkty. Miej ca dru
gie i trzecie przypadły 
uczenn icom z Gimnazjum nr 
2 z Międzyrzecza- Justy
nie Wojciechowskiej i 
Maiwinie Dymarczyk. Kategorię mężczyzn rywalizujących w systemie 
"brazylijskim", czyli do dwóch przegranych, wygrał... ksiądz Stanisław 
Podfigórny z parafii pw. Św. Jana Chrzciciela, który w całym turnieju 
tocząc pięć pojedynków nie oddał rywalom ani jednego seta. Duchowny 
w meczu finałowym pokonał młodszego o jedenaście lat Michała Cho
cimkę- zawodnika, grającego na co dzień w klubie teni a stołowego z 
Bobowicka. W walce o najniższe miejsce na podium zwycięzców Jan 
Charytoniuk okazał się lepszym od Arkadiusza Orlickiego, wygry
wając pojedynek o trzecie miejsce 2:1, z którym co ciekawe przegrał w 
takim samym stosunku mecz otwarcia turnieju. 

W turnieju wystartowało 23 zawodników, a puchary i dyplomy zwy
cięzcom o obiście wręczał fundator Bogusław Czop. 

l 

WYSTARTOWAłA "HALOWKA" 
25 października w hali Międzyrzeckiego Ośrodka Sportu i Wypo

czynku ruszyły rozgrywki halowej piłki nożnej . Do sezonu 2005/2006 
wój udział potwierdziło 19 z 20 zgłoszonych wcześniej drużyn , które 

przed inauguracją potyczek piłkarskich podzielone zostały na dwie gru
py. W grupach eliminacyjnych mecze toczone będą w systemie "każdy 
z każdym", po czym po cztery najlepsze zespoły z obu grup przystąpią 
do walki o prymat w lidze. Pozostałym drużynom pozostanie rywaliza
cja o miejsca 9 - 19. Mecze tak jak w latach poprzednich rozgrywane 
będą głównie we wtorki, lecz z uwagi na dużą ilo ć potkań drużyny 
potykać się również będ ą w piątki i ni edzie le. Piłkarzom i kibicom 

przypominamy, że pierw ze mecze, które zaplanowane zostały na wto
rek i piątek rozpoczynają się o godzinie 20.10 , a rywalizacja niedzielna 
rusza już o godzinie 10.00. Dziś podajemy terminy spotkań listopado
wych, na które erdecznie zapraszamy nie tylko ympatyków sportu : 

* 08- wtorek, 15- wtorek, 18- piątek, 22 - wtorek, 25- piątek, 
29 - wtorek. 

Terminarz rozgrywek, wyniki meczów oraz pozostałe aktualności do
tyczące sezonu 2005/2006 zamie zczane są na tablicy info rmacyjnej w 
hali MOSiW-u na o Kaszt lańskim. 

l 

MISTRZOSIWA LEKKOATLETOW 
Na stadionie Międzyrzeckiego Ośrodka Sportu i Wypoczynku odbyły 

się zawody l kkoatletyczne - Mi trzostwa Międzyrzecza Młodzików na 

szczeblu szkół podstawowych i gimnazjum. W rywalizacji młodych adep
tów królowej sportu najlepszymi w po zczególnych konkurencjach oka
zali się : 

SZKOŁY PODSTAWOWE 
Dziewczęta: 

60m 
l. Angelika Grabarek - SP 2 
2. Ada Romańczak - SP 3 
3. Karolina Tylkowska - SP 2 
300m 
l. Magda Cieśla - SP 2 
2. Karolina Tylkowska - SP 2 
3. Mirella Zimniewicz - SP 2 
600 m 
l. Daria Jankowska- SP 2 
2. Karolina Strzelewicz - SP 2 

Chłopcy: 

l. Mateusz Gorzko - SP 2 
2. Tomasz Kopyściański - SP 2 
3. Tomasz Li ek - SP 3 

l. Marek Dobrowolski - SP 3 
2. Gabriel Pihan - SP 3 
3. Krzysztof Burakiewicz - SP 2 

1_. Marcin Wanat - SP 2 
2. Arkadiusz Waśkowski- SP 3 

3. Klaudia Serkis - SP 3 3. Dominik Barłóg - SP 2 
1000 m 

Skok w dal 
l. Magda Cieśla - SP 2 
2. Klaudia Tama - SP 2 
3. Katarzyna Konieczna - SP 2 
Rzut piłeczką palantową 
l. Karolina Modlińska - SP 3 
2. Angelika Grabarek - SP 2 
3. Martyna J udek - SP 2 
GIMNAZJUM 
Dziewczęta: 
100m 
l. Magda Szmulki - Gim. 2 
2. Roksana Sycz- Gim. 2 
3. Klaudia Kozdra - Gim. 2 
300m 
l. Paulina Radys - Gim. 2 
2. Karolina Kiersztan - Gim. 2 
3. Karolina Kwiecińska - Gim. 2 
600 m 

l. Szymon Belgrau - SP 2 
2. Paweł Trochimczuk - SP 3 
3. Maciej Klowecki - SP 2 

l. Dawid Kamiński - SP 2 
2. Mateusz Gorzko - SP 2 
3. Jakub Rędziak - SP 2 

l. Mateusz Gorzko - SP 2 
2. Marek Dobrowolski - SP 3 
3. Kacper Kramze - SP 2 

Chłopcy: 

l. Maciej Kasica - Gim. 2 
2. Marcin Kiersztan - Gim. 2 
3. Mateu z Trębacz - Gim. 2 

l. Krzysztof Wierzbicki - Gim. 2 
2. Marcin Ki rsztan - Gim. 2 
3. Mateusz Gieszcz - Gim. 2 

l. Lucyna Kostrzewa- Gim.2 l. Barto z Pawłowski- Gim. 2 
2. Emil Wróblewski - SOSW 
3. Bartłomiej Weber - SOSW 

1000 m 

Skok w dal 
l. Karolina Stepczyńska - Gim. l 
2. Magda Szmulki - Gim. 2 
3. Klaudia Kozdra - Gim. 2 
Pchnięcie kulą 
l. Monika Dudek - Gim. 2 
2. Żaneta Pawłowska - Gim. l 
3. Justyna Wojciechowska - Gim. 2 
Rzut oszczepem 
l. Małgorzata Bujałska - Gim. 2 
2. Justyna Wojciechowska- Gim. 2 

l. Mateusz F ornalik - ·G im. 2 
2. Michał Kubik- Gim. l 
3. Damian Danielczuk - SOSW 

l. Maciej Kasica - Gim. 2 
2. Mateusz Marciniak - Gim. 2 
3. Mateusz Gieszcz - Gim. 2 

l. Mateusz Majewski - Gim. 2 
2. Dawid Szymkiewicz - Gim. 2 
3. Marek Praczyk - Gim. 2 

l. Dawid Szymkiewicz - Gim. 2 
2. Marcin Smus - Gim. l 
3. Mateusz Gieszcz - Gim. 2 

Wszyscy uczniowie, którzy stanęli na podium dla zwycięzców od 
organizatorów zawodów otrzymali okolicznościowe dyplomy i medale. 

Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku 
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BIURO OBROTU NIERUCHOMOŚCIAMI 

''DOM'' .Q,0-95 66-300 Międzyrzecz Os. Centrum 8 
741-10-23; 741-26-49; 749-15-92; 0508147224 

e-mail : bondom @o2.pl lub bondom@o2.p 
www.bondom.republika.pl 

CZŁONEK WLKP SlDWARZYSZENIA POŚREDNIKÓW W OBROCIE NIERUCHOMOŚCIAMI 
BIURO UBEZPIECZONE. LICENCJA ZAWODONA nr 2783. nr 3465 

Przedstawiamy Państwu nasze najnowsze propozycje: 
l. ŚWIĘ1Y WOJCIECH- jeden z trzech segmentów na zamknię

tym osiedlu domków szeregowych. Sprzedaż w stanie surowym 
zamkniętym umożliwiającym nabywcy samodzielną aranżację i roz
kład pomieszczeń. Zewnętrzna fasada zostanie otynkowana, zamon
towane będą również drzwi zewnętrzne, garażowe oraz parapety. Do 
budynku doprowadzone są przyłącza elektryczne, wodociągowe, 
kanalizacyjne oraz gazowe. Teren przy osiedlu będzie zagospodaro
wany, zostanie stworzony place zabaw oraz teren rekreacyjny. Po
wierzchnia użytkowa 111 m2, powierzchnia piwnicy z garażem 58,7 
m2, powierzchnia działki 212,5 m2• Cena 150 000 zł. 

2. MIĘDZVRZECZ- mieszkanie na ul. Piastowskiej o powierzchni 
140 m2, cztery pokoje, kuchnia z jadalnią, salon z kominkiem i z 
wyjściem na taras, łazienka oraz WC. Do mieszkania należy również 
garaż na dwa samochody oraz pomieszczenie gospodarcze w piwni
cy. W pokojach i przedpokoju na podłodze parkiet a w łazience, WC 
oraz kuchni na podłogach płytki ceramiczne. Cena 200 000 zł 

3. ROGOZINlEC - 2/3 domu wiejskiego o pow. 85 m2 na działce 
o pow. 2400 m2. Cztery pokoje, kuchnia, tara . Budynek uzbrojony 
jest w prąd, wodę, linię te l efoniczną, szambo, studnie. Na działce 
murowana stodoła . Cena 75 000 zł 
Pozostałe oferty, a jest ich kilkadziesiąt znajdziecie Państwo w biurze 

lub na naszej stronie internetowej. 
SERDECZNIE ZAPRASZAMY 

Ewa Miszczak i Iwona Stachowiak 

Sukces sponowców z SP 3 Międzv· 
rzecz na zawodach w Poznaniu 

30 września 2005 roku wyjechaliśmy na XV Ogólnopolski Turniej Piłki Siatkowej 
do Poznania. Pogoda nam sprzyjała , a na miejsce dojechaliśmy około godziny 15.00. 
Gdy zajechaliśmy na miejsce w pierwszej kolejności poszliśmy zjeść obiad, a po 
obiedzie graliśmy mecze. 

Na tych zawodach bylo 7 zespołów . Jeden z Siemianowic, dwa z Poznania, dwa 
z SP2 Międzyrzecz i dwa z SP3 Międzyrzecz . pierwsze mecze graliśmy o godzinie 
17.00. w piątek graliśmy dwa mecze w zespołach "czwórkowych". W sobotę z rana 
było śniadanie. Po śniadaniu od godziny 10.00gralismy pierwsze mecze dnia. Mecze 
skończyliśmy grać po południu , bo później był obiad, a po obiedzie pojechaliśmy 
zwiedzać Poznań. W Poznaniu zwiedzaliśmy takie miejsca jak Malta i Stary Browar 
. z wycieczki wróciliśmy na kolację , a po kolacji graliśmy "szóstkami" do godziny 
21.00. W niedzielę po śniadaniu rozegraliśmy ostatnie mecze turnieju . Zawody 
skończyły się o godzinie 13.00, a na godzinę 14.00 zaplanowane było zakończenie 
turnieju. Zajęliśmy l miejsce drużynowo , i za to zwycięstwo dostaliśmy pamiątkowe 
medale, puchar i dyplom dla szkoły oraz mnóstwo drobnych upominków. Dostalem 
statuetkę dla najlepszego zawodnika turnieju . 

Jestem, razem z kolegami zadowolony z turnieju w Poznaniu, ponieważ miałem 
okaŻję grać w "czwórkach" z uczniami 6 klas, a przecież nasz zespól stanowią 
uczniowie 5 klasy. Jako najlepszy zawodnik turnieju udzielałem wywiadu dziennika
rzom telewizji regionalnej TVP3 z Poznania. Pierwszy raz uczestn iczyłem w wywia
dzie telewizyjnym i jestem z tego powodu dumny. 

Szymon Gregorowicz 
Klasa SE, SP3 

ZAPROSZENIE 
Twoje dziecko ma nadmiar energii, nudzi się pod blokiem, chcesz 

aby s ię rozwijało ruchowo. Mamy dla · mieszkańców Międzyrzecza - ich 
dzieci propozycję. Dowódca l 7 WBZ, Zarząd UKS "DOWBOR" 
Międzyrzecz zapraszają rodziców i opiekunów na spotkanie organi
zacyjne w zakresie szkolenia dzieci i młodzieży w następujących dyscy
plinach sportowych: 

- bieg na ori entację 
-judo. 
Przyjdź, dowiedz się, podejmij decyzję wraz ze swoim dziec

kiem. Termin spotkania 7 listopad 2005 r. godź. 18.00 - miej
sce Klub Garnizonowy. 

ZARZĄD UKS DOWBOR Międzyrzecz 

USŁUGITRANSPORTOWE 

te l. 502 574 9&4 · 

- bus (nowy) 
- pojemność 9 m3 

- ładowność 1200 t 

Podejmę stałą współpracę z firmą! 

Przedsiębiorstwo Robót Instalacyjno - Montażowych 
Spółka z o.o. 

w Międzyrzeczu ul. Reymonta 7 

wydzierżawi: 

pomieszczenia warsztatowe, magazynowo - handlowe i biurowe 
z zapleczem socjalnym o łącznej powierzchni 3 000 m 2 

oraz place składowe o powierzchni 5 000 m2 

Kontakt: tel/fax (095) 741 - 16- 55 

Uczniowski Klub Sportowy 
,,Orliki'' w Poznaniu 

Zawodnicy UKS"Orliki" (rocznik 1993) w składzie: I zespół - M. 
Gor zko, K. Kranc, M. Wanat, Sz. Szafrański, M. Pucek; II 
zespół - S. Rosolak, P. Czyż, R.Pucek, K. Rędziak, K. Małyszko 
reprezentowali w dniach 30.09 - 02..10.2005 r. Szkołę Podstawową nr 2 
w Międzyrzeczu na Ogólnopolskim Turnieju Minipiłki Siatkowej 
Chłopców w Poznaniu.Suma punktów zdobytych przez I i II zespół 
uplasowała nasz klub na II miejscu. Trenerem zespołów jest Mirosła
wa Szanda. Zarząd UKS-u "Orliki" oraz wszyscy zawodnicy klubu ser
decznie dziękują sponsorom, którzy pomogli im w dalszym podnosze
niu swych umiejętno ' ci techniczno-taktycznych. Dziękujemy: panu 
Krzysztofowi Winnickiemu, panu Jackowi Bełzowi i panu Stan i sławowi 
Nowakowi za wsparcie finansowe, które pozwoliło nam wziąć udział w 
tym turnieju. 

Mirosława Szaoda 

"Dobra książka" w Obrzycach -
• w likwidacji 

Wyprzedaż książek, przyborów szkolnych 
i innych artykułów po cenach minimalnych. 
Możliwość zastosowania cen umownych. 

W celu umożliwienia zakupu w korzystnej porze dla klienta 
proszę o telefoniczne ustalanie terminu. 

teł. (095) 741 - 52 - 39 
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Grand Prix Sklepu "BARTEK" ~!~~o!~~f!~b~~~;ęd:,:: 
Dnia 18.09.2005r na rzece Obra w 2 Waldemar Bator 2000pkt którego siedziba mieści się przy Klubie Garnizonowym. Celem działalności Klubu jest 

okolicach suszarni odbyły się l oficjalne 3 Leszek Jaworski 1940pkt zgodnie z zapisem w Statucie szkolenie dzieci i młodzieży w zakresie biegu na orienta-
zawody wędkarskie o Puchar ZUHP 4 Adrian Stachowiak 1920pkt cję . U miejętność posługiwania się mapą i busolą w nieznanym terenie wyrabia oprócz 
,,BARTEK" Sklep wędkarski. Pragnę 5 Krzysztof Wiśniewski 1560pkt . kondycji także inne praktyczne i potrzebne młodemu człowiekowi w szkole cechy. Ten 
podziękować wszystkim uczestnikom 6 Adam Skibowicz 1400pkt sport kształtuje : 
zawodów a w szczegó.lno.ści kolego~ z 7 Julius~ Dubaniowski 1300pkt - spostrzegawczość : biegnąc czy maszerując w lesie z mapą trzeba ją porówny-
Gorzowa, Pszczewa, S1emawy oraz M1ę- 8 Manys Henryk 1300pkt wać z tym co si ę widzi wokół siebie; 
dzyrzec~a. w. zawoda?h wzięło udzial_31 9 Kazimierz Adamiak 1220pkt - koncentrację : nie można popełn iać błędów w czytaniu treści mapy; 
zawodmczek 1 zawodmków, którzy oprocz 1 O Krzysztof Jakubaszek 1140pkt - umiejętność logicznego myślenia : na leży wybierać najlepsze warianty poko-
lowienia ryb i sportowej rywalizacji , mo- Jednocześnie pragnę nadmienić że nania trasy; 
gli liczyć na poczęstunek po zawodach w miejski odcinek Obry po bagrowaniu - samodzielność : każdy zawodnik zdany jest w lesie tylko na siebie; 
postaci kawy oraz ciasta. Po zawodach nie nadaje się do rozgrywania zawo- - odwagę : można spotkać się oko w oko z mieszkańcami lasów - zwierzętami 
większość startujących otrzymała nagro- dów wędkarskich. Zamiast promować - wyobraźnię : na płaskiej mapie trzeba znaleźć górki, strumienie, doliny, budynki, 
dy i upominki za osiągnięte wyniki. miasto i swój zakład pracy, musimy polany, doły , rowy. 

Oficjalne wyniki zawodów o Puchar organizować zawody poza rodzinnym Bieg na orientację w wydaniu rekreacyjnym to kontakt z przyrodą , to wspaniały 
ZU H ~ " BARTEK" miastem . sposób spędzenia wolnego czasu, możliwość poznania wspaniałych krajobrazów nasze-

' 1 Zofia Solska 3040pkt ZUHP "BARTEK" go kraju. Dla osiągnięcia wysokich wyników sportowych należy mu poświęcić dużo sił i 

Wieści z Klubu ,,ABRAMIS'' 
Zanim dobiegł końca klubowy sezon, rozegraliśmy jeszcze dwie udane imprezy. 

Pierwszą z nich był Puchar Prezesa Klubu Abramis zorganizowany dzięki uprzejmości 
Nad leśnictwa Międzyrzecz na Strudze Jeziornej w okolicach Chyciny. W wyjątkowo 
trudnych wędkarsko warunkach najlepiej poradził sobie Krzysztof Wiśniewski , łowca 
największej ryby zawodów. Wynik 1700pkt okazał się nie do przebicia w trakcie 4 
godzinnego łowienia , a zbliżyć się do niego próbowali 2 w zawodach junior Marcin 
Morawski 1400pkt i 3 Grzegorz Gaweł 1340pkt. Po zawodach czołowym zawodnikom 
wręczone zostały trofea które ufundowali Prezes Klubu i Pan Edward Blask, oraz 
Adrian Stachowiak - Przedstawiciel ds. Młodzieży w Klubie-dla najlepszego Juniora. 

Ostatnie z cyklu zawodów odbyły się na Obrze w Wojciechowie pod patronatem 
Hotelu "Kęszyca Leśna" i zgodnie przyznaliśmy że były to najbardziej udane zawody 
w tym sezonie. Zawody miały charakter otwarty i doczekaliśmy się występu grupy 
zawodników z poza klubu. W trakcie 3 godzinnych zmagań ryby złowili wszyscy zawod
nicy, a ci , którym przyszło to z trudem mogli liczyć na doping kibiców przybyłych na 
zawody, mimo że była to ostatnia eliminacja walka trwała na całego , różnice punktowe 
między zawodnikami były tak małe , że praktycznie każdy mógł awansować nawet o 
kilka miejsc. Na pewno nie odpuszczali Mariusz Sroka i Henryk Manyś walczący o 
Superpuchar Klubu, wygrai ten 1 a na 2 stopień podium wskoczył Waldemar Bator. W 
kategorii juniorów zwycięzcą został Marcin Morawski przed Wojciechem Jakubaszkiem 
oraz A. Stachowiakiem. Łowcą największej ryby został G. Gaweł. Po łowieniu , przy 
ognisku uczestnicy zajęli się pieczeniem i konsumpcją kiełbasek. W trakcie ogłaszania 
wyników 3 czołowym zawodnikom wręczone zostały okazałe puchary oraz trofeum za 
największą rybę zawodów. Najlepszy z juniorów również otrzymał puchar. 

Zarząd Klubu oraz klubowicze składają serdeczne podziękowania sponsorom zawo-

trudu, wymaga systematyczności i wytrwałości w treningu. Jest to sport który można 
uprawiać od 6 do 99 lat , nie trzeba być najlepszym biegaczem aby osiągać sukcesy -
potrzeba mieć sprawny umysł i zmysł orientacji. 

Po trzech latach od powstania Klubu udało się stanąć w klasyfikacji drużynowej na 
podium w cyklu zawodów Grand Prix woj. lubuskiego w biegu na orientację . Do tego 
sukcesu przyczyniły się wyniki zarówno doświadczonych zawodników jak i systematycz
na praca z młodzieżą . Indywidualnie w poszczególnych kategoriach wiekowych punkty 
dla Klubu w tym cyklu Grand Prix w 2005 r. zdobyli : 

Jakub NISłEWICZ - uczeń SP 3 w kat. M-1 ON : 1 miejsce - 120 pkt. 
Jarosław BALCERZAK - uczeń SP 3 w kat. M- 1 ON : 4 miejsce - 99 pkt. 
Dariusz DOMAŃSKI - uczeń SP Kaława w kat. M-1 ON : 6 miejsce - 78 pkt. 
Tomasz JACKOWIAK - uczeń SP 3 w kat. M-1 ON : 8 miejsce - 63 pkt. 
Wojciech KOLI S - uczeń SP 3 w kat. M - 12 : 1 miejsce -1 05 pkt. 
Dariusz KOŃP~ - uczeń SP 3 w kat. M -12 : 5 miejsce - 76 pkt. 
Piotr PRUCHYNSKI - uczeń Gim. nr 2 w kat. M -14 : 4 miejsce - 91 pkt. 
Jacek JACKOWIAK - w kat. M -21 : 1 miejsce - 117 pkt. 
Adam DOMAŃSKI -w kat. M -21 : 2 miejsce - 105 pkt. 
Krzysztof MOL - w kat. M -21 : 3 miejsce - 90 pkt. 
Jan SABIŁO - w kat. M -35 : 3 miejsce - 109 pkt. 
Zbigniew KOLIS - w kat. M -40 : 1 miejsce - 120 pkt. 
Wieslaw GIESZCZ -w kat. M- 45 : 3 miejsce - 80 pkt. 
W 2005 r. przeprowadzono w lubuskim cykl 6 zawodów Grand Prix w których udział 

wzięło 75 kobiet i 238 mężczyzn w 18 kategoriach wiekowych. Rywalizowało 11 klubów. 
~ UKS "Dowbor" był organizatorem na-

stępujących zawodów : 23 IV i 1 X - dwóch 
rund Grand Prix, 11 VI Mistrzostw woj. lu
buskiego w biegu na dystansie krótkim i sprin
terskim. 20-22 IX członkowie Klubu współ

organizowali wraz z 17 WBZ Mistrzostwa 
Wojska Polskiego w których wzięło udział 
186 zawodników z 17 reprezentacj i okrę
gów, rodzajów wojsk , związków taktycz
nych i szkolnictwa wojskowego. 

UKS DOWBOR 
Międzyrze z 

za zajęcie III miejsca 
w klasyiikacj i ze~polowej 

GlllfQJ Pl ll 
WOJ. L B KIEGO 

IIII 

· W Klubie działa obecnie 13 licencjono
wanych sędziów, współpracujemy z Dowódcą 
17 WBZ w zakresie organizowania zawo
dów dla kadry i żołnierzy w biegu na orienta
cję. Potrzebny sprzęt do budowy tras na 
zawodach i treningach to zasługa członków 
Klubu, pomocy wojska i Polskiego Związku 
Biegu na Orientację. Więcej informacji o tym 
mało znanym ale interesującym sporcie 
można uzyskać na stronie: 

www. orienteering.org.pl 
Kolis Zbigniew 

dów którymi byli Państwo Marmurowicz prowadzący Hotel w Kęszycy leśnej. 
Wyniki zawodów o Puchar Hotelu " Kęszyca Leśna" 
Seniorzy czołówka : Juniorzy : 
1. Mariusz Sroka 1890pkt 1. Marcin Morawski 1540pkt 
2. Waldemar Bator 1500pkt 2. Wojciech Jakubaszek 1150pkt 
3. Henryk Manyś 1300pkt 3. Adrian Stachowiak 11 50pkt 
4. Grzegorz Gaweł 1200pkt + największa ryba zawodów 
5. Krzysztof Wiśniewski 111 Opkt 6. Stefan Ba tor 1 090pkt 
7. Jan Ropicki 1030pkt 8. Adam Skibowicz 840pkt 
9. Arkadiusz Łopata 800pkt 1 O. Daniel Nowaczyk 580pkt 
Klasyfikacja Końcowa Pucharu Międzyrzecza oraz podsumowanie sezonu 2005 w 

kolejnych numerach. Z wędkarskim pozdrowieniem: 
Mariusz Srol(a 
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l. kolega Lolka 
2. koń ze znanego erialu 
3. naczynie dla p a lub kota 
4. pomieszczenie dla lwa 
5. część złotówki 
6. naczyn ie do gotowania 
7. jeden z bohaterów "Władcy 
Pi e rścieni " 
8. pies lub p ięściarz 
9. naczynie na kwiaty 
10. kolega z kla y 
11. pokarm dla konia lub osiołka 
12. w zeszycie do matematyki 

W oznaczonym pionowo rzędzie 
powstanie rozwiązanie, tytuł filmu 
dla dzieci z TV, które należy nade
słać do redakcji do dnia 18 list~ 
pada 2005 roku. 

Reg. Eugeniusz Luc 

Rozwiązanie krzyżówek z numeru 10/176/2005 
W krzyżówce dla dorosłych hasło brzm iało : ,Jeszcze nie listopad a 

liść z drzewa opadł ". Nagrodę otrzymuje: Halina Skibicka-Korba 
oraz Dariusz Modrzejewski z Międzyrzecza. 

W krzyżówc·e dla młodzieży hasło brzmiało ,,Rok Akademicki". Na
grodę otrzymuje: Magdalena Kaczmarek z Goru ń ka i Karol Bier
naciak z Międzyrzecza. W krzyżówce dla dzieci ha ło brzm i ało "Na
uczycielka". Nagrodę otrzymuje Paweł Rogala z Międzyrzecza. 

Nauody do odebrania w redakcii Gratuluiemyf 

28 

6 

20 

7 Krzyżówka nr l (dla dorrosłych) 
POZIOMO: 1/statua pomnik, 4/kolega główki ze szklonej wy. 

mówki , 8/hej,hej .. . omijajcie góry lasy ... , 10/kochanek filmowy, 11/ 
nawierzchnia szosy, 14/jeden z języków semickich, 15/sprawunek 
18/chwat, junak, 19/potocznie o insektach, 23/pik, 24/hi szpańs~ 
burmistrz, 27/sadowy wybieg, 29/podobno co napisane wszystko 
przyjmie, 31 /drogowy lub świata , 32/nikczemnik, 33/uciekl z wojska 
34/mieszkaniec znad jeziora w pólnocnej Namibii . . ' 

13 PIONOWO: 1 /papierośnik , 2/szkoda, 3/tajna policja niemiecka z 
15 czasów 11 wojny światowej, 4/dziwadlo, szkarada, 5/w hutnictwie 

porcja z wytopu stali , 6/pomidorowa, 7/ryje, 9/dawna miara objęto-
ści , 12/pogardliwe określenie robotnika, 13/maciora, 16/marka daw-
nych komputerów niemieckich, 17/czary, gusła , 20/w nim biurokra-
ta, albo dział instytucji, 21 /fachowe określenie rzeźbiarza , 22/ .urlop" 
dla ucznia szkoły , 25/zakole rzeki lub część nogi, 26/opad atmosfe-
ryczny, 28/znak żelazny w sieci niwelacyjnej, 29/w lonie mamy, 301 
najgorszy chwast ogrodowy. 

26 Litery z kratek ponumerowanych dodatkowo, uszeregowane w 
kolejności od 1 do 28 utworzą rozwiązanie, które należy nadestać ctJ 

17 Redakcji do dnia 18 listopada 2005 roku. Red. Eugeniusz Luc 

Krzyżówka nr 2 (dla młodzieży) 
POZIOMO: 3/n iższy od tytułu hrabiego, 6/rozkladany dach nad 

26 14 
sklepem, ?/jedna z nazw maślaka , 8/czarny lub wolny skojarz z 
handlem, 1 O/stolica Turcji, 12/rodzaj dawnych okularów z jedną 
soczewką , 13/zbierane po złotym interesie, 15/kapitalu w banku, 
18/9-cio osobowy zespól muzyczny, 19/ "zaklęty" może być w sal 
restauracyjnej, 20/jej stolica Kijów, 21flnserat w gazecie. 

24 
PIONOWO: 1/niejedno w Las Vegas , 2/glos myszy i hamulca, 

3/kąp i e lowy , 4/świńska nóżka , 5/finansowe na rozbudowę , 9/ z 
erą i okresem, 10/ptak morski, 1 1 /pożywny napój, 12/zimnica, 141 

27 dzielnica Warszawy, 16/miasto na Litwie, 17/inaczej armila. w 
kształcie opony, 18/jama. 

Litery z kratek ponumerowanych dodatkowo, uszeregowane w kolejności od 1 do 
14 utworzą rozwiązanie, łacińska sentencja Horacego -w oryginale, które należy 
nadesłać do Redakcji do dnia 18 listopada 2005 roku. Red. Eugeniusz Luc 
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,.,PLAST 
ADAMIAK 

PRODUCENT 

OKNA i DRZWI 
z PCV i ALUMINIUM 

OKUCIA 111'111 ROLETY, PARAPETY 

Międzyrzecz, ul. Poznańska 106 
tel./fax (0-95) 7 42 16 42 

te l. (0-95) 7 42 16 43, 7 42 21 96 
www.okplast.pl; e-mail : okplast@okplast.pl 

. 
EBLE PRODUKCJA l SPRZEDAZ A.PI. MIELCZAREK 

LISTOPAD 2005 

ul Konstytucji 3-go Maja 16 (w podwórzu) 
tel. (095) 741·25·41 

ER UJE: 
• Kuchnie • Tapicerkę 
• Sypialnie • Młodzieżowe 
• Segmenty • Meble na wymiar 

Sprzedaż ratalna 
Możliwość dowozu towaru 

System 
"EIIppe" 
pokóJ dzienny 

szafka - 559,-
szafka wisząca- 227 ,- System 
szafka - 557,- .,XXI" 
~--~333 ,,- biuro 

1.676,· półka - 271,
biurko - 315,-

STUDIO 
ul. Konstytucji 3-go Maja 16 

(w podwórzu) 
tel. (095) 741·25·41 

2. Meble kuchenne 
na wymiar 

3. Szeroka gama 
kólorów 

4. Profesjonalny 
montaż 

l-'!1111... s. ~~~~;~~erowe _.-!"..................... ~~~j~~i~~~~n~~IS ! 



CENTRUM USŁUGOWE 
66-300 Międzyrzecz, Os. Centrum 15 

(parking przy PKO) 
tel. (095) 742 11 18 

SKLEP PAPIERNICZY 
ART.SZKOLNE 
ART. BIUROWE. 

KI ~P!IWT' 

PRZEDSIĘBIORSTWO USŁUG TECHNICZNYCH 

"INSTAL - PRIM" 
66-300 Międzyrzecz, ul. Reymonta 4 

Centrala: tel./fax (095) 741 27 29 
Hurtownia: tel./fax (095) 742 96 30 

www. instalprim.com.pl 

D AUTORYZOWANA DYSTRYBUCJA l MONTAŻ 
KOTŁOWNI GAZOWYCH l OLEJOWYCH 

D NOWOCZESNE TECHNIKI GRZEWCZE, 
SANITARNE l GAZOWE 

D HURTOWNIA INSTALACYJNA 

VIE§MANN V ~u'!a!!!!ERS 

PROJEKT - WYKONAWSTWO - SPRZEDAŻ 

kAMIENIA~ 
Firma J udek 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

te l. (0-95) 7 41-1 8-92 

Wykonujemy 
-nagrobki 
- grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
-kominki 
-koskę granitową 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

66-300 M iędzyrzecz , ui.Sportowa 18 
tei.095 7 42 00 65 dom.? 42 13 83, kom. 607 094 542 

OKNA BRAMY· DRZWI 

• OKNA 1465x1435 w cenie • 499 zł 
• BRAMY GARAŻOWE od 795 zł 

;.'' 
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